
صاحبخانه ها چقدر باید مالیات اجاره بدهند؟
صاحبان درآمد املاک اجاری باید تا پایان تیرماه اظهارنامه درآمد املاک 
اجاری عملکرد سال ۱۴۰۰ را ارائه کنند که ۷۵ درصد درآمد اجاره املاک 

مشمول مالیات بوده و ۲۵ درصد آن معاف از مالیات است.
 مالیات بر درآمد املاک از انواع مالیات مستقیم است که انواع درآمدهای 
حاصل از ملک را شامل می شــود و مالیات بر اجاره املاک یکی از سه نوع 
مالیات بر درآمد املاک است که به درآمد حاصل شده اشخاص حقیقی و 

حقوقی بابت اجاره املاک و مستغلات در ایران تعلق می گیرد.
درآمد مشــمول مالیات املاکی که به اجاره گذاشــته می شوند، عبارت 
اســت از کل مال الاجاره اعم از نقدی و غیرنقدی پس از کســر ۲۵ درصد 
بابت هزینه ها و اســتهلاکات و تعهدات مالک نســبت به مــورد اجاره؛ 
بنابراین ۷۵ درصد درآمد اجاره املاک مشــمول مالیات بوده و ۲۵درصد 

آن معاف از مالیات است.
همچنین، ملکی که کســب درآمــد از اجاره آن مشــمول مالیات اجاره 
می شود، می تواند ملک مســکونی، اداری و یا تجاری باشد. البته، کاربری 
ملک در شــمول آن نســبت به قوانین مربوط به مالیات بــر درآمد اجاره 

ملک، بی تاثیر است و این مالیات فقط به مبلغ اجاره تعلق می گیرد.
لازم به ذکر اســت که مالیات بر درآمد اجاره مربوط بــه صاحبان املاک 

است و ارتباطی به مستاجر ندارد.
در این بین، براساس اعلام سازمان امور مالیاتی، کلیه اشخاصی که ملک 
یا املاک خود را به اجاره واگذار کرده اند و درآمدی از آن دارند، مشــمول 
my.tax. مالیات بوده و موظف اند تا پایان تیرماه ســال جاری به سامانه

gov.ir مراجعه و نســبت به تســلیم اظهارنامه مالیــات بردرآمد اجاره 
املاک عملکرد سال ۱۴۰۰ خود اقدام کنند.

هر مؤدی مشــمول، در اظهارنامــه الکترونیکی مالیــات بردرآمد اجاره 
املاک باید به ازای تمام املاک مورد اجاره در کل کشــور یک اظهارنامه 

ارائه کند.
در نوع مالیات بر اجاره املاک، دو نوع محاســبه مالیات دست اول و دست 
دوم وجود دارد و تفاوت این دو محاسبه در آن اســت که ماخذ مالیات بر 
اجاره دست اول ۷۵ درصد اجاره بهای سالیانه بوده، در حالیکه این ماخذ 
برای اجاره دست دوم توسط مستاجر، تفاوت اجاره بهای پرداختی توسط 

او به مالک و اجاره بهای دریافتی توسط او از مستاجر دوم است.

مالیات تقویت سمت عرضه ارز از سوی بانک مرکزی

پاشی نمی کند؟ چرا بانک مرکزی ارز
محمدحسین ســیف اللهی مقدم  ثبات 
اقتصاد یکی از مواردی اســت که در دولت 
ســیزدهم مورد تاکید قرار گرفته که در این 
راســتا بانک مرکزی به جای ارزپاشی برای 
کنترل نرخ، سیاســت عرضــه و تقاضا را بر 

اساس نرخ توافقی در پیش گرفته است.
 ثبات اقتصاد یکی از مواردی اســت که در 
دولت سیزدهم مورد تاکید قرار گرفته و این 
خواسته ویژه فعالان اقتصادی است. براین 
اســاس ورود بانک مرکزی در مقام بازارساز 
را می توان امری مورد تأیید دانست. نکته ای 
که نشان می دهد بانک مرکزی بیش از آنکه 
به دنبال پایین آوردن نرخ ارز باشد، به دنبال 
به ثبات رساندن آن است و این نقطه همان 

نقطه توافق میان بازار و بازارساز است.
بانک مرکــزی در ابتدای مســیر از مداخله 
در بازار خبر داد هــدف اصلی بانک مرکزی 
با این اقدام تنها پایین آوردن نرخ براســاس 
اقدامات ناشی ارزپاشی نبود بلکه، بازارساز 
عملًا اجازه داد تا بازار نقطــه تعادل را خود 

پیدا کند.
به بیان بهتر مداخله ارزی یکی از مهمترین 
ابزارهــای اقتصــادی هــر کشــور برای 
تأثیرگذاری بــر روی ارزش واحد پول ملی 
اســت. بانک های مرکزی عملیات خرید و 
فروش پول ملی با طلا در برابر ارزهای اصلی 
جهانی را انجام می دهند. بــرای انجام این 
عملیات با استفاده از مداخلات ارزی معمولاً 
نرخ ارز تنظیم می شوند. در چنین شرایطی 
عملًا بــازار برای بازه ای نیــاز به مداخله ای 
از این قســم یعنــی خرید و فــروش دارد 
تــا در نهایت به هدف غایی خــود که همان 

برقراری ثبات در بازار است نزدیک شود.
البته مسیری که بانک مرکزی تا به اینجای 
کار در پیش گرفته اســت احتمالاً سیاستی 
اســت که کم ترین هزینه را برایش به همراه 
دارد. این بانک با باز گذاشــتن کریدورهای 

ســمت عرضه و تقاضا در تلاش است تا بازار 
خود را به نرخ تعادلی برساند و در این مسیر 
عرضه را حساب شــده و مسیرهای تقاضا را 
به درستی باز گذاشته اســت، براین اساس 
مقصود آن اســت که تقاضا در عین عرضه 
ارز به بازار مدیریت شــود تا پوشــش کافی 
برای رســیدن به نقطه تعادلی که بازار آن 
را تعیین می کنــد، ادامه یابــد. در چنین 
حالتی پاسخگویی به تقاضای بازار تا حذف 

تقاضای کاذب بازار ادامه دارد.

با دیدگاه فوق، فعــالان اقتصادی معتقدند 
در صورتی که سیاست گذار به دنبال اصلاح 
وضعیــت اقتصادی کشــور و ایجاد آرامش 
در بازار اســت، باید چشم اندازی قابل پیش 
بینی ترســیم کند و این موضع نیــز تها با 
رسیدن به نقطه ثبات نرخ ارز و نرخ تعادلی 

به دست می آید.
همچنیــن فعالان بازار معتقدند سیاســت 
ارزی جدید بانک مرکزی عرصه را بر سفته 
بازان و معامله گران فردایی تنگ کرده و در 
حال حاضر بانک مرکزی و صرافی های مجاز 

دست بالا را در بازار دارند.

 تقویت سمت عرضه ارز از سوی
 بانک مرکزی

فعالان بازار معتقدند سیاســت ارزی جدید 
بانک مرکزی، اثری مثبت بــرای صادرات 
تلقی می شــود و به رشد نســبی صادرات 
غیرنفتــی و درآمد شــرکت های صادراتی 
کمک می کند و با تداوم ایــن روند با عرضه 
بیشــتر، نرخ ارز به ثبات نســبی می رسد و 
تبعات چندنرخی بــودن ارز در اقتصاد هم 
کمرنگ شــود.برخی از فعــالان ارزی بازار 
تهران در هسته مرکزی این بازار از رونمایی 
نرخ جدید علاوه بــر نرخ هــای آزاد و بازار 
متشکل ســخن گفتند. پیش تر نیز رئیس 
کانون صرافان نرخ توافقی فروش دلار را در 

محدوده ۳۰ هزار تومانی اعلام کرده بود.
بخشــنامه بانک مرکزی از ایــن حیث که 
بسیاری از صادرکنندگان کالا نیاز داشتند 
تــا ارز خود را بــه قیمت واقعــی در بازار به 
فروش برسانند و برای آنها جذابیت قیمتی 
داشــته باشد، حرکتی هوشــمندانه و مهم 
بود. براساس این بخشنامه صادرکنندگان 
می توانند ارز حاصل از صــادرات خود را به 

نرخ توافقی با صرافی ها بــرای رفع تعهد در 
سامانه سنا به فروش برسانند و این نکته نیز 

گامی دیگر برای تقویت سمت عرضه است.
علاوه بر مطالــب فوق به منظور تســهیل 
عرضــه ارز به بــازار، امــکان فــروش ارز 
صادرکننــدگان به صرافی ها بــا نمادهای 
معاملاتی جدیــد در بازار متشــکل ارزی 
فراهم کرد لذا به منظور تســهیل فروش ارز 
صادرکنندگان، نمادهای معاملاتی جدید 
دلار و یورو تحت عنوان دلار صادراتی و یورو 
صادراتــی از امروز به صورت آزمایشــی در 

بازار متشکل ارز ایران راه اندازی شد.
براســاس اعلام بازار متشــکل ارزی، روش 
یاد شــده به موازات روش فعلــی اجرایی 
توســط کارگزاران مبنی بــر خرید توافقی 
ارز از صادرکنندگان و فروش در ســرفصل 
۲۴ اجرایی شــده اســت. این امر همچنان 
ناظر بر آن است که بانک مرکزی با توجه به 
واقعیات بازار و تنها در مقام گرداننده حراج 
این بازار اقدام به ارزپاشی نمی کند و بدیهی 
اســت، چنین اقداماتی که جانب عرضه ارز 
را تقویــت می کند موجب خــروج تقاضای 

کاذب از بازار ارز می شود.

 رسیدن به نقطه و نرخ هدف منطق
 با واقعیات بازار ارز

در حال حاضــر بــرای خرید ارز توســط 
صرافی ها هیــچ ســقف و محدویتی وجود 
ندارد ولی بــرای فروش بــه متقاضیان به 

ازای هــر کدملی ســالانه ۲۰۰۰ یــورو یا 
معادل آن بدون اســناد یا مدارک مستند، 
به فروش می رســد.با این دید بانک مرکزی 
برای خرید ارز توســط صرافی هیچ سقفی 
تعیین نکرده اســت ولی اصولاً هر صرافی بر 
مبنای نیاز و تقاضای موجود اقدام به خرید 
ارز از صادرکنندگان می کنــد و همچنین 
در قیمت های بالا شــاید صرافی ها به دلیل 
افزایش ریسک در مقادیر بالا اقدام به خرید 

نکنند.
از هفته های گذشــته نیز بانــک مرکزی با 
انتشــار اطلاعیه ابهامات موجــود در این 
زمینه را برطرف کرد و براساس مقررات بالا 
دستی کلیه افراد حقیقی با اظهار ارز خود در 
گمرکات و مبادی ورودی کشور می توانند 
بدون هیچ ممانعتی اســکناس وارد کشور 
کنند، ضمن اینکه از معافیــت مالیاتی نیز 
برخوردار شــوند همچنین در مورد ارزهای 
خانگی درســطح خرد نیز دارنــدگان ارز 
می توانند تا ســقف ۱۰ هزار یورو یا معادل 
آن به شــکل دیگر ارزها با مراجعه به شبکه 
رســمی صرافی های کشــور ارز خود را با 

نرخ های توافقی به فروش برسانند.
برای ثبات بخشــی بــه بــازار ارز مبنی بر 
مجــوز خریــد ارز صادرکنندگان توســط 
صرافی ها بــا قیمت توافقی، نیــز خرید ارز 
صادرکنندگان بــا نرخ توافقــی و احتمالاً 
بالاترین نرخ موجود، بسیار تأثیرگذار است 
و کمک می کند تا ارز بیشتری وارد بازار شود 
چرا کــه صادرکنندگان ترغیب می شــوند 
تا ارزهایی که به صورت اســکناس دارند را 
به صرافی ها عرضه کنند.در گذشــته برخی 
از صادرکنندگان این مشــکل را داشتند که 
باید ارزهای نقدی خود را در بازار متشــکل 
ارزی می فروختنــد کــه این بــازار قیمت 
پایینی نســبت به نرخ ارز بازار آزاد داشــت 
بنابرایــن تصمیــم اخیــر بانــک مرکزی 
می توانــد تســهیل فرآیند صــادرات را به 

همراه داشته باشد.
با این نکات و مسیر، نرخ توافقی عملًا بانک 
مرکــزی منابع خــود را حفظ و نســبت به 
برقراری تعادل تا رسیدن به نقطه هدفی که 
بازار آن را مشخص می کند، تلاش می کند، 
این عمــل در عین اینکه بازارســازی بانک 
مرکزی را نشان می دهد در همان حال بانک 
مرکزی درســت به ماننــد گرداننده حراج 
خرید و فروش، تنها نقاطی را برای رسیدن 
به نقطه هدف که همان ثبات و تعادل است 

را تعیین می کند.

در قالب مشارکت در تـولید صورت می گیرد

و بدون قرعه کشی وش ۴ محصول ایران خودر آغاز فر
دو شنبه     6 تیر1401     سال هفتم     شماره 1081      8 صفحه     3000 تومان

وزیر نیـرو:

 محدودیت مصرف برق 
برای ۹۲ درصد مشترکان صنعتی 

اعمال نمی شود
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خانه  هنر   میرا

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور خبر داد

ثبت ۴۱۰۰ گزارش در سامانه سوت زنی
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه پس از راه اندازی سامانه سوت زنی 
مالیاتی، بالغ بر ۴۱۰۰ گزارش در این ســامانه ثبت شــده اســت، گفت: 

رسیدگی به گزارش های سوت زنی، با جدیت در حال انجام است.

در گفتگو با رئیس سازمان حسابرسی بررسی شد

از حساب کتاب یک سرقت 
بانکی  تا بلای تجدید ارزیابی

رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد

 شهریورماه موعد اجرای رمزریال

رئیس اتاق اصناف تهران:

۳۰ درصد تراکنش های کارتخوان 
کسبه تجاری نیست

صفحه 4

صفحه 8

صفحه 3

صفحه 4

صفحه 3

 و زیر نیرو گفت: با توجه به برنامه ریزی انجام شــده بر اساس آمار وزارت صنعت، 
 معدن و تجارت از 630 هزار مشــترک صنعتی در کشــور، ۵80 هزار مشــترک

 )۹۲ درصد( بدون هیچ محدودیت و برنامه مدیریت مصرفی از انرژی کامل در اوج 
بار سال 1401 استفاده می کنند

آگـهـی 
مناقصه عمومی 

ـــی  ـــات تخصّص ـــور خدم ـــر دارد ام ـــزد در نظ ـــتان ي ـــتی اس اداره کل بهزيس
(مـــددکاری، مراقبـــت و پرســـتاری و مـــوارد مرتبـــط بـــا آن ...) شـــيرخوارگاه 
ـــه مؤسســـات واجـــد شـــرايط  ـــق مناقصـــه  ب ـــاوگان، را از طري ـــه ی نوب و خان
ـــان  ـــد. متقاضي ـــذار نماي ـــتان واگ ـــتی اس ـــارت  اداره کل بهزيس ـــت نظ تح
ــامانه  ــه سـ ــخ ۱۴۰۱/۰۴/۰۹بـ ــد از تاريـ ــی تواننـ ــرايط مـ ــد شـ واجـ
ـــه  ـــه آدرس www.setadiran.ir مراجع ـــت ب ـــدارکات الکترونيکـــی دول ت
ـــت  ـــان جه ـــد. متقاضي ـــرکت نماين ـــه ش ـــون در مناقص ـــط و قان ـــق ضواب و طب
ـــماره  ـــا ش ـــد ب ـــی توانن ـــی م ـــای احتمال ـــش ه ـــه پرس ـــخ ب ـــت پاس درياف

ـــد. ـــل فرماين ـــاس حاص ـــی ۲۷۰ تم ـــن ۳۸۲۵۰۴۵۱ داخل تلف
تاريخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۴/۰۶

 تاريخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۴/۰۷

اداره کل بهزيستی استان يزد

اداره كل
شناسه: ۱۳۴۲۳۴۹بهزيستى استان يزد

 نوبت اول



رئیس مجلس شورای اسلامی:

شهید بهشتی اجازه تعدی به حقوق اساسی مردم را نمی داد

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح:

و هستند وبر وهای مسلح ما با تهدیدهای مختلف ر نیر
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پرهیز از خودکامگی رکن اصلی عزم ملی است
 محمد حسین ساجدی نیا  معنویت عبارت اســت از فرارَوی انسان 
از مادیت و انانیت در ابعاد فردی و اجتماعی اســت همچنین معنویت 
معطوف به جنبه های بینشــی، گرایشــی، کنشــی و نیــز فرهنگی، 

اقتصادی، سیاسی بر اساس مبانی توحیدی است.
مراد از معنویت اسلامی، اعتقاد راسخ به راهبرد بنیادین »لااله الاالله« و 
»اناّلِله وانِاّالیهِ راجعون« در تبیین و ترسیم بنیان های توحیدی در ابعاد 

کنشی، بینشی، نگرشی و گرایشی فرد و جامعه است.
معنویت همانند بسیاری از سازه های اعتقادی و فکری، دارای لایه های 
و مراتب مختلفی اســت که متأثر از نوع جهان بینی و باورها، ارزش ها و 
اعتقادات فرد است.بن مایه های معنویت اسلامی در نوع ارتباط انسان 

با خود، خدا، خلق و خلقت شکل می گیرد.
با توجه به این چهار نوع ارتباط، گونه های مختلفی از معنویت در ذهن 
و ضمیر شخص و جامعه شــکل می گیرد. معنویت دینی اگر چه ریشه 
در دین دارد اما قرائت های مختلــف و گاه متضاد از دین موجب ظهور و 
بروز گونه های متفاوت و متعددی از معنویت می شود از جمله معنویت 
خانقاهی )صوفیانه(، جهادی، عقلانی، خرافاتی، نبوی و علوی اشــاره 
کرد.و اما عزم ملی که عبارت اســت از مشارکت عمومی مردم در تعیین 
سرنوشــت و بهره گیری از ظرفیت های جامعه در پیشبرد برنامه های 
ملی.عزم ملی نه یــک اتفاق و فرمان حکومتی، بلکــه محصول فرآیند 
و جریانی اســت که نیازمند فراهم کردن تمهیدات و زیرســاخت های 
مرتبط در جامعه اســت. درهم تنیدگــی قومی، مذهبــی، معنوی و 
جغرافیایــی و تعاملات گــرم و صمیمــی مردمان در گره گشــایی از 

مشکلات یکدیگر، از مهم ترین مؤلفه های زمینه ای عزم ملی است.
مطالعات میدانی و تجارب تاریخی نشــان می دهد شــکل گیری عزم 
ملــی نیازمند خودبــاوری، خوداتکایــی، شــکل گیری روح جمعی، 
شایسته ســالاری، کاهش شــکاف طبقاتی، ریل گــذاری فرهنگی و 
حاکمیت قانون و قانون گرایی با استفاده از شــیوه های علمی و هنری 
است.شــناخت ذائقه اجتماعی با نگاه کرامت و شــرافت انسانی، گام 

بلندی برای رسیدن به این هدف متعالی است.
اگر چه معنویت خانقاهی، چله نشــینی و ریاضت های نفسانی عارفان 
خرقه پوش، جلوه هایی از تاثیر و ظرفیــت معنویت را در حوزه  فردی به 
اثبات رسانده است اما جنس معنویتی که بتواند سازه های اجتماعی را 
تقویت و موجبات انسجام و درهم تنیدگی ملی و ایجاد نشاط معنوی و 
امنیت اجتماعی را فراهم کند و از افراد جامعه زاهدان شب و شیران روز 

بسازد، بسیار متفاوت از معنویتِ انزواطلب و صوفیانه خانقاهی است.
عزم ملی ریشــه در همگرایی، هم اندیشــی، همدلی، هویــت ملی و درک 
مشــترک آحاد جامعه در تحقق اهداف متعالی دارد. بهره گیری از اخلاق 
حســنه و پرهیز از تندخویی، خودکامگی و اســتفاده از رویکرد مشورت و 
خرد جمعی که در ادبیات سیاسی به عنوان مردم سالاری دینی متبلور شده 
است، رکن اصلی عزم ملی است.خوشبختانه ســند الگوی اسلامی ایرانی 
پیشــرفت با الهام از ظرفیت های معنوی و نخبگانی کشــور تدوین شده و 
بسترســازی لازم را انجام داده اســت.توجه الگو به تقریب مذاهب و تعامل 
شرایع آســمانی و تأکید بر همگرایی و همبســتگی ملی و مذمت اهانت به 
مقدســات مذاهب و رفتارها و سیاســت های تفرقه انگیز، در کنار تأکید بر 
گســترش روابط فرهنگی، اقتصادی و سیاســی، گســترش دیپلماسی 
عمومی و چنــد جانبه گرایی و کمک بــه نهادمندی امنیــت و حکمیت و 
صلح عادلانه ملی و بین المللی، امری مهم و نویدبخش اثرگذاری مناســب 

معنویت اسلامی در پیشرفت پایدار در زیست بوم ایران است.

معاون پارلمانی رئیس جمهور :

دولت به دنبال ایجاد شرایط بهتر و مطلوب است

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: دولت با برنامه مدون و خط مشی 
مشخص بدنبال ایجاد شرایط بهتر و مطلوب است.

 سید محمد حســینی در جلســه شــورای مدیران عامل مناطق آزاد 
تجاری و صنعتی و ویژه اقتصــادی، تحول گرایــی را خصوصیت بارز 
دولت مردمی دانست و گفت: دولت مصمم است در عرصه های مختلف، 
گام های بلند و ماندگاری در مسیر تعالی، تکامل و توسعه کشور بردارد. 
دولت سیزدهم بر اســاس برنامه مدون و خط مشی مشخص با روحیه 
انقلابی و اراده راسخ، رفع موانع پیشرفت کشور در حوزه های مختلف با 
هدف گره گشایی از مشکلات مردم و ایجاد شــرایط بهتر و مطلوب را با 

جدیت پیگیری می کند.
معاون پارلمانی رئیس جمهور با اشــاره به تاریخچه ایجاد مناطق آزاد 
در ســطح دنیا بعد از جنگ جهانی دوم و توجه به این مناطق در بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی، اظهار داشت: برای توسعه ظرفیت های مناطق 
آزاد ضرورت دارد از تجربیات موفق دنیا در این حوزه اســتفاده شده و با 
رفع کاستی ها و نارسایی ها، به رونق و شکوفایی این مناطق افزود و البته 
دکتر محمد، به عنوان نیرویی جوان، باانگیزه، متخصص و دارای روحیه 

جهادی می تواند منشأ اقدامات و تحولات جدی در این حوزه باشد.
حســینی اجرای قوانین مربوط به مناطق آزاد را در حوزه مناطق آزاد 
حائز اهمیت دانست و گفت: برخی مشــکلات ساختاری و عدم اجرای 
قوانین مربوط به این مناطق باعث شده تا برخی کشورهای همسایه در 
جذب سرمایه گذاری خارجی از کشورمان پیشی بگیرند لذا لازم است 
دولت و مجلس با نگاه ملی برای شــکل گیری مدیریت واحد و متمرکز 
در این مناطق و تبدیل برخی بخشی نگری به مدیریت یکپارچه تلاش 
کنند.وی خاطرنشــان کرد: اگرچــه اقدامات خوبی تاکنــون در این 
مناطق انجام شده است ولی حتی اگر شــرایط مطلوبی هم داشتیم باز 
هم نباید به آن بسنده کرده و مدام لازم است برای رشد و تعالی بیشتر، 
تلاش و مجاهــدت کرد.معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: فلســفه 
تأسیس مناطق آزاد این است که بدور از سیستم رایج بروکراسی اداری 
با سهولت بیشــتر و با مدیریت واحد و یکپارچه و بدور از بخشی نگری، 

اهداف تجاری و اقتصادی را در سطح ملی محقق سازد.
حسینی با تاکید بر عزم و اراده رئیس جمهور و دولت مردمی برای رفع 
موانع، انجام اقدامات تحولی و اصلاح نارســایی ها، اظهار داشت: نمونه 
اراده و عزم جدی دولت در آزاد ســازی ســواحل نمایان است و دولت 
مصمم است با همین اراده در سایر حوزه ها نیز به نفع مردم تحول ایجاد 
کند.وی خاطرنشــان کرد: مناطق آزاد باید از جاذبــه کافی برخوردار 
باشند تا ســرمایه گذار و کارآفرین با ســهولت و بدون نگرانی در آن به 
فعالیت بپردازد.معــاون پارلمانی رئیس جمهور بــا بیان اینکه مناطق 
آزاد پیشران اقتصاد کشور محسوب می شوند، گفت: دیگر مثل گذشته 
نباید روی درآمدهای ســنتی مانند فروش نفت تمرکز کنیم همچنان 
که امروز ۴۰ درصد از درآمد فروش نفت به صندوق توســعه ملی واریز 
می شــود و با توجه به کمبود آب برای کشاورزی، در شرایط کنونی باید 
روی اقتصاد دیجیتال، اقتصاد دریا و مناطــق آزاد و تولید دانش بنیان 
تکیه داشته باشیم و در این زمینه دولت مسئولیت بزرگی بر عهده دارد.

یادداشت

تریبون

رئیس ســازمان امور استخدامی کشــور گفت: یکی از 
شعارهای رئیس جمهور در زمان انتخابات ساماندهی 
دســتگاه های اجرایی و اجرای عدالــت برای کارکنان 
دولت با هر الگوی جــذب بود و از همــان ابتدا نیز این 

موضوع با جدیت دنبال شده است.
 میثم لطیفی در جلســه علنی مجلس شورای اسلامی 
و در جریان بررســی کلیات طرح ساماندهی استخدام 
کارکنــان دولت بیــان کــرد: موضوع ســاماندهی 
نیروهای شــرکتی از دو ســال قبل در مجلس شورای 
اسلامی پیگیری شده اســت. یکی از شعارهای رئیس 
جمهور در انتخابات ســاماندهی دستگاه های اجرایی 

و برقــراری عدالت بــرای کارکنــان دولت 
با هر الگوی جذبــی بود. از همــان ابتدا نیز 
دولت بــا کمیســیون اجتماعی جلســاتی 
را برگزار کــرد و پیش نویــس کنونی طرح 
ساماندهی استخدام کارکنان دولت ماحصل 
بررســی های کارشناســانه در کمیسیون 
اجتماعی و سازمان امور استخدامی می باشد 

و از آنجایی کــه این موضوع حائز اهمیت اســت مدت 
زیادی بر روی آن کار شــد.وی در ادامه اظهار کرد: در 
بحث ســاماندهی کارکنان دولت در وهله ی اول باید 
نیروهای رســمی و دســتگاه های اجرایی ساماندهی 

شــود. متاســفانه بهره وری کارکرد نیروی 
انسانی در ۱۰ سال گذشته در ادارات دولتی 
منفی بوده است. جذب نیروی انسانی و عدم 
تناســب بین شــغل و عدم شایسته سالاری 
مشــکلاتی را ایجاد کرده اســت. به عبارت 
دیگر کاری که ۳۰ ســال قبل توسط یک نفر 
انجام می شــد امروز در نظام اداری توســط 
دو نفر انجام شــده و حتی گاهــی نارضایتی بین مردم 
وجود دارد.رئیس سازمان امور اســتخدامی کشور در 
ادامه تصریح کرد: امروز برخی از دســتگاه های دولتی 
نیروی مازاد دارد، حتــی برخی از دانشــگاه ها نیز به 

سبب کاهش جذب دانشجو دارای نیروی مازاد هستند 
اگر ما قبل از ســاماندهی حجم جدیدی را وارد دولت 
کنیم با ناکارآمدی مواجه خواهیم شــد. یکی از اصول 
ما در مدیریت سرمایه انسانی بخش دولتی اندازه گیری 
نیاز واقعی دســتگاه ها اســت. توجه به بهره وری نیرو 
مساله مهمی است از سوی دیگر قانون اساسی و اسناد 
بالادستی در چابک سازی و متناسب سازی تشکیلات 
نظــام اداری کشــور تاکیــد دارد. براســاس برنامه 
ششم توســعه باید ۱۵ درصد از مشــاغل کارکنان در 
دســتگاه های اجرایی کاهش می یافت اما تاکنون تنها 

یک سوم کاهش پیدا کرده است.

استخدام

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفت: شهید بهشــتی عمر شریف خود را در 
راه ترویج فهم عالمانه از دینداری و انقلابی 
گری صرف کــرد و در این راه با تاســی به 
آرمان های امام راحل هم با افــراط و هم با 

تفریط مبارزه کرد.
 محمدباقــر قالیبــاف در نطــق پیــش از 
دســتور خود در جلســه علنــی امجلس 
شورای اســلامی بیان کرد: در شروع هفته 
قوه قضائیه و در آســتانه فرا رسیدن هفتم 
تیرماه، ســالروز شــهادت مظلومانه شهید 
بهشتی و یاران ایشــان در انفجار دلخراش 
دفتر حزب جمهوری اسلامی را تسلیت می 

گویم.
وی افزود: منافقان کوردل بــا طراحی این 
ترور و همچنین در ششــم تیرمــاه همان 
ســال با ترور مقام معظم رهبری در مسجد 
ابوذر تهــران، درصدد بودند با به شــهادت 
رســاندن زبده ترین، محبوبترین نیروهای 
فکری، توانمندترین افــراد اجرایی انقلاب 
و نزدیکترین یاران و شــاگردان امام راحل 
انقلاب اســلامی را به بن بست بکشانند، اما 

اراده خداوند متعال، رهبری حکیمانه امام 
و هوشــمندی انقلاب را با صلابت تر از قبل 

به پیش برد.
رئیس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: شهید بهشتی عمر شــریف و بابرکت 
خود را در راه ترویج فهم عالمانه از دینداری 
و انقلابی گری صــرف کرد و در ایــن راه با 
تاسی به آرمان های امام راحل هم با افراط و 

هم با تفریط مبارزه کرد.

شهید بهشتی نماد بارز انقلابی گری 
عقلانیت محور و عدالت محور بود

قالیبــاف در ادامــه تصریح کرد: شــهید 
بهشــتی از آن جهت که نماد بــارز انقلابی 
گری عقلانیت محور و عدالــت محور بود و 
یک قدم از آرمان های انقــلاب کوتاه نمی 
آمد و بــه احدی اجــازه تعدی بــه حقوق 
اساسی مردم را نمی داد، همزمان مغضوب 
ســه گروه بود؛ گروه اول اســتکبار خارجی 
که از منطق محکم و اراده اســتوار او در راه 
استکبارســتیزی به ســتوه آمــده بودند و 
صدای رسای او را سد محکمی در برابر نفوذ 

و اســتحاله انقلاب اســلامی می دانستند. 
گــروه دوم منافقین و ضد انقــلاب داخلی 
که دوام تشکیلاتی شــهید بهشتی و قدرت 
بی نظیر او در بســیج کردن مردم علیه ضد 
انقلاب، آنهــا را ناتوان و بی اثــر کرده بود و 
گروه سوم مقدس مآب هایی که با تظاهر به 
سوپر انقلابی بودن در برابر باور عمیق شهید 
بهشــتی به مردم و اعتقاد قلبی او به ملت و 
حراست او از حقوق مردم، خود را ناتوان می 
دیدند و نمی توانستند انقلابی گری عاقلانه 
و عادلانه شهید بهشــتی را که از خداباوری 

و مردم باوری او بود تحمــل کنند و جوانان 
انقلابی را علیه بهشتی تحریک می کردند.

وی بــا بیان اینکــه رحمت خدا بر شــهید 
بهشتی و یاران ایشــان باد، افزود: حقیقت 
این بود که شهید بهشــتی پیش از شهادت 
به دســت منافقان به دســت جاهلان ترور 
شخصیت شده بود. از این جهت بود که امام 
فرمودند »شهید بهشــتی مظلوم زیست و 

مظلوم به شهادت رسید.«
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین با 
گرامیداشت هفته قوه قضائیه اظهار کرد: به 
تمامی مجاهدان دستگاه قضا اعم از قضات 
و ســایر عزیزان در تمامی رده های آن قوه 

خداقوت می گویم.
 تحــولات دســتگاه قضا در مســیر اجرای 
اهداف ســند تحول قضایی در دوره جدید 
امیدآفرین و گره گشــا بوده اســت. از برادر 
مجاهدم حجت الاسلام و المسلمین اژه ای 
و همکاران ایشان که شبانه روزی در تلاش 
برای ایجاد تحول در دستگاه قضا و افزایش 
ســرمایه اجتماعی نظام هستند، تشکر می 
کنم و اعــلام می کنم که مجلس شــورای 

اســلامی در راه تدوین و تصویــب قوانین 
مورد نیاز جهت تحقق اهــداف میان مدت 
و بلندمدت تحول در دســتگاه قضا، همراه 
قوه قضائیه است و در این مسیر دو قوه تمام 
توان خود را برای افزایش رضایت عمومی به 

کار خواهند بست.
قالیباف در پایان گفت: جان باختن تعدادی 
از بــرادران و خواهــران افغانســتانی را در 
زلزله ولایت خوست تســلیت و تعزیت می 
گویم. در غیاب بســیاری از کشورها و گروه 
های مدعی دوســتی با ملت افغانســتان، 
جمعیت هــلال احمر جمهوری اســلامی 
ایران همچون گذشــته و برادرانه به نیابت 
از ملت ســرافراز ایران به یاری مردم مظلوم 
افغانستان شتافته است و در این راه از تمامی 
تجارب خود برای کاســتن از بار مشکلات 
مردم در مناطــق زلزله زده بهــره خواهد 
گرفت که بدین گونه بــه تمامی امدادگران 
آن جمعیت خداقوت می گوییم و از خداوند 
بــرای تمامی جــان باختــگان آن حادثه 
رحمت و مغفرت و برای مصدومان شــفای 

عاجل مسالت دارم.

برقراری عدالت بین کارکنان دولت از اهداف رئیس جمهور است

خریدار  رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
با تاکید بر اینکه گام دوم انقلاب اســلامی 
انتظارات بزرگی را از جوانان و نســل پس از 
انقلاب بیان می کند گفــت: مهم ترین گام 
برای فتح خرمشــهرها از بین بردن یأس و 

ناامیدی است.
 سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد 
کل نیروهای مسلح در همایش ملی تربیت 
در نیروهای مســلح که در دانشکده شهید 
محلاتی قم برگزار شــد، با بیان اینکه علم 
بدون تزکیه و تربیت با عنوان مانع برای رشد 
انسان مطرح شده است، عنوان کرد: تزکیه 
در کنار تعلیم و مقدمه بــر آن و یا بعد از آن 
مطرح شــده اســت و این همراهی همواره 
دیده می شود و تجربه ۴۳ ساله ای که شاهد 
بودیم نشــان می دهد کــه در همه مقاطع 
اگر مأموریتی درســت انجام شــده است 
نتیجه همراهــی و وجود تربیت اســلامی 
در رزمنــدگان و تلاشــگران حوزه هــای 

مأموریتی بوده است.
وی اضافه کرد: اگر در کشور مشکلی وجود 
دارد بیش از آنچه که به مســئله ندانستن و 
ضعف مدیریت برگردد به نقصان در تهذیب، 
تزکیه و ساختن انســان های درست کار بر 
می گــردد، والا اگر انســان متعهدی وجود 
داشــته باشــد یاد گرفتن کار درست کار 

سختی نیست.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح با بیان 
اینکه بیشتر کشــورهای دنیا ممکن است 
تهدیدی نداشته باشــند یا با یک نوع تهدید 
روبرو باشــند، عنوان کرد: نیروهای مسلح 
ما با تهدیدهــای مختلف روبرو هســتند، 
نظام اســلامی ما که حاصــل قرن ها تلاش 
و مجاهدت اســت از جهــات مختلف مورد 

تهاجم، توطئه و تهدید قرار دارد.
وی ادامه داد: همزمان با اینکه با تهدیدهای 
ســخت نظامی با قدرت های بــزرگ روبرو 
هســتیم که لوازم خــود را دارد، با ســایر 

تهدیدها نیز مواجه هستیم.
 سرلشــکر باقری با تاکید بــر اینکه نیروی 
انســانی بدون قدرت معنوی و روحی لازم 
امکان ایستادگی و مقاومت ندارد، گفت: ما 
باید قدرت خود مقابل آمریکا را از معنویت 
و مسیر تربیت نیروی انســانی جست وجو 

کنیم.
وی بــا بیان اینکــه نیروی انســانی ما در 
برابر تهدید سخت دشــمن، با تهاجم های 
مختلــف روبرو اســت، تصریح کــرد: اگر 
نیروی مســلح قــدرت تــاب آوری برابر 
دشمن در صحنه را نداشــته باشد چگونه 
می خواهد به آرام سازی، کنترل و مدیریت 
برســد، مقابلــه با جنــگ نرم دشــمن و 
توسعه فرهنگ انقلابی و اسلامی بر عهده 

نیروهای مســلح اســت.رئیس ستاد کل 
نیروهای مســلح بر لزوم بررسی محیطی، 
زمینه ای و وضعیت موجــود تاکید کرد و 
گفت: باید نقاط ضعــف و قوت و همچنین 
فرصت هــا و تهدیدها بررســی، وضعیت 
موجود آسیب شناســی و نظام مســائل 
استخراج شــود و با گفت وگو شنود بدانیم 

در کجا ایستاده ایم.
وی با بیان اینکه گام دوم دستیابی به مبانی 
و اصول تربیت اســت که بــه آن نیاز داریم، 
عنوان کــرد: راهبردهــا و راهکارها مبتنی 
بر بیانیه گام دوم انقلاب اســلامی چه باید 
باشد؟، و متأثر از همه این موارد برنامه بلند 
مدت چــه خواهد بود؟ و ما چــه کاری باید 

انجام دهیم؟.
سرلشــکر باقــری خاطرنشــان کــرد: ما 
نیازمند نظــام جامع تربیتی هســتیم که 
همه تنوع نیــروی انســانی را دربرگیرد از 
جوانان بزرگواری که دو ســال از مهم ترین 
ســال های عمر خود را در نیروهای مسلح 
طی می کنند تا بســیجیان، پایوران و دیگر 
عناصــر نیروهای مســلح کــه در این نیرو 

خدمت می کنند.
وی با تاکید بر اینکــه نظام تربیتی نیروهای 
مســلح باید به خانواده های نیروهای مسلح 
نیز توجه کند، اظهار کــرد: با یک جمعیت 
بیش از پنج میلیون نفری روبرو هســتیم و 
باید افق های خود را با نــگاه به این جمعیت 
برنامه ریزی کنیم و بر هر کدام از این اقشار 
ویژگی های تربیتی مورد نظر را پیش بینی 
کنیم، در این نظام تربیتــی تربیت مربیان 
از اولیه ترین ابعاد و گام هایی اســت که باید 

طی شود.

سرلشــکر باقری ادامه داد: کشــف و درک 
مخاطب مسئله مهمی است، مربی که نکات 
آن از جانش بر می خیــزد بر جان متربی آن 
می نشیند، مهارت های ارتباطی، توان اقناع 
مخاطب و القای غیرمســتقیم دیگر نکاتی 
است که باید مورد توجه قرار گیرد تا نهایت 
این چرخه نظام به بررسی اثر بخشی منجر 

خواهد شد.
وی با تاکیــد بر اینکــه مربیان بایــد الگو 
باشــند، عنوان کرد: مربیان بایــد با عمل، 
رفتار و گفتار خود بیشترین تاثیر را بر جان 
مخاطبان خود بگذارند، انســان ها باید در 
درون تشکیلات تربیت شوند و انسان های 
کارآمد و فهیــم تربیت شــوند، اگر موفق 
شویم نظام های خود را تربیت زا و معنویت زا 
تشــکیل دهیم به تربیت درســت انسان ها 
می رســیم و البته که ورودی هــای ما باید 

پالایش شده باشد.
 سرلشکر باقری ادامه داد: تربیت از فرمانده 
سرچشــمه می گیرد و اگر فرمانــده رفتار 
درســتی نداشــته باشــد و رفتار و عمل او 
همخوانی نداشته باشد به نتیجه نمی رسیم 
و البته که ما الگوهای متعــددی را فراروی 
خود داریم شهید قاسم سلیمانی را داریم و 
دیده ایم که اگر کلامی می گفت قبل از آنکه 

شنونده بشنود به مرحله عمل رسانده بود.
وی اضافه کرد: شــهدای بزرگــوار دیگری 
نیز هســتند که با عمل و گفتار و رفتار خود 
در عرصه تربیت الگو و سرمشــق می توانند 
باشــند و این تربیت شدنی اســت و باید به 

عنوان یک چشمه جاری ادامه یابد.
سرلشــکر باقری با تاکید بر اینکه گام دوم 
انقلاب اســلامی انتظــارات بزرگــی را از 

جوانان و نســل پس از انقلاب بیان می کند، 
عنوان کرد: در سرتاســر ایــن بیانیه رهبر 
معظم انقلاب اســلامی انتظاراتــی را بیان 
کردند که همــه تجربه ۴۰ ســال حضور و 
رهبری این عالم بزرگوار است که با جانبازی 
در صحنــه بودن را نشــان داده اســت و با 
فرماندهی خود کشــتی انقلاب را در میان 
امواج خروشــان بــه پیش بــرده و به امید 
خدا به دســت صاحب الزمان)عج( خواهند 

رساند.
وی از امید و نــگاه خوش بینانه بــه آینده 
به عنــوان دیگر مؤلفه هــای بیانیه گام دوم 
انقلاب اســلامی نام بــرد و افــزود: البته 
در شــرایط امروز و کارشــکنی ها و ســوء 
مدیریت ها و تهاجم های دشــمن مشکلات 
وجــود دارد اما فرمانــده انتظــار دارد که 
جوانانی تربیت کنیم که ایــن افراد خوش 
بین به آینده باشــند و وجــدان اخلاقی در 
آن ها رشد کرده باشد و نگاه انقلابی و عمل 
جهادی بر آن ها غلبه داشــته باشد و روحیه 
ما می توانیم در این بیانیه مطرح شده است، 
اتکا به خود و اتکا بــه داخل مورد تاکید قرار 

گرفته است.
سرلشــکر باقری با اشاره به دســتاوردها و 
کارهای انجام شده در حوزه تربیت انقلابی 
عنوان کرد: کشــور در دفاع مقدس با ارتش 
بزرگ رژیم بعثی روبرو شــد و روحیه یأس 
و ناامیدی با پیشرفت دشــمن در جبهه ها 
ترویــج شــد و عملیات هــای مختلف نیز 
به شکســت رســید اما از حوالــی بهمن و 
اســفندماه ۵9 شــاهد یک اتفاق متفاوت 
بودیم که 6 ماه بعد عملیات شکســت حصر 
آبادان را با موفقیت پشت ســرگذراندیم و 

در نهایت به عملیات بزرگ فتح خرمشــهر 
رسیدیم.

وی خاطرنشــان کرد: اگر روحیــه یأس و 
ناامیــدی غلبه می کــرد و همه بــه آن تن 
می دادند، اهداف رئیــس جمهور منحوس 
آن دوره محقق می شد اما این اتفاق نیفتاد، 
و ســخنان شــهید باقری راهبرد جنگ را 
تغییــر داد، از عملیات هــای کوچک یک 
دسته و یک گروهان آغاز کردند و طی 6 ماه 
۲۵ عملیات کوچک و متوســط انجام شده 
و اعتماد به جبهه برگردانده شــده اســت و 
فرماندهانی تربیت و رشد یافتند که نتیجه 

آن فتح خرمشهر شده است.
سرلشــکر باقــری مهم تریــن گام فتــح 
خرمشــهرها را از بین بردن یأس و ناامیدی 
دانست و عنوان کرد: داشتن اهداف بزرگ و 
شروع از کارهای کوچک راهبردهایی است 
که در دفاع مقدس تجربه شده و رزمندگان 
اسلام را به پیروزی رســانده است و باز هم 
این راهبردها با محوریت از بین بردن یأس و 
ناامیدی می تواند برای رفع مشکلات کشور 

کارآیی داشته باشد.
وی از تشــکیل داعش و رســیدن عراق و 
سوریه به آستانه سقوط یاد کرد و گفت: همه 
دنیا پشت تروریست ها بودند و مقابل ایران 
ایســتادند، آن ها پول و امکانات بســیاری 
داشتند اما تجهیزات مادی کار را پیش نبرد 
و امروز به برکت خون شــهید سلیمانی ها 
امنیت پایداری در عراق و سوریه برقرار شده 
اســت و این ما می توانیم ها شعار نیست و ما 

توانستیم و باز هم می توانیم.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح با تاکید 
بــر اینکه علــم و دانش به تنهایــی کفایت 
نمی کند، لازم است اما کافی نیست، عنوان 
کرد: مسئله تربیت موضوعی اساسی است و 
من از این همایش انتظار دارم که با تحقیق 
و پژوهــش و کار علمی گســترده راهکارها 
مشــخص شــود و نظام جامع تدوین شود، 
نظام ها باید معنویت افزا و تربیت افزا باشد و 
چگونگی رسیدن به این نظام ها باید بررسی 

شود.
وی از ارائه راهکارها و اجرایی شــدن برخی 
از آن ها توســط پیشکســوتان یــاد کرد و 
گفت: بازوی قدرتمنــد روحانیت در تمامی 
نیروهای مســلح حضور دارنــد و محبوب 
هســتند و با گفتــار و رفتار خــود هدایت 
می کننــد و فرماندهــان نیــز از ایــن امر 

استقبال می کنند.
سرلشــکر باقری با بیان اینکه ما مسئول امر 
تربیت در نیروهای مســلح هستیم، تصریح 
کرد: امیدواریم با پرداختن به حوزه تربیت 
بتوانیم نیــروی مورد نیاز نظام اســلامی را 

تربیت کنیم.
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سازمان برنامه و بودجه : 
مردمی سازی یارانه ها تصمیم درست و عاقلانه 

بوده است
سازمان برنامه و بودجه در یادداشــتی به هیات رییسه مجلس شورای 
اسلامی اعلام کرد: حذف ارز ترجیحی یا مردمی سازی یارانه ها تصمیم 
درست و عاقلانه بوده است و سازمان برنامه و بودجه آنچه را که قبلا در 

فضای مجازی منتشر شده است را تکذیب می کند.
در ادامه  علی نیکزاد ثمرین در نشســت علنی مجلس شورای اسلامی 
علی نیکزاد در توضیح یادداشــت معاون امور پارلمانی سازمان برنامه 
و بودجــه، گفت: آقــای ابطحی یادداشــتی در خصــوص گفته های 

میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه به هیات رئیسه ارائه کرد.
وی ادامه داد: در این یادداشت تاکید شد؛ اینکه گفته شده است حذف 
ارز ترجیحی مصوبه مجلس است درست نیست، حذف ارز ترجیحی یا 
مردمی سازی یارانه ها تصمیم درســت و عاقلانه بوده است و سازمان 
برنامه و بودجه آنچه را که قبلا در فضای مجازی منتشــر شده است را 

تکذیب می کند.
نایب رئیس مجلس تاکید کرد: آنچه از طرف آقــای میرکاظمی گفته 
شد که مجلس ارز ترجیحی را حذف کرده اســت از طرف معاونت امور 
مجلس سازمان برنامه و بودجه تکذیب شــد و برای خبرنگاری که این 

موضوع را در فضای مجازی نشر داده تکذیبه ارسال شده است.

در اردیبهشت 1401 اتفاق افتاد
افزایش ۲۹ درصدی تعداد چک های برگشتی

براســاس آمار های بانک مرکزی در کل کشــور حدود 6۱۳ هزار فقره 
چک به ارزش بیش از ۳۴ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان برگشــت خورده 

است.
گزارش بانــک مرکزی نشــان می دهد، تعداد چک های برگشــتی در 
اردیبهشت نسبت به فروردین امسال، رشــدی ۲9.9 درصدی داشته 
و از نظر مبلغ رشــد چک های برگشــتی 6۵.۳ درصد برآورد شــده؛ از 
مجموع ۵.۷ میلیون فقره چکی که در اردیبهشــت امسال وصول شده، 

۱.۸ میلیون فقره مربوط به استان تهران بوده است.

بیشترین نســبت تعداد چک های برگشــتی در ماه دوم سال ۱۴۰۱، 
به ترتیب به اســتان کهگیلویــه و بویراحمد با ۱۵.6 درصد، خراســان 

شمالی با ۱۵.۲ درصد و کردستان با ۱۲.9 درصد اختصاص داشت.
در کل کشــور حدود 6۱۳ هزار فقــره چک به ارزش بیــش از ۳۴ هزار 
و ۱۰۰ میلیارد تومان برگشــت خورده است که نســبت به ماه قبل، از 
نظر تعداد و مبلغ، به ترتیب ۲9.9 درصد و 6۵.۳ درصد افزایش نشــان 

می دهد.

به هوای یارانه حسابتان خالی نشود!
کسانی که برای دریافت یارانه، ثبت نام یا اعتراض خود را ثبت و یا هنوز 
اقدامی انجام نداده اند، باید توجه داشــته باشــند که تاکنون سازمان 
هدفمندی یارانه ها پیامکی در این رابطه ارســال نکرده است، از این رو 
برای هر درخواستی باید به ســامانه اعلامی مراجعه کرده و توجهی به 

پیامک های با شماره های ناشناس نداشته باشند.
 ارسال پیامک با شماره های ناآشــنا و البته مربوط به اشخاص، در مدت 
گذشته از شــروع ثبت نام و اعتراض برای یارانه، ادامه دارد و همان طور 
که پلیس اعلام کرده، اقدام به کلاهبرداری اســت. بــه هر حال پیش 
از این جریان هم شــاهد بودیم که برخی با سوءاســتفاده از حساسیت 
موضــوع یارانه هــا و بی اطلاعی مخاطبان، دســت به ارســال پیامک 
برای مردم زده و آنها را به ســمت ورود به لینک ســایتی، سوق داده و 

سوءاستفاده مالی می کردند.
از اواخر اردیبهشت که ثبت نام از جاماندگان یارانه شروع شده تا کنون، 
به دفعات مخاطبان به ایسنا گزارش داده اند که برای آنها با شماره های 
اشخاص، پیامکی حاوی لینک برای ثبت نام ارسال شده است که نمونه 
آن به این شرح اســت: " با توجه به اینکه خانوار شــما مشمول دریافت 
یـــارانه معیشتی نشده است، جهت ثبت نام به این ســـامانه مراجعه 

." .https://refahliiee کنید؛
این در حالی اســت که حتی صاحبان این شــماره ها از ارســال چنین 
پیامک هایی از سمت آنها مطلع نیســتند، از سویی دیگر، اصلا سازمان 
هدفمندی یارانه ها تاکنــون پیامکی برای مخاطبــان، جهت ورود به 
ثبت نام ارسال نکرده و آنچه اتفاق افتاده در قالب اطلاع رسانی عمومی 

بوده است.
موضوع دیگر این اســت که چنین آدرس هایی بــرای ثبت نام و یا ثبت 
اعتراض از سوی ســازمان های مربوطه اعلام نشده است؛ کسانی که تا 
فروردین امســال یارانه دریافت کرده و در اردیبهشت در جریان واریز 
یارانه جدید ۳۰۰ تــا ۴۰۰ هزار تومانی، از لیســت یارانه بگیران حذف 
شده بودند این امکان را دارند که به سامانه اعلامی وزارت رفاه به آدرس 

hemayat.mcls.gov.ir مراجعه و اعتراض خود را ثبت کنند.
در همین جریان برای کســانی که اعتراض ثبــت کرده اند یک مرحله 
یارانه واریز شده ولی تا زمان انجام بررسی ها و تائید مشمولیت دریافت، 

قابل برداشت نیست.

همچنین از اواخر اردیبهشــت ماه، امکان ثبت نام بــرای جاماندگان از 
یارانه در سال های قبل، از سوی سازمان هدفمندی یارانه ها فراهم شد 
و می توانند با مراجعه به ســامانه my.gov.ir  اقدام کنند. بعد از پایش 
اولیه توسط سازمان هدفمندی، لیســت مربوطه برای بررسی نهایی و 

دهک بندی در اختیار وزارت رفاه قرار خواهد گرفت.
آخرین پیگیری ها نشــان می دهد که هنوز بررسی درخواست ها شروع 
نشــده و از این جهت پیامکی هم برای متقاضیان درباره تعیین تکلیف 
یارانه آنها ارسال نشــده اســت، هرگونه اقدامی در این رابطه حتما در 
پایگاه اطلاع رســانی ســازمان های مربوطه و البته در رســانه ها درج 

خواهد شد.

بازار

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی با بیــان اینکه پس از 
راه اندازی ســامانه ســوت زنی مالیاتی، بالغ بر ۴۱۰۰ 
گزارش در این سامانه ثبت شده است، گفت: رسیدگی 
به گزارش های ســوت زنی، با جدیــت در حال انجام 

است.
 به نقل از ســازمان امور مالیاتــی، داوود منظور با بیان 
این مطلب که سوت زنی یک مســئولیت ملی و تعهد 
اجتماعی در مقابله با فرار مالیاتی است افزود: هر زمان 
در امور مختلف به مردم تکیه شــود، نتایج بسیار مهم 
و ارزشــمندی حاصل می شود و لازم اســت تا در دوره 
تحولی، گســترش حوزه هــای نظارتی و رســمی در 
کنار تعریف شــیوه های جدید همکاری ها و تعاملات 
مردمی در اولویــت قرار گیرد. چراکه ایــن امر، زمینه 

کارآمدســازی حداکثری نظــام مالیاتی و 
انجام تعهدات قانونی و شناسایی بخش های 
پنهان و خاکســتری برای پاســخ عملی از 
ســوی دولت به مطالبات عمومــی را فراهم 

می سازد.
وی با تاکیــد بر اینکــه در دوره تحولی نظام 
مالیاتــی، اســتفاده بهینــه از ظرفیت های 

مردمی جهت مقابله بــا فرار مالیاتی، فسادســتیزی 
و برقراری عدالــت اقتصادی در اولویت این ســازمان 
اســت، اظهار داشــت: پس از راه اندازی سامانه سوت 
زنی مالیاتی، بالغ بر ۴۱۰۰ گزارش در این سامانه، ثبت 
شده است که فرایند رسیدگی ها، در چارچوب قانون و 

مقررات در حال انجام است.

وی بیشــترین آمار گزارشات ســوت زنی را 
مربوط به حوزه پزشکان عنوان کرد و افزود: 
از تعداد ۷۸۱ گزارش تخلف مربوط به حوزه 
پزشکی )اعم از پزشک، بیمارستان، درمانگاه 
و…(، کــه اغلــب در زمینه عدم اســتفاده 
از کارتخــوان بــوده، پس از اخــذ و تکمیل 
اطلاعات کافــی، به ۱66 نفــر از متخلفین، 
پیامکی حــاوی ضــرورت قانونی نصب و اســتفاده از 
کارتخــوان و پیامدهای قانونی عدم نصب و اســتفاده 

دستگاه پوز، ارسال شده است.
دکتر منظور تصریح کرد: تاکنــون ۱۱۳ فقره گزارش 
با اهمیــت در ارتباط بــا فــرار مالیاتی کــه نیازمند 
بازدیدهای میدانی بوده، استخراج و در ادامه ۳۰ فقره 

گزارش مهم به ادارات کل امور مالیاتی ارســال شده و 
۸۰ فقره نیز پس از بررسی اطلاعات، ارسال خواهد شد 

تا رسیدگی های لازم و قانونی صورت گیرد.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور، در ادامه به 
۳ فقره از گزارشــات سوت زنی مشــکوک به دریافت 
رشوه نیز اشاره کرد و گفت: این موارد نیز به دادستانی 
انتظامی مالیاتی ارجاع شــده تا فرایند بررسی قانونی 

انجام شود.
وی در ادامه از شهروندان خواســت با مراجعه به درگاه 
ملی مالیات به نشــانی intamedia.ir در قسمت ویژه 
»سوت زنی«، گزارش های خود را ارســال نمایند و از 
پاداش ویژه آنکه تــا یک درصد مبلــغ مالیات قطعی 

وصول شده خواهد بود، بهره مند شوند.

مالیات

خریدار  بزرگ اصــل با اشــاره به نحوه 
مواجه حسابرس بانک ملی با رویداد سرقت 
صندوق امانات گفت:سواستفاده از تجدید 

ارزیابی ضربه بزرگی به اعتماد بازار زد.
موســی بــزرگ اصــل، پیرامــون ثبت و 
گزارشگری دارایی های مشهود و نامشهود 
در صورت های مالی گفــت: فرایند و مبانی 
استانداردهای گزارشــگری در حسابرسی 
دارایی های مشهود و نامشهود شرکت های 
ایرانــی بطور کامــل منطبق و یکســان با 
اســتانداردهای حســابداری و حسابرسی 
بین المللی )IFRS( اســت و در عین حال 
مبنای اصلی گزارشگری برای دارایی ها در 
صورت های مالی بر اســاس بهای تمام شده 

است.
وی ادامه داد: ایــن در حالی اســت که در 
بحث ارزشگذاری دارایی ها اعم از مشهود و 
نامشهود در تمام دنیا از جمله ایران همواره 
داده ها بر مبنای قیمت فروش دارایی و پس 
از کسر اســتهلاک در بیلان شرکت به نرخ 
روز تنزیل و ثبت می شــود. از اینرو تفاوت 
ماهوی میان گزارشــگری در صورت های 
مالی بر اساس اســتانداردهای حسابرسی 
بــا رویه هــای ارزیابــی در ارزشــگذاری 
دارایی ها بــر مبنای قیمت فــروش آن در 
صورت های مالی وجود دارد که بر اســاس 
استانداردهایی از سوی شرکت ها و مراجع 

رتبه بندی و یا ارزگذاری ارائه می شود.

ا رزشگذاری دارایی های نامشهود 
برای استارت آپی ها

رئیس سازمان حسابرسی کل کشور با بیان 
اینکه ارزشــگذاری دارایی ها بطور کلی در 
تمام دنیا بر مبنــای ارزش فعلی منافع آتی 
بنگاه یا شرکت است، افزود: در ارزشگذاری 
شــرکت های اســتارت آپی یا برخوردار از 
دارایی های نامشــهود به دلیل اینکه دارایی 
شرکت در آینده از انتفاع برخوردار می شود، 
فرایند ارزشــگذاری منافع آتی شــرکت بر 
اســاس ارزش روز آن در زمان فعلی تنزیل 

و ثبت می شود.
به گفتــه وی ارزش روز دارایی ها به عنوان 
یکی از مبانی ارزشــگذاری شــرکت ها در 

حالی حائز اهمیت اســت که بســیاری از 
دارایی ها اگرچــه از بازار فعالــی برخوردار 
نیســتند اما با ارزیابی جریــان نقدی آتی 
شــرکت می توان بــه ارزش روز دارایی ها 
دســت یافت.بطور مثــال ارزشــگذاری 
پروژه ای که بــرای تولیــد اوره و آمونیاک 
معرفی شده با رشد جهشــی قیمت اوره در 

دوره های زمانی مختلف مواجه است.
بزرگ اصل با اشاره به تجربه ارزیابی املاک 
و ســاختمان در ارزشــگذاری ها، گفت: با 
وجود اشراف کارشناسان رسمی معروف بر 
داده ها اما شاهد هستیم که ارزیابی املاک و 
مستغلات گاهی اوقات در ارزشگذاری ها با 
تفاوت های محسوس و حتی ارقامی عجیب 

و قابل تأمل مواجه است.

اهمیت نرخ تنزیل برای ارزش
 آتی دارایی ها

با این وصف در حوزه دارایی های نامشهود، 
فرایند ارزیابی و تنزیل ارزش آتی دارایی ها 
در زمان حال با شرایط به مراتب سخت تر و 
پیش بینی های دشواری مواجه هستیم که 
در این فرایند نرخ تنزیل از اهمیت بســیار 

بالایی برخوردار اســت. چراکه با تغییر دو یا 
سه درصدی نرخ تنزیل، ارزش فعلی دارایی 
با خطا و تغییر بســیار بالای اعداد تخمینی 
مواجه می شــود بنابراین نمی تــوان انتظار 
داشــت که در ارزیابی دارایی های نامشهود 
یک شــرکت اســتارت آپی همواره اعداد 

تخمینی دقیق و مطلقی گزارش شود.

نحوه مواجه حسابرس بانک ملی
 با رویداد سرقت صندوق امانات

رئیس ســازمان حسابرســی کل کشــور 
درخصوص نحوه ثبت رویدادهایی همچون 
ســرقت صندوق امانات بانک ملــی ایران 
در صورت هــای مالی و دیدگاه حســابرس 
گفت: مهم ترین مســئله برای حسابرس در 
این زمینه بررســی هزینه ها و بدهی هایی 
اســت که از این موضوع به بانک ملی ایران 
وارد خواهد کــرد.وی ادامه داد: البته بخش 
عمده ای از اموال مســروقه خوشــبختانه 
کشــف و به مردم بازگردانده می شود.اما در 
مجموع خســارت های احتمالی که از این 
بابت متوجه بانک ملی می شــود باید مورد 

ارزیابی قرار گیرد.

سو استفاده از تجدید ارزیابی 
بزرگترین ضربه به اعتماد بازار

این مقام مســئول با اشــاره به اســتفاده 
اغلــب شــرکت های بورســی از موضوع 
معافیت مالیاتی ناشــی از تجدید ارزیابی 
دارایی ها گفت: موضوع تجدیدی ارزیابی 
دارایی ها و ابهام ناشــی از تلقی نادرست 
برخی ناشــران و صاحبان ســهام آنها از 
این موضوع، بزرگترین ضربــه به اعتماد 
سرمایه گذاران و سهامداران خُرد در بازار 

سهام را وارد کرد.
تجدید ارزیابی دارایی صرفاً تغییر عددی و 
حسابداری در گزارش های مالی شرکت ها 
اســت و جریان های نقدی را وارد شــرکت 

نمی کند.
به گفته وی، برخی ناشــران و ســهامداران 
عمده آنها با استفاده از برنامه تجدید ارزیابی 
دارایی ها، در حالی نظاره گر رشــد نجومی 
قیمت ســهام خود بودند که در مقابل این 
وضعیت، عــده زیادی از ســهامداران خَرد 
فریب بورس بازی عده قلیلی را از این محل 
خوردند و زیان های ســنگینی متوجه آنها 

شد.

کارشناسان رسمی پاسخگوی 
اندازه گیری ها باشند

بزرگ اصل با تاکید بر لزوم دقت حداکثری 
در فرایند تجدید ارزیابی دارایی ها و انتخاب 
اشــخاص برخــوردار از اهلیــت کافی در 
هیأت های کارشناسی و ارزیابی دارایی ها، 
گفت: اگر چه شــفاف تر شــدن دارایی ها از 
مزیت تجدیدی ارزیابی دارایی محســوب 
می شــود اما قابلیت اتکاء اطلاعات مالی و 
عدم تقارن اطلاعاتی را برای عموم استفاده 
کننــدگان از صورت هــای مالــی کاهش 

می دهد.
به باور وی می بایست ســازوکار و مقرراتی 
ضمانــت آور تدویــن و تبییــن شــود که 
کارشناســان رســمی دادگســتری نیــز 
پاســخگوی انــدازه گیری هــای خود در 
گزارشــگری ها و ارزیابی دارایی ها به عموم 
ذینفعان و مراجع نظارتی و قانونی باشــند 
چراکه اظهارنظر و ارزیابی های آنها می تواند 
به سرنوشــت عده ای از مــردم جامعه و یا 
ذینفعان شرکت ها صدمه غیر قابل جبرانی 

وارد کند.

کاسبی ابربدهکاران از تجدید ارزیابی 
و بلائی که بر سر وثائق بانک ها آمد

بــزرگ اصــل در خاتمــه تصریــح کرد: 
ارزشــگذاری موهومــی و یا غیــر قابل 
اتکاء برخی کارشناســان رسمی در مورد 
وثایــق دریافتــی بانک ها از تســهیلات 
گیرندگانــی که امــروز بــه ابربدهکاران 
بانکی تبدیل شــده اند، باعث مشــکلاتی 
برای بانک ها شــده که امروز قــادر به نقد 
کردن این وثایق نیســتند زیــرا به دلیل 
عدد گذاری هایی که بر روی وثایق ملکی 
دریافت کننده تسهیلات از بانک از سوی 
برخی کارشناس های رسمی تعیین شده 
و ســپس با تجدید ارزیابی این دارایی ها، 
تغییراتــی در حســاب بدهــی و دارایی 
بانک ها ایجــاد کرده اند کــه وقتی بانک 
برای وصول مطالبات خود به سراغ وثایق 
موجود رفته، به یکباره با بیابان یا املاکی 
مواجه شده که با ارزشــگذاری های قبلی 

فاصله بسیاری دارد.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور خبر داد؛ثبت ۴۱۰۰ گزارش در سامانه سوت زنی

استفاده از سرمایه گذاری مشارکتی بخش خصوصـی در تولید انبوه مسکن

تهاتر نفت با مسکن شکست خورد
برهان محمــودی  نایب رئیــس انجمن 
صنفی انبوه ســازان اســتان تهران گفت: 
به جای تهاتر نفــت با مســکن، وزارت راه 
و شهرســازی می تواند از ســرمایه گذاری 
مشــارکتی بخش خصوصی در تولید انبوه 
مســکن اســتفاده کند.یکی از اصلی ترین 
شــعارهای انتخاباتی رئیــس فعلی دولت 
ســیزدهم در زمان رقابت هــای انتخابات 
ریاســت جمهوری و همچنین شاید یکی از 
مهم ترین وعده های این دولت در زمان آغاز 
به کار، احداث ۴ میلیون مســکن در ۴ سال 

فعالیت دولت سیزدهم است.

 رئیس جمهور: پایان دولت سیزدهم 
4 میلیون مسکن تحویل می دهیم

حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی شب 
گذشــته در برنامه زنده تلویزیونی و گفتگو 
با مردم در رابطه با مدیریت فضای آشــفته 
اجاره بها تصریح کرد: کشور ما به سالی یک 
میلیون مسکن در سال نیاز داشت و این کار 
انجام نشــد. ما یک عقب ماندگی جدی در 
این زمینه داریم. نیاز کشور، وعده انتخاباتی 
بنده و مصوبه مجلس ســاخت یک میلیون 

مسکن در سال است.
وی اضافه کرد: کار شروع شده است و ما در 
پایان ۴ سال ۴ میلیون مســکن در اختیار 
مردم قرار خواهیم داد و برنامه ریزی کردیم 
صندوق مربوطه نســبت به تأمین زمین و 
ساخت مسکن اقدامات لازم را انجام دهند 
و کارهای خوبی انجام شــده است. وضعیت 

اســتان ها متفاوت اســت. برخی ســرعت 
بیشــتری داشــتند و برخی نیاز به سرعت 

بخشیدن دارند.

رستم قاسمی )تابستان 1400(: 
پیشنهاد تهاتر نفت با ساخت مسکن 

را پیگیری می کنیم
این در حالی است که رســتم قاسمی وزیر 
راه و شهرســازی در آغاز ورود به این وزارت 
خانه، موضوع تهاتر نفت با مسکن را مطرح و 
اعلام کرد: آماده ایم به شرکت های خارجی 
خصوصاً چینی ها یا ترکیه ای ها که اقدام به 
ساخت و ســاز کنند، به جای پول آن نفت 
بدهیم.مسأله ای که با واکنش شرکت های 
داخلی حوزه ســاخت و ســاز مواجه شده و 
اعلام کردند که ما هم توان تولید نهاده های 
ساختمانی را در داخل داریم و هم خدمات 
فنی و مهندسی ما در حدی است که بتوانیم 
بدون نیاز به توان خارجی ها مســکن سازی 
کنیم.ایــن واکنــش ســازندگان داخلی 
سبب شــد تا وزارت راه و شهرسازی اعلام 
کند ما قرار نیســت نیــروی کار یا مهندس 
یا مصالــح ســاختمانی وارد کنیــم؛ بلکه 
تنها از تکنولوژی پیشــرفته ســاخت و ساز 
شرکت های ساختمانی در خصوص تسریع 

در روند احداث مسکن بهره خواهیم برد.

وزیر راه )تابستان 1401(: نفت ندادند 
تا مسکن بسازیم

علی رغم گذشت بیش از ۱۰ ماه از فعالیت دولت 

ســیزدهم، تا کنون هیچ اتفاقی در حوزه »نفت 
در برابر مســکن« و تهاتر نفت با مسکن سازی 
رخ نداده است.وزیر راه و شهرســازی اخیراً در 
صفحه شخصی خود در فضای مجازی علت آن 
را خُلف وعده وزارت نفت در خصوص تخصیص 

نفت به ساخت و ساز عنوان کرده است.

به جای تهاتر نفت می توان از مشارکت 
سرمایه گذار خصوصی بهره برد

در همیــن ارتباط ایرج رهبــر نایب رئیس 
انجمن صنفی انبوه ســازان اســتان تهران 
در گفت وگــو با خبرنگار مهــر درباره علت 
عدم اجرایی شــدن طرح تهاتر نفت در برابر 
مسکن ســازی اظهار کرد: از همان ابتدا که 
موضوع تهاتر نفت با مســکن مطرح شــد، 
وزارت راه و شهرسازی مدعی شد این طرح 
مصوبه دولــت دارد و ما توانســته ایم مجوز 

تهاتر نفت با مسکن را دریافت کنیم.
وی افــزود: در حال حاضــر موضوع حضور 

شــرکت های خارجی کمرنگ شــده است. 
چون هم ما اعلام کردیم که بخش خصوصی 
توان ســاخت و ســاز را دارد و هم در دیدار 
۱۰ بهمن مــاه ۱۴۰۰ فعــالان اقتصادی با 
رهبر معظم انقلاب، ایشان تأکید کردند که 
باید از توان داخلی استفاده شود؛ همچنین 
ایشان در خصوص تکنولوژی نیز بر استفاده 
از دانش داخلی تأکید داشــتند و نظر ایشان 
این بود که می توانیم موضــوع تکنولوژی را 
با اســتفاده از دانشــمندان داخلــی، بومی 
ســازی کنیم.رهبر یادآور شــد: مهندسان 
ما می توانند مشــکل کمبود مسکن را حل 
کرده و با اســتفاده از توان مهندسان داخلی 
به تکنولوژی های تولید مسکن دست یابند 
حتی اگر فناوری جدید هم باشد می توانیم 

به سرعت آن را فرابگیریم.

نفت در برابر مسکن فعلًا منتفی است؟
وی با بیان اینکه همین مسائل سبب شد تا 
موضوع تهاتر نفت با مســکن چندان شکل 
اجرایی به خــود نگیرد، گفــت: اگر کمبود 
بودجه بخش ســاخت و ســاز جدی شود، 
شــرکت های داخلی می تواننــد از موضوع 
تهاتر نفت اســتفاده کرده و در برابر سرمایه 
گذاری خود در ســاخت و ساز، نفت بگیرند 
و بفروشــند.نایب رئیــس انجمــن صنفی 
انبوه سازان اســتان تهران ادامه داد: نظر ما 
این اســت که مشــارکت بخش خصوصی 
در ساخت مسکن اســتفاده شود ولی هیچ 
اراده ای برای استفاده از اعتبار و سرمایه این 

بخش در ساخت و ساز دیده نمی شود.

بسیاری از متقاضیان مسکن ملی 
توانایی تأمین آورده را ندارند

رهبر تصریح کرد: بخش خصوصی می تواند 
سازنده مسکن باشد و بخشــی از واحدهای 
تولید شــده را در بازار آزاد بفروشــد؛ بخش 
دیگری از واحدها را هــم به دولت بدهد تا در 
راستای مســکن حمایتی مورد استفاده قرار 
گیرد؛ باید هر چه سریع تر ســاخت و ساز را 
به هر شکلی که شــده انجام دهیم تا از برنامه 
عقب نمانیم و بتوانیم کمبود ســاخت و ساز 
را جبران کنیم.وی خاطرنشــان کرد: وزارت 
راه و شهرســازی اصــرار دارد تــا از ترکیب 
تسهیلات بانکی و آورده متقاضیان استفاده 
کند این در حالی اســت که استفاده از آورده 
متقاضیان، پروژه ها را به بن بست می کشاند 
و مانند مســکن مهر طولانی می شود. چون 
بســیاری از متقاضیان تــوان تأمین آورده و 
ســهم خود را ندارند.فعــال صنفی صنعت 
ساختمان درباره استفاده از تسهیلات بانکی 
ساخت و ســاز گفت: بانک ها اعلام آمادگی 
کرده اند کــه می تواننــد وام ۴۵۰ میلیون 
تومانی برای شهرهای بزرگ و ۴۰۰ میلیون 
تومانی برای کلانشــهرها را پرداخت کنند و 
مشــکلی از این نظر نداریم اما این تسهیلات 
تنها نیمی از هزینه ساخت را تأمین می کند 
و برای تأمین نیــم دیگر وابســته به آورده 
متقاضی هســتیم که بخش زیــادی از این 

متقاضیان، توانایی تهیه آن را ندارند.



رئیس اتاق اصناف تهران:

۳۰ درصد تراکنش های کارتخوان کسبه تجاری نیست

در قالب مشارکت در تولید صورت می گیرد

و بدون قرعه کشی وش ۴ محصول ایران خودر آغاز فر

صنعت
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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دبیر کل انجمن تحقیق، توسعه و نوآوری صنایع و معادن ایران:
فاطمی امین برای ساماندهی حوزه صنعت 
معدن و تجارت تلاش زیادی انجام می دهد

 دبیرکل انجمن تحقیق و توســعه و نوآوری صنایع و معادن ایران گفت: 
فاطمی امین تفکر سیســتمی دارد و تلاش خیلی زیــادی را هم انجام 
می دهد تا این مجموعه به سروسامان برســد و بتوانیم تا یکی دو سال 

آینده شاهد نتایج و دستاوردهای خیلی خوبی باشیم.
»علی معصومی«  اظهار داشت: حل  مســائل و مشکلات انباشت شده 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت در ادوار مختلف با توجه به شــرایط 

اقتصادی کشور کار بسیار دشواری است و زمان بر خواهد بود.
وی تصریح کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارتخانه گسترده ای 
اســت که حوزه های بســیار زیــادی را تحت پوشــش خــود دارد و 
زنجیره های ارزش بســیار بزرگ و متنوعی را مدیریــت می کند که با 
توجه به شرایط اقتصادی و سیاسی کشور و مسائلی که از ادوار مختلف 

انباشته شده، کار را بسیار دشواری کرده است.
معصومی ادامه داد: به طور یقین اصلاح این مســیر زمان بر است و در 
کوتاه مدت نمی توان کار خیلی برجســته ای را انجــام داد؛ بنابراین 
نیاز به زمــان و برنامه ریــزی داریم تا بتوانیم مشــکلات، مســائل 
و اشــکالات را مدیریت کنیم، زیرا جنس هریــک از این ها متفاوت 

است.
دبیر کل انجمن تحقیق و توســعه و نــوآوری صنایع و معــادن ایران 
افزود: یکســری مشــکلات را در بنگاه ها داریم که ازجمله آن می توان 
به بهره وری پایین، مســائل مدیریتی و منابع انسانی بنگاه ها  اشاره کرد 
که باید حل شود، زیرا این بنگاه ها هســتند که بخش صنعت، معدن و 

تجارت کشور را می سازند.
معصومی ادامه داد: بخــش دیگری از مشــکلات کلان هم بحث های 
مدیریت کلان اســت که باید در وزارتخانه حل شود، بنابراین باید باهم 

همکاری داشته باشیم تا بتوانیم این مشکلات را حل کنیم.
 وی تصریح کــرد: برنامه ریــزی وزارتخانه و ارتباطی که با تشــکل ها 
شــکل گرفته، می توانــد خیلی کمک کنــد تا هم مشــکلات کلان را 
با همکاری و همفکری حــل کنیم و هم به ســمت افزایش توانمندی 

بنگاه ها برویم.
دبیر کل انجمن تحقیق و توسعه و نوآوری صنایع و معادن ایران یادآور 
شد: اگر نتوانیم توانمندی بنگاه ها را افزایش دهیم، هر اقدامی را هم که 

در سطح کلان انجام دهیم، نتیجه نخواهیم گرفت.

با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت
نمایشگاه توانمندی های صادراتی شرکت های 

کوچک و متوسط افتتاح شد
 نخستین نمایشــگاه توانمندی های صادراتی شــرکت های کوچک و 

متوسط  در مراسمی با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت افتتاح شد.
 این نمایشــگاه همزمان با گرامیداشــت دهه »تولید و تجارت« )یکم 
تا دهم تیرماه( همــراه با برپایی پاویون ویژه شــرکت های دانش بنیان 
و اســتارتاپ ها با حضور ســیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهــران از امروز به 

مدت چهار روز کار خود را آغاز کرد.

محمد رضا مرتضوی دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران در این 
زمینه افزود: شــرکت های دانش بنیان، تولیدکننده ایده و شیوه های 

نوین در حوزه های تجارت، صنعت، کشاورزی و غیره هستند.
وی بیان داشت: کشور نیاز به تولید ایده های جدید و شیوه های مدرن 
دارد و می توان گفت این فعالیت ها سال هاست که در کشور شکل گرفته 
و امروز نیازمند تقویت این فعالیت ها و ایجاد محیطی به منظور تبدیل 

ایده ها به ثروت برای کشور هستیم.
مرتضوی یادآور شــد: طی چند ســال گذشته بیشــتر مغزهای این 
کشــور را صادر کرده ایم تا محصولات دانش بنیان و ایده های نو، اما 
امروز حرکتی بنیان گذاشــته شــده که این مغزها و تولیداتشان را 
در کشــور نگه داریم که می تواند زمینه ســاز تحولات بزرگی برای 

کشور باشد.
 وی تاکید کرد: این مهم نیاز به آمارســازی و عددسازی ندارد، بلکه 
نیازمند تولیــد ثروت و بیش از همه برداشــتن موانــع از پیش روی 
شرکت ها و استارتاپ ها است. دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت 
ایران تاکید کرد: باید بتوانیم ســرمایه گذاران ریسک پذیر داخلی و 
خارجی را در حوزه ایــده های نو جلب و جذب کنیم تا اســتارت آپ 
های متعددی با سرمایه های کوچک، متوسط و حتی بزرگ به وجود 

آوریم.
وی با اشاره به حرکت رو به رشد برخی استارتاپ ها و شرکت های دانش 
بنیان که به ویــژه در دوره کرونا در حوزه های تولید و توزیع بســیار به 
کمک کشور آمد، خاطرنشــان کرد: دولت نیز با برداشتن موانع و ایجاد 
امکانات حداقلی برای شــرکت ها و صاحبان ایده ها می تواند توســعه 

کشور در این حوزه را رقم بزند.

مدیرکل استاندارد استان تهران خبر داد
ح سنجش وزن بسته های غذایی   اجرای طر

وشی و شوینده  برای مقابله با کم فر
 مدیرکل اســتاندارد تهران از اجرای طرح ســنجش وزن بسته بندی  
فرآورده های صنعت غذایی و شــوینده ، در اســتان تهــران به صورت 

آزمایشی، خبر داد.
به گزارش اداره کل اســتاندارد اســتان تهران، »عباس نوری« در این 
خصوص تشــریح کرد: در پی افزایش میزان کم فروشــی در برخی از 
فرآورده ها، به ویژه پــس از اجرای طرح اصلاح یارانه ها، ســازمان ملی 
اســتاندارد ایران با همکاری ســازمان تعزیرات حکومتی و ســازمان 
حمایت از حقوق تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، اقدام به بازرســی 
مشــترک از واحدهای تولیدی صنایع غذایی و شــوینده و همچنین 

توزین محصولات بسته بندی شده کرد.
وی با اشاره به اینکه این طرح با هدف رعایت حقوق مصرف کنندگان و 
مقابله با کم فروشــی و نیز نظارت دقیق تر بر بازار، در استان های تهران 
و البرز که ســهم ۴۰ درصدی از عرضه کل کشــور را دارنــد، به عنوان 
اســتان های منتخب در حال اجراســت، افزود: کمیته اقــدام ویژه، با 
تلاش کارشناسان اداره اندازه شناســی، اوزان و مقیاس های اداره کل 
استاندارد اســتان تهران، از تاریخ ۲۴ خردادماه ســال جاری، کار خود 
را آغاز کرد و در این راســتا، از واحدهای تولیدی استان بازرسی انجام 

شده است.
گفتنی است، بازرســی ها همچنان ادامه دارد و نتایج آن متعاقباً اعلام 

خواهد شد.

تولید

وزیر صمــت در نامه ای به رئیس جمهوری خواســتار 
کاهش حقوق گمرکی با توجه بــه افزایش نرخ مبنای 

محاسبه تعرفه شد.
ســید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت 
طی نامه ای به رئیس جمهوری با بیــان اینکه افزایش 
نرخ مبنای محاســبه تعرفه، افزایش مضاعف مالیات 
بر ارزش افزوده کالاهای وارداتی را در پی داشــته که 
در مجموع باعث افزایش هزینه هــای تولید، افزایش 
قاچاق، افزایــش نیاز بــه نقدینگی، کاهــش تولید و 
افزایــش تورم خواهد شــد، خواســتار کاهش حقوق 
گمرکی برای مواد اولیه، واســطه ای اجــرا و قطعات 
بخش تولید شــد.در این نامه آمده است: همچنان که 
اســتحضار دارید اجرای قانون بودجه در خصوص نرخ 
ارز مینای محاسبه تعرفه واردات آینده تبصره ۷ قانون 
بودجه ۱۴۰۱، با شرایط متفاوتی نسبت به زمان تهیه 

لایحه )به شرح زیر مواجه شده است
الف( رویدادهای بین المللی

۱. افزایش قیمــت جهانی کالاهــا، به ویژه 
کالاهای پایه و اساسی

۲. محدودیت ها و افزایش شدید هزینه های 
حمل ونقل )۳۰ تا ۴۰ درصــد افزایش فقط 

طی یک ماه(
۳. تغییر روش های خرید کالا در دنیا )تغییر 
از حالت خریــد اعتباری به خریــد نقدی و 

پیش خرید سالانه(
۴. ممنوعیت صــادرات برخی از کالاها بواســطه بروز 

بحران جهانی و محدود شدن حجم تجارت در دنیا(
ب( رویدادهای داخلی

۱. افزایش قیمت مواد اولیه بورســی به ویژه مواد پایه 
نفتی و پتروشیمی
۲. افزایش نرخ ارز

۳. حذف ارز ۴6۰۰ تومانی کالاهای اساســی بر اساس 
قانون بودجه

۴. حذف معافیت های گمرکی ماشین آلات و تجهیزات 

)افزایش هزینه های سرمایه گذاری(
۵. رشد نرخ دستمزد سال ۱۴۰۱

6. شکل گیری تورم انتظاری در جامعه
افزایش نرخ مبنای محاســبه تعرفه، افزایش 
مضاعــف مالیات بر ارزش افــزوده کالاهای 
وارداتی را در پی داشته که در مجموع باعث 
افزایش هزینه های تولیــد، افزایش قاچاق، 
افزایش نیاز به نقدینگــی، کاهش تولید و افزایش تورم 

خواهد شد.
در راستای کاهش آثار افزایش نرخ ارز مبنای محاسبه 

تعرفه های وارداتی در اقدام باید انجام شود؛
۱. کاهش سود بازرگانی: با پیشــنهاد وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت، هیــأت وزیران نســبت بــه تغییر 
طبقات تعرفه ای و اصلاح نرخ ســود بازرگانی تعرفه ها 
اقدام نموده اســت. )مصوبــه شــماره ۲۲۴۲6 مهر 

۱۴۰۱/۰۲/۱۷ هیأت وزیران(
۲- کاهــش حقــوق گمرکــی بــرای کالاهایی که 

تعرفه های آنهــا کمتــر از ۱۰ درصد اســت. کاهش 
ســود بازرگانی کافی نبوده و حقــوق گمرکی نیز باید 
کاهش یابد. اصلاح نرخ ســود بازرگانــی در این موارد 
بدون کاهــش حقوق گمرکی منجر به عــدم توازن در 
زنجیره های تولیدی شــده و رقابت پذیــری آنها را با 
چالش مواجه خواهد کرد. شایان ذکر است، حدود ۷۰ 
کالاهای وارداتی مواد اولیه، واسطه ای، اجزا و قطعات 

بخش تولید بوده و حقوق ورودی آنها ۱۰ و کمتر است.
لذا متن مصوبــه پیشــنهادی برای کاهــش حقوق 

گمرکی با قید دو فوریت به شرح زیر تقدیم می شود:
در سال ۱۴۰9 نرخ حقوق گمرکی مواد اولیه واسطه ای 
اجزا قطعات ماشــین آلات و تجهیزات که با احتساب 
ســود بازرگانی، حقوق ورودی آنها حداکثر ده درصد 
می باشد به یک درصد تقلیل می یابد دولت مجاز است 
با توجه به کاهش منابع حاصل از حقوق ورودی )سود 
بازرگانی و حقوق گمرکی( نسبت به فروش اوراق مالی 

تا سقف ۲۸۰ هزار میلیارد ریال اقدام نماید.

نایب رئیس شــورای ملــی زعفران از کاهش شــدید 
صادرات زعفران در ماه های اخیر خبر داد و گفت: فقط 
در فروردین ماه صادرات طلای سرخ 6۰ درصد کاهش 

یافته است.
غلامرضا میری از کاهش شــدید صادرات زعفران در 
ماه های اخیر خبــر داد و گفت: فقــط در فروردین ماه 

صادرات طلای سرخ 6۰ درصد کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه تا پایان سال گذشته صادرات زعفران 
۱9 درصد کاهش یافته اســت، افزود: در دی و بهمن و 
اسفند ۱۴۰۰ صادرات زعفران به ترتیب ۵۸ درصد، ۳۳ 

درصد و ۳۸ درصد کاهش داشته است.
میری میزان کاهش صــادرات زعفران را در فروردین و 

اردیبهشت ۱۴۰۱ به ترتیب 6۰ درصد و ۱9 
درصد اعلام کرد.

این فعال بخش خصوصی با اشــاره به دلایل 
این اتفاق، تاکید کرد: اگر شــرایط به همین 
شکل ادامه داشته باشد، شاهد شدت کاهش 

صادرات طلای سرخ خواهیم بود.
وی با بیان اینکــه صادرات یــک کیلوگرم 

زعفران برای هر صادر کننده رسمی حدود ۱۲ میلیون 
و ۸۱۰ هــزار تومان هزینــه ســربار دارد، توضیح داد 
که اولاً نرخ پایــه گمرکی ۱۵9۸ دلار اســت در حالی 
کــه صادرکنندگان زعفــران را کیلویــی ۱۳۰۰ دلار 
می فروشــند بنابراین باید ۳۰۰ دلار دیگر از بازار آزاد 

تهیه کنند و تحویل سامانه نیما دهند.
میری بــا انتقــاد از این سیاســت گفت که 
وقتــی ارز حاصــل از صادرات وارد کشــور 
می شــود صادرکنندگان باید آن را با قیمت 
۲6 هزار تومان تحویل ســامانه نیما بدهند 
در حالی که قیمت ارز در بــازار آزاد ۳۲ هزار 
تومان اســت بنابراین در همین مرحله فقط 
صادرکننده 9 میلیون و 6۰۰ هزار تومان زیان می کند 
ضمن اینکه برای آوردن ارز به کشــور نیز باید ۳ درصد 

هزینه شود.
وی ادامــه داد: عــلاوه بر ایــن عنوان شــده که برای 
صادرات محصولات کشــاورزی و در بحث آب مجازی 

نیز نیم درصد تعرفه برای زعفران اعمال شده است.
میری با اشــاره به اینکه بــا توجه به شــرایط فوق 
صادرکنندگان تمایلی به صــادرات زعفران ندارند، 
تاکید کــرد کــه قاچاقچی ها از این شــرایط ســو 
اســتفاده و زعفران را از کشــور خارج می کنند و آن 
را ۲۰ درصد زیر قیمــت در بازارهای هدف به فروش 

می رسانند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به قیمت زعفران 
نیز اشــاره و حداقل نرخ آن را ۲۴ میلیــون و حداکثر 
قیمت آن را ۳۸ میلیون تومان اعــلام کرد و گفت: این 
نرخی اســت که ما زعفران را از کشــاورزان خریداری 

می کنیم.

وزیر

زعفران

خریدار   به دنبال آنکه از پنجشــنبه هفته 
گذشته )۲ تیرماه( فروش محصولات سایپا 
خارج از فرآیند قرعه کشــی آغاز شد، از ۱۰ 
صبح  امروز )دوشــنبه 6 تیر ماه( این شیوه 
فروش بــرای چهار محصــول ایران خودرو 
هم آغاز خواهد شــد کــه البتــه در قالب 
مشــارکت در تولید اســت. همچنین سه 
محصول مدیران  خودرو نیز )بصورت فروش 
فوق العاده و فــروش فــوری( در این طرح 
بدون قرعه کشــی عرضه می شــوند. ضمن 
اینکه طرح ویژه مادران نیــز همزمان اجرا 

خواهد شد.
در اولیــن گام حذف قرعه کشــی برای 
تخصیص خودرو، ۱۵ طرح فروش خودرو 
بدون انجام قرعه کشی انجام می شود که 
بر اســاس آن خودروهایی کــه در اولین 
دوره فــروش یکپارچــه خــودرو دارای 
متقاضیانی کمتر از ظرفیت اعلام شــده 
بودنــد، وارد مرحله فــروش و تخصیص 
خودروها خــارج از فرآیند قرعه کشــی 

می شوند.
این طرح برای پنج محصول ســایپا در قالب 
پیش فروش یکســاله و چهــار محصول در 
قالب پیش فروش یکساله مشارکت در تولید 
از روز پنجشنبه هفته گذشــته )۲ تیرماه( 
آغاز شــده و متقاضیــان بــرای خرید این 
خودروها می توانند به ســایت های فروش 
خودروســازان مراجعه و نســبت به خرید 

محصول مورد نظر اقدام کنند.

حال همانطور که سخنگوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اعلام کــرده بود که فروش 
محصولات ایران خودرو هفتــه جاری اجرا 
خواهد شد، در حال حاضر در صفحه اصلی 
ســامانه یکپارچه تخصیص خــودرو این 
خودروها قابل مشــاهده هســتند اما طبق 
پیگیری ایسنا از گروه صنعتی ایران خودرو، 
بخشنامه فروش از ۱۰ صبح  امروز )دوشنبه 
6 تیرماه( فعال خواهد شد و تا زمان تکمیل 

ظرفیت ادامه خواهد داشت.
بر اســاس آن دو خــودرو تــارا و دناپلاس 
توربوشــارژر هر یک در دو مدل دســتی و 
اتوماتیک در قالب مشارکت در تولید عرضه 

خواهد شد.
دارا بــودن گواهینامه و نداشــتن پلاک 
انتظامی فعــال برای شــخص متقاضی 
ضروری اســت. ضمن اینکه شماره تلفن 
همراه، شماره شــبا معرفی شده بایستی 

به  نام شــخص متقاضی باشد. همچنین 
متقاضی بایســتی در هنــگام واریز وجه 
از کارت هــای بانکی متعلق بــه نام خود 
اســتفاده کند. شــرط حداقــل فاصله 
آخرین خرید از دو شــرکت ایران خودرو 
و ســایپا ۴۸ ماهه نیز در این طرح اعمال 

می شود.
قابل توجه اســت که همزمان با این طرح،  
در راستای ابلاغ قانون حمایت از خانواده و 

جوانی جمعیت، امکان ثبت نام برای مادران 
دارای حداقل دو فرزند که فرزند دوم به بعد 
آن ها از تاریخ ۲۴ آبــان ۱۴۰۰ به دنیا آمده 
باشد، شرایط فروش مشــارکت در تولید و 

بدون فرآیند قرعه کشی فراهم است.
شایان ذکر اســت که همزمان سه محصول 
X۵۵ پرو اکســلنت و  X۵۵ پرو اکســلنت 
اســپورت بصورت فروش فوق العاده و تیگو 
۸ پرو پریمیوم بصورت فروش فوری عرضه 

می شود.
یادآوری می شــود که پیش تــر، این مقام 
مســئول حــذف فرآیند قرعه کشــی ها را 
سیاســت حتمی و قطعــی وزارت صمت 
خوانده و وعده کرده اســت که هم راســتا با 
افزایش تولید خودرو، تا پایان شــهریورماه 
۵۰ درصد مدل دیگر از فرآیند قرعه کشــی 

خارج خواهد شد.
 تا پایان ســال هم تمام خودروهــا قابلیت 
واگــذاری بــدون قرعه کشــی را خواهند 
داشت. با توجه به اینکه فشــار تقاضا برای 
برخی خودروها کمتر و برای برخی بیشــتر 
اســت،  خودروهایــی که متقاضــی کمتر 
دارند، زودتر به حذف قرعه کشی می رسند 
و  خودروهایی که میزان تقاضای بیشــتری 
دارند، قــدری دیرتر؛ در نهایــت حداکثر تا 
پایان ســال جاری یا نهایتا اوایل سال آینده 
)برای مدل خودروهای بســیار پرطرفدار( 
می توانیــم خودروها را بدون قرعه کشــی 

عرضه کنیم.    

خریدار  رئیس اتــاق اصناف تهران گفت: 
آمارها نشــان داده ۷۰ درصــد از تراکنش 
های کسبه مربوط به کســب و کار هست و 
مابقی صرف تراکنش های شــخصی بوده 

است.
در چند وقت اخیر کسبه نســبت به تغییر 
نحوه پرداخت مالیات اعتراض داشــتند و 
برخی از آن ها معتقد بودنــد که میزان آن 
افزایش یافته در صورتی که بیشتر کسبه در 

ضرر هستند .
برخی از کاربــران در فضــای مجازی هم 
معتقــد بودند که در شــرایط فعلــی نباید 
مالیات کســبه افزایش یابد اما برخی دیگر 
نیز بر ایــن باور هســتند که علــت اصلی 
اعتراض کسبه واقعی شدن نرخ مالیاتشان 

است. 
در جــواب این موضوعات آقــای خاندوزی 
وزیر اقتصــاد تاکید کــرده پایــه مالیاتی 
جدیدی برای کسبه تعریف نشــده و با راه 
اندازی سامانه مودیان نگرانی آن ها برطرف 

خواهد شد.
حال برای فهم بیشــتر این موضوع در باره 

مشکلات کســبه برای مالیات با رییس اتاق 
اصناف گفتگو  کــرده ایم که به شــرح زیر 

است.

  میزان ضریب مالیات در جلســاتی 
که با وزارت اقتصاد و مالیات داشتید 

به کجا رسید؟ 
 امســال درباره وضعیت مالیاتــی به دلایل 
اینکه به مدت ۲ سال درگیر شیوع ویروس 
کرونا و در رکود بــازار  در کشــور بوده ایم  
مشــکلاتی در مالیات اصناف داشــتیم و 
از طرف دیگر عملکرد ســال 99 کســبه و 
اصناف بعضــی از ممیزان مالیــات آن ها را 

چند برابر کردند.
در  پی  موضوع  میزان افزایش مالیات کسبه 
و اصناف اعتراض کردند که این موضوع را  به 
وزیر اقتصاد بازگو کردیم. طی صحبت های 
انجام شــده بنا بر این شــد که هر کسبه ای 
احتمال داد که در  مالیات به آن اجهاف شده 
و مالیات بیشتری تعیین شده است سوابق 
را نوشته و بررســی می کنیم و سعی بر این 
اســت که به هیچ کس در این مورد  اجهاف 

صورت نگیرد. 
 از طرف دیگر ۳۱ خرداد زمان اظهار نامه 
مالیاتی به پایان می رســد و به مدت ۱۵ 
روز تمدید شــد و تا ۱۵ تیــر فرصت برای 
تحویل اظهــار نامه مالیاتــی وجود دارد. 
درخواســت ما  مبنی بر ضرایــب مالیاتی 
که در نظر گرفته اند بایــد مقداری تقلیل 

یابد. 

 درخواست ها درباره تراکنش های 
بانکی چه بود؟

 تاثیــر مالیات بــر تراکنش های دســتگاه 
کارتخــوان کــه در  واحد هــای صنفی به 
کار مــی رود تا ۳۰ در صد موافقت شــد که 
کاهش یابد چرا که به میــزان ۷۰ درصد از 
این تراکنش ها مربوط به کسب و کار هست 
و مابقی صرف تراکنش های شــخصی بوده 

است.
هر شخصی که صاحب کسب و کاری است  و 
حس می کند در میزان مالیات تعیین شده 
او اجهاف شــده اســت  می تواند نامه ای به 
اتحادیه مربوطه تنظیم کند و ســوابق قبلی 

که بر آن اســاس مالیات برایش تعیین شده 
است را به اتحادیه ارجاع دهد. 

 اگر  اصناف اظهار نامــه مالیاتی پر 
کنند بهتر اســت یا مالیــات مقطوع 

بدهند؟ 
مالیات به صــورت نقدی نداریــم و اظهار 

نامه  به صورت قانونی است و همه صاحبان 
اصناف موظفند اظهارنامه پــر کنند اما آن 
هایی که تــا میزان ۴ میلیــون و ۸۰۰ هزار 
تومان در طول ســال  فروش داشته باشند 
برای این گروه به هیج عنــوان بر مالیات آن 
ها افزوده  نخواهد شــد و با همان نرخ قبلی  

مالیات خود را می پردازند.

مکاتبه وزیر صمت با رئیس جمهور؛حقوق گمرکی را کاهش دهید

کاهش شدید صادرات زعفران
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 غلبه بر تحریم صادرات میعانات گازی
 با فعال سازی ظرفیت پالایشگاه های کوچک

 وزیر نفت گفت: بــا تکیه بر توان داخلی و فعال ســازی ظرفیت مغفول 
مانده پالایشــگاه های کوچک در کشور، توانســتیم بر تحریم صادرات 
میعانــات گازی غلبه کنیــم. جواد اوجــی در توییتی نوشــت: برای 
جلوگیری از خام فروشــی، ایجاد ارزش افزوده بیشــتر و نیز مدیریت 
میعانات گازی مازاد و پایداری تولید گاز کشــور، با تکیه بر توان داخلی 
و فعال سازی ظرفیت مغفول مانده  پالایشــگاه های کوچک در کشور، 

توانستیم بر تحریم صادرات میعانات گازی غلبه کنیم.
پیــش از این نیز وزیــر نفت تاکید کــرده بود که در دولت ســیزدهم، 
صادرات میعانات گازی ســه تا چهار برابر شــد و از رقم 6۰ هزار بشکه 
در روز، به رقم ۲۳۰ تا ۲۴۰ هزار بشــکه در روز در ماه های پایانی سال 
رســید.وی ادامه داده بود: در شــروع دولت، ذخایــر روی آب و روی 
خشکی میعانات گازی بیش از ۸۰ میلیون بشــکه بود که می توانست 
چالش ایجاد کند، ولی هم مصرف داخلی و هم صادرات میعانات گازی 

را افزایش دادیم و ۲۰ میلیون بشکه میعانات گازی آزاد شد.

معاون وزیر نیرو خبر داد
صرفه جویی ۵ هزار مگاواتی با اعمال برنامه های 

مدیریت مصرف برق
 معاون برق و انرژی وزیر نیرو بــا بیان اینکه با مجموعــه ای از اقدام ها 
توانســتیم خردادماه را نیز به خوبی پشت ســر بگذاریم گفت: با اعمال 
برنامه های دقیــق مدیریت مصــرف در همه بخش ها ۵ هــزار و ۷۰۰ 

مگاوات صرفه جویی حاصل شد.
به گزارش پایــگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، »همایــون حائری« در 
نشســت تخصصی مدیران عامل شــرکت های برق منطقه ای و توزیع 
سراسر کشــور با حضور وزیر نیرو افزود: بر اســاس ۱۰۰ برنامه صنعت 
برق برای عبور از تابســتان گرم ، در هر بخش وظیفــه ای با زمان بندی 

مناسبی برای شرکت ها تهیه شده که این برنامه در حال اجراست.
وی ادامه داد: این اقدام های دقیق و برنامه ریزی شده، دلیل عبور موفق 
از پیک بار در اردیبهشــت و خرداد اســت.معاون وزیر نیرو خاطرنشان 
کرد: در بخش تولید، تعمیرات، ارتقای تــوان، رفع محدودیت، به مدار 
آوردن نیروگاه های جدید و غیره اقدام های گســترده ای انجام شده که 

موفقیت امروز نشان دهنده این مهم است.
حائری با بیان اینکه تعمیــرات نیروگاه های حرارتی کشــور تا قبل از 
اردیبهشــت ماه به اتمام رســیده بود، گفت: این اقدام صنعت برق یک 

رکورد تاریخی بوده که با برنامه ریزی دقیق و مدون اتفاق افتاده است.
وی در باره  ظرفیت جدید نیروگاهی در کشور، از افزایش ۴ هزار مگاوات 
تولید عملی نسبت به مدت مشابه ســال های قبل خبر داد که اقدامی 

قابل تقدیر در این مدت کم است.
معاون برق و انرژی وزیر نیرو بــا تقدیر از همکاری همه دســتگاه ها با 
برنامه هــای مدیریت مصــرف وزارت نیرو، بر تداوم ایــن همکاری در 

ماه های پیشرو تاکید کرد.

مدیرعامل شرکت آبفای کشور:
۵ درصد مشترکان تهرانی بدمصرف هستند

  مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب کشــور از کاهــش ۲۲ درصدی 
بارندگی ها در مقایسه با میانگین بلندمدت خبر داد وگفت: امسال ۱۸۴ 
میلیمتر بارندگی داشــته ایم. اتابک جعفری اظهار داشت: هم اکنون 
موجودی مخزن ســدها ۲6 و نیم میلیارد متر مکعب اســت، یعنی ۵۳ 

درصد مخزن سدهای ما پر و مابقی خالی است.
مدیر عامل آب و فاضلاب کشور با اشــاره به اینکه با برنامه ریزی انجام 
شده بخشی از بحران کم آبی جبران شده است، اما می توان با ۱۰ درصد 
صرفه جویی تا حدودی مشکل کم آبی را برطرف کرد، افزود: در تهران 
6۵ درصد مردم ما کم مصرف و در حد الگو مصرف می کنند و حدود ۳۵ 
درصد مردم هســتند که بیشــتر از الگو مصرف می کنند آن هم فقط ۵ 

درصد بد مصرف ها هستند.
جعفری با اشــاره به اینکه این ۵ درصد بد مصرف هــا که ۱۵ درصد آب 
تهران را می کنند، گفت: در صورت ادامه این روند مصرف، با قطعی آب 
چند ساعته جریمه می شــوند.مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب کشور 
گفت: در انتقال آب و چرخه انتقال آب حدود ۲۰ درصد هدررفت داریم 
یعنی از ۵ و 6 دهم میلیارد مترمکعب مصارف شــهری ۲۰ درصد آنکه 
حدود یک میلیــارد و ۱۰۰ میلیون متر مکعب می شــود و عدد بزرگی 
است. با برنامه ریزی و همکاری بخش خصوصی می توانیم این رقم را به 

۱۲ تا ۱۳ درصد برسانیم.

جعفری در خصوص طرح های آبرسانی به روســتاها کشور نیز گفت: با 
دســتور آقای رئیس جمهور و به کمک سپاه، بخش خصوصی و خیرین 
برنامه آبرسانی به ۱۸ هزار روســتا در حال انجام است و میانگین سرانه 
آبرســانی به روســتاها حدود 9۲ درصد در وهله اول و انشــاالله همه 

روستاهای بالای ۲۰ خانوار را در پایان دولت بتوانیم آبرسانی کنیم.

 رشد بیش از ۱۳ درصدی تولید نفت گاز
و ۴  با کیفیت یور

مجموع تولید فرآورده های نفتی اصلی در ســال ۱۴۰۰ نسبت به سال 
گذشته حدود ۴ درصد رشد داشته به طوری که افزایش متوسط تولید 
فرآورده های اصلی نفتی از ۲۷۰ میلیون لیتــر در روز به ۲۸۱ میلیون 
لیتر در روز رســید؛ همچنین تولید نفت گاز با کیفیت یورو ۴ به بالا در 
سال ۱۴۰۰ نسبت به سال گذشته با رشــد بیش از ۱۳ درصدی روبرو 

بوده است.
اجرای طرح توســعه و تثبیت ظرفیت پالایشــگاه آبادان و رســیدن 
به پیشــرفت فیزیکی حدود ۸9 درصد در انتهای ســال ۱۴۰۰ که در 
نتیجه اجرای کامل این طرح علاوه بر ارتقــای کیفیت بنزین تولیدی 
پالایشــگاه به یورو۴ و نفت گاز تولیدی پالایشــگاه به یورو۵، پیگیری 
شد و بر اســاس آن تولید فرآورده کم ارزش نفت کوره در این پالایشگاه 
حدود ۱۵ درصد کاهش خواهد یافت. این طرح در سال جاری افتتاح و 

بهره برداری خواهد شد.
اجــرای طرح هــای بهینــه ســازی و کاهش تولیــد نفت کــوره در 
پالایشگاه های تهران، بندرعباس، تبریز و آبادان پیگیری و کنسرسیوم 
بانکی جهت حمایت و تامین مالی کلان طرح های پتروپالایشــگاهی 
تشــکیل شــد، در این بین حدود ۲ درصد تولید بنزین موتور در سال 
۱۴۰۰ نســبت به سال ۱۳99 رشــد داشــت، همچنین میزان تولید 
گازوئیل از ۳۵.۵ میلیون لیتر در روز در ســال ۱۳99 به ۴۰.۲  میلیون 

لیتر در روز در سال گذشته رسید.

و نیر

 و زیر نیرو گفت: بــا توجه به برنامه ریزی انجام شــده 
بر اســاس آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت از 6۳۰ 
هزار مشترک صنعتی در کشــور، ۵۸۰ هزار مشترک 
)9۲ درصد( بدون هیچ محدودیــت و برنامه مدیریت 
مصرفی از انرژی کامل در اوج بار ســال ۱۴۰۱ استفاده 

می کنند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، »علی اکبر 
محرابیــان« در نشســت تخصصــی مدیــران عامل 
شــرکت های برق منطقه ای و توزیع سراســر کشــور 
افزود: امید است بتوانیم بدون مشــکل برق موردنیاز 

این بخش را تأمیــن کنیــم.وی ادامه داد: 
برق حــدود ۴9 هزار مشــترک صنعتی هر 
روز هفته از ساعت ۱۱ صبح لغایت ۲۰  قطع 
می شد، اما در سال جاری این محدودیت به 
۱۲ ساعت در طول هفته و فقط طی یک روز 

از ساعت ۱۱ لغایت ۲۳ اعمال می شود.
وزیر نیرو با تاکید بر مراقبت از شبکه برق در 

تابستان گرم امســال، گفت: 9 ماه برنامه ریزی و تلاش 
صنعت برق موجب شــد که خردادمــاه را با کمترین 
مشــکلات ســپری کنیم.محرابیان به کارگیری همه 

ظرفیت ها برای موفقیت در این برنامه ریزی 
را مهم دانست و افزود: امروز شاهد همکاری 
و حمایت ارزشــمند دســتگاه ها هســتیم 
که نتایــج مثبتی را  در کنتــرل مصرف برق 
کشــور به همراه دارد.وی ادامــه داد: بخش 
قابل توجهی از شــرکت های توزیــع، برنامه 
مدیریــت مصــرف را به خوبی اجــرا کردند 
نظم و انضباط در کار و برنامه ریــزی مدیریت مصرف 
کشور، بسیار مهم و ضروری اســت.وزیر نیرو مدیریت 
مصرف اعمال شــده امســال را با ســال های گذشته 

متفاوت دانست و خاطرنشــان کرد: این برنامه دقیق با 
محدودیت کمتر بوده که رضایتمندی و سود مشترک 
را به همراه دارد و این مهم در کاهش مصرف مشــهود 
است.محرابیان، دلیل رضایتمندی مشترکان از برنامه 
مدیریت مصرف وزارت نیرو را داشــتن برنامه دقیق و 

اطلاع رسانی مناسب در کشور عنوان کرد.
وی ادامه داد: بر اســاس آمار تعداد زیادی از مشترکان 
شــامل پاداش مصرف شــده اند، براین اساس ضروری 
است شــرکت ها در اجرای برنامه های مدیریت مصرف 

بخش های مختلف جدیت داشته باشند.

مدیرعامل توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: مطابق 
دستور استانداری تهران، همه مراکز تجاری موظف اند 
با کاهش مصرف در بخش روشــنایی، سرمایشــی و 
اســتفاده از مولدهای اضطراری، مصــرف برق خود را 
مدیریت کنند.کامبیز ناظریان اظهار داشــت: تأمین 
برق پایتخت در ســاعات اوج مصرف، نیازمند کاهش 
حداقــل ده درصدی مصــرف برق در بخــش خانگی 

و تجاری اســت، برق ادارات و دســتگاه های اجرایی 
پرمصرف، قطع و اسامی آنان برای اطلاع عموم، منتشر 
خواهد شد.وی ادامه داد: همه بخش های کارشناسی و 
عملیاتی این شرکت به صورت شبانه روزی در تلاش اند 
تا برق مصرفی مشــترکان تهرانی بدون کوچک ترین 
اختلالی تأمین شــود.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق تهران بزرگ خاطرنشــان کرد: با وجود اقدام های 

انجام شــده، افزایش دمای هوا می تواند فشــار زیادی 
بر شــبکه توزیع برق وارد کند و به همین دلیل از همه 
مشــترکان خانگی و تجاری درخواست داریم حداکثر 
صرفه جویی ممکن را در ســاعات اوج بار )۱۲ الی ۱۸( 

به خصوص طی روزهای پیشرو به عمل آورند.
ناظریان هشدار داد طی این هفته نیز همچون روزهای 
گذشته، برق ادارات و دســتگاه های اجرایی که مصوبه 

هیئت دولت در خصوص الزام بــه کاهش حداقل ۳۰ 
درصدی مصرف برق در ســاعات اداری و 6۰ درصدی 
در ســاعات غیر اداری را رعایت نکرده انــد با جدیت و 

بدون اغماض، قطع خواهد شد.
وی افزود: همچنیــن اســامی ادارات بی توجه به این 
مصوبه، طــی این هفته بــه اطلاع عموم شــهروندان 

خواهد رسید.

وزیر

برق

روح اله صابرزاده  سخنگوی صنعت برق 
با اشــاره به افزایش دما در کشور و افزایش 
میــزان مصرف بــرق، گفــت: صنعت برق 
دوهفته سخت را پیشرو دارد که پیش بینی 
می شــود میزان تقاضای انرژی به 6۸ هزار 

مگاوات برسد.
 بــه نقــل از وزارت نیرو، مصطفــی رجبی 
مشهدی اظهار داشــت: در بخش عمده ای 
از کشور، افزایش دما شرایط سختی را برای 
تأمین برق رقم خواهد زد که امیدواریم مثل 
دو هفته گذشــته با کمک و همکاری مردم 

شرایط تأمین برق را به خوبی پیش ببریم.
وی ادامه داد: در هفته گذشــته دما نسبت 
به متوسط ۱۰ سال گذشــته افزایش پیدا 
کرده است و با توجه به اینکه دمای حداقل 
تغییر می کند و باعث روشــن شدن کولر در 
صبح ها و افزایش مصرف می شــود نیازمند 
مدیریت مصرف از ســوی مشترکان در این 

زمینه هستیم.
ســخنگوی صنعت برق خاطرنشــان کرد: 
به جز نوار شمالی و بخشــی از شمال غرب 
کشــور، افزایش دمــای قابل ملاحظه ای از 
روز دوشنبه هفته جاری به مدت یک هفته 

خواهیم داشت.
رجبی مشــهدی گفــت: متوســط دما که 
حداکثر ۳۸ درجه اســت تا پنجشــنبه به 
۴۱.۲ درجه می رسد که پیش بینی می شود 
میزان تقاضای انــرژی نیز از 66 هزار و ۵۰۰ 

مگاوات به 6۸ هزار مگاوات برسد.
وی افــزود: از ۱۵ تیرماه انتظــار داریم دما 

کاهش یابد و به ۴۱ درجه برسد.
ســخنگوی صنعت برق گفت:  بیشــترین 
پیک مصرف بــا 6۳ هــزار و ۸۲۵ مگاوات 
مربوط به هفته قبل اســت که نســبت به 
سال گذشته رشــد ۵.۲۳ درصدی را نشان 
می دهد.رجبی مشــهدی خاطرنشان کرد: 

به لحاظ پیک تقاضا به جز مازندران، گیلان، 
آذربایجان که زمــان اوج پیک تقاضای آنها 
نرســیده، غالب مناطق پیک هفته را پشت 
سر گذاشته اند که درصد رشد بسیار بالایی 

بوده است.
وی ادامــه داد: افزایــش دمای هــوا باعث 
افزایش مصرف شــده و ما در ســه استان 
خوزستان کرمان و یزد شــاهد این افزایش 

مصرف بوده ایم.مدیرعامل شرکت مدیریت 
شبکه برق ایران گفت: خوزستان با افزایش 
۱9 درصد، کرمان ۱۳ و یزد ۱6 درصد ســه 
استانی هستند که بیشترین میزان مصرف 
را داشته اند.ســخنگوی صنعت برق افزود: 
در بخــش مصرف انرژی هم ســه اســتان 
کرمان، یزد و خوزستان بیشــترین میزان 
را داشــته اند به طوری که در یزد این میزان 

به ۱۲ درصد رسید.رجبی مشهدی افزود: ۳ 
استان کرمان، هرمزگان و خوزستان دمای 
ســال ۱۴۰۰ را پشت سر گذاشــته اند، هم 
اکنون وارد فاز گرمای طاقت فرســا شده ایم 
به طوری که اســتان کرمان افزایش دمای 

بیش از حد را تجربه کرده است.
وی افزود: در استان هایی که انرژی مصرفی 
آنها در ســاعات اعلامی بیشتر شده مجبور 

به استفاده از نیروگاه های برق آبی هستیم.
سخنگوی صنعت برق خاطرنشان کرد: در 
اســتان های صنعتی که از ساعت ۱۴ یا ۱6 
به بعد اقدام به بارگیری می کنند باید دقت 
کرده و تذکــرات لازم را بدهیــم چرا که در 
صورت عدم رعایت آنها، مجبور به استفاده 

از نیروگاه های برق آبی هستیم.
مدیرعامل شرکت مدیریت برق ایران با بیان 
اینکه تفاوت این هفته با هفته بعد در مصرف 
برق آن است که علاوه بر استفاده از نیروهای 
برق آبی ممکــن اســت تــوان لازم برای 
پاسخ گویی را هم نداشته باشیم، افزود: این 
بی نظمی در مصرف برق ممکن است منجر 

به محدودیت شود.
رجبی مشهدی گفت: باید همه برنامه های 
مدیریت مصرف برق به صورت کامل رعایت 
شــود و درصورتی که ایــن برنامه ها دقیق 
اجرا شــود این هفته و در هفتــه آینده هم 
۸۰۰ مگاوات افزایــش برنامه های مدیریت 

مصرف خواهیم داشت.

و:محدودیت مصرف برق برای ۹۲ درصد مشترکان صنعتی اعمال نمی شود وزیر نیر

الزام مراکز تجاری پایتخت به کاهش مصرف برق

۹ منبع انرژی که می توانند جایگزین سوخت فسیلی شوند
خریــدار  ســوخت های فســیلی اگرچه 
راه حــل مقرون بــه صرفه ای بــرای تامین 
انرژی هســتند، اما اثرات جبــران ناپذیری 
را بر روی محیط زیســت می گذارند.از دهه 
۱۸۰۰ میلادی ســوخت های فسیلی انرژی 
خانه ها، مدارس، محل کار و ســاختمان های 
دولتی زیادی را تامین کرده اند. سوخت های 
فسیلی یک نوع سوخت مقرون به صرفه برای 
تامین انرژی دنیای ما محسوب می شوند، اما 
انتشار آلودگی های مضر در جو هم از معایت 
این سوخت هاســت که به تدریج به نابودی 
ســیاره منجر خواهد شــد.در این گزارش به 
چند منبع انرژی تجدید پذیر اشاره می کنیم 
که در آینده ای نــه چنــدان دور می توانند 

جایگزین سوخت های فسیلی شوند.

انرژی خورشیدی
انرژی خورشیدی، دوســتدار محیط زیست 
و همینطــور کارامدتریــن منبــع انــرژی 
تجدیدپذیــر امروزی اســت. از فناوری های 
خورشــیدی می توان برای تأمیــن نور، گرم 
کردن فضای داخلی و گرم کــردن آب برای 
مصارف خانگی، تجاری یا صنعتی اســتفاده 
کرد.امــروزه طیف وســیعی از دســتگاه ها 
نــور خورشــید را به انــرژی قابل اســتفاده 
تبدیــل می کنند. طراحی ســامانه غیرفعال 
خورشــیدی برای گرمایش و سرمایش فضا، 
فتوولتائیک خورشیدی برای برق و گرمایش 
آب خورشــیدی از جملــه پرکاربردتریــن 
فناوری هــای خورشــیدی بــرای خانه ها و 
مشاغل هستند. انرژی خورشیدی به کسب و 
کار ها و صنایع کمک می کند تا در منابع انرژی 
خود تنوع ایجــاد کنند، کارایــی را افزایش 
دهند و در هزینه ها صرفه جویی کنند. با این 
حال نقص هایی در این نوع انرژی وجود دارد 
و برای مثال جمع آوری انرژی خورشیدی در 
شب غیرممکن است. در مناطق یا کشور هایی 

که نور خورشید شدت کمتری دارد، پنل های 
خورشیدی کارایی خود را از دست می دهند. 
همچنین، نصــب اولیه یک سیســتم انرژی 

خورشیدی نسبتاً گران است.

انرژی بادی
انــرژی باد کــه به عنــوان نیروی بــاد نیز 
شناخته می شــود، با استفاده از یک توربین 
بادی ایجاد می شــود. انرژی جنبشی در هر 
جســم متحرکی وجود دارد و دانشمندان 
و مهندســان باد را برای تولید الکتریسیته 
پاک مهار می کنند. پتانســیل توربین های 
بادی را نمی تــوان نادیده گرفــت زیرا نوع 
کوچک آنها می توانــد ۱۰۰ کیلووات برق 

برای مصرف یک خانه تولید کنند.
توربین های بادی با پره های روتور که طول 
آن ۴۰ متر اســت، ممکن است ۱.۸ مگاوات 
برق تولید کنند. توان تولید شــده توســط 
توربین های غــول پیکر می توانــد از ۴.۸ تا 
9.۵ مگاوات متغیر باشــد. پتانسیل انرژی 
باد همراه با انرژی خورشــیدی به طور قابل 
توجهی بیشتر از سوخت های فسیلی است 
و در کنار یکدیگر می تواننــد بخش زیادی 
از انرژی مورد نیاز جهــان را تامین کنند. در 
حال حاضر با فناوری های موجود در سراسر 
جهان می توان حداقل 6۷۰۰ پتاوات ساعت 
از خورشید و باد به دســت آورد که بیش از 

۱۰۰ برابر مصرف انرژی در جهان است.

انرژی زمین گرمایی
نیروی زمین گرمایی که همچنین به عنوان 
انرژی زمین گرمایی شناخته می شود، یک 
سیستم تولید برق مســتقل و قابل اعتماد 
است که از انرژی حرارتی موجود در ماگمای 
زمین اســتفاده می کنــد. انــرژی زمین 
گرمایی از طریق بخار از مخازن زیر ســطح 
زمین برداشت می شود. بخار یک توربین را 

می چرخاند که به چرخــش ژانراتور و تولید 
انرژی منجر می شود.

انرژی برق آبی
برق آبی نوعی انرژی است که توسط جریان 
آب تولید می شــود. راهکار های اســتفاده 
از انرژی آب بــه بیش از ۲ هزار ســال قبل 
بازمی گردد. زمانی که یونانیان باســتان از 
آب برای به حرکت درآوردن ماشــین های 
آسیاب غلات اســتفاده می کردند. سیستم 
ســد های فعلی هم از توربین ها و ژنراتور ها 
برای تبدیل انرژی جنبشــی به الکتریسیته 
استفاده می کند و متعاقباً انرژی تولید شده 
در سراسر شبکه برق توزیع می شود. نیروی 
آبی یکی از اولین منابعی بود که برای تولید 

برق مورد استفاده قرار گرفت.

زیست توده
زیست توده یک منبع آلی تجدیدپذیر است 
و از حیوانــات و گیاهان به دســت می آید. 
انرژی زیســت توده یا انرژی مشتق شده از 
موجودات زنــده، از زمانی که انســان های 
اولیــه از آتــش چوب بــرای پخــت و پز و 
گرمایش اســتفاده می کردند، توسط بشر 
استفاده می شــد. امروزه، ما از زیست توده 
برای ژنراتور های برق و ســایر ماشین آلات 

اســتفاده می کنیم.در حــال حاضر، چوب 
هنــوز رایج ترین منبع انرژی زیســت توده 
اســت. ســایر منابع، محصــولات غذایی، 
گیاهان، جلبک های غنــی از نفت، بقایای 
کشاورزی یا جنگلی و اجزای آلی زباله های 
صنعتی و شهری هســتند. حتی بخار هایی 
که در محل دفن زباله ها وجود دارد و حاوی 
متان هســتند می تواند بــرای تولید انرژی 

زیست توده استفاده شوند.

انرژی هیدروژن
آب، گیاهان، حیوانات و مردم حاوی مقادیر 
زیــادی اتم هیــدروژن هســتند. در حالی 
هیدوژن تقریبــاً در مولکول های موجودات 
زنده وجود دارد، یک گاز کمیاب محســوب 
می شــود. پس از جدا شــدن هیــدروژن از 
مولکول ها، می توان از آن به عنوان ســوخت 
برای تولید انرژی اســتفاده کرد. می توان از 
هیدروژن در خودروهــا، خانه ها، منابع برق 
قابل حمل و ســایر برنامه ها استفاده کنیم. 
هیدروژن به یک روش محبوب برای ذخیره 
انرژی های تجدیدپذیر تبدیل شده که امکان 
استفاده از انرژی در زمان هایی که به آن نیاز 
اســت را می دهد. امروزه راه هــای مختلفی 
برای تولید ســوخت هیدروژن وجود دارد. 
اصلاح گاز طبیعی )یــک فرآیند حرارتی( و 
الکترولیز متداول تریــن فناوری های مورد 
استفاده هســتند. فرآیند های بیولوژیکی و 

خورشیدی نیز قابل اجرا هستند.

انرژی جزر و مد
انرژی جــزر و مــدی از بــالا و پایین رفتن 
طبیعی جزر و مــد و جریــان اقیانوس در 
نتیجه فعل و انفعالات گرانشــی بین زمین، 
خورشید و ماه به دست می آید. هنگامی که 
آب از میان توربیــن حرکت می کند، انرژی 

لازم برای ذخیره سازی به دست می آید. 

انرژی موج
انرژی مــوج یک منبع انــرژی تجدیدپذیر 
اســت که توســط امواج اقیانــوس تولید 
می شــود. بر خلاف انرژی جــزر و مدی که 
از بالا و پایین رفتن ســطح دریا ها به دست 
می آید، انرژی موج ناشــی از کشــش های 
گرانشــی اســت. فناوری انرژی امــواج را 
می توان به ســه دسته تقســیم کرد. اولین 
مورد از شــناور ها یا برای تولید الکتریسیته 

از موج های دریا استفاده می کند.
با بــالا و پاییــن رفتــن آب در داخل یک 
شفت استوانه ای با اســتفاده از یک ستون 
آب نوســانی، برق تولید می شــود. کانال 
مخروطی، چه در داخل و چه در دریا، در نوع 
سوم استفاده می شــود. انرژی امواج و جزر 
و مد از بســیاری از منابع انرژی تجدیدپذیر 
دیگر می تواند قابل اتکاتر باشــد، زیرا طول 
عمر بیشــتری دارند و کارآمدتر هســتند؛ 
زیرا برخــلاف بســیاری از منابــع انرژی 
تجدیدپذیر دیگر، الگو های موج و جزر و مد 

بیشتر قابل پیشبینی هستند.

انرژی هسته ای
شــکافت یا شکســتن اتم های اورانیوم در 
داخل یــک راکتور هســته ای، نحوه تولید 
انرژی هسته ای است. هسته اتم از پروتون ها 
و نوترون هایی تشکیل شده است که توسط 
الکترون احاطه شــده انــد. پیوند هایی که 
هسته را کنار هم نگه می دارند، حاوی مقدار 
زیادی انرژی هســتند. هنگامــی که این 
پیوند ها توسط شــکافت هسته ای شکسته 
می شوند، این انرژی هسته ای آزاد می شود 
که می تواند برای تولید الکتریســیته مورد 

استفاده قرار گیرد.
نیروی هســته ای یــک روش کارآمد برای 
جوشــاندن آب برای تولید بــرق از طریق 

توربین های بخار است. 
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رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور خبر داد
 صدور سند مالکیت بیش از ۹۶ درصد

 اراضی ملی
 معاون رئیس قوه قضاییه و رئیس ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
گفت: تاکنون 96 درصد از اراضی و عرصه های ملی دارای سند مالکیت 
حدنگاری شــده و تا دو مــاه آینده متعهد می شــویم که ۴۰۰ ســند 

حدنگاری باقیمانده نیز صادر شود.
 حسن بابایی در نخســتین همایش ایده های تحول آفرین ثبتی ضمن 
گرامیداشــت هفته قوه قضاییه و یاد و خاطره شهدای هفتم تیر به ارایه 
گزارش تحولی سازمان ثبت اسناد و املاک کشــور پرداخت و افزود: با 
تشکیل قرارگاه شهید سلیمانی در همه استان های کشور،۱۳۰ میلیون 
هکتار از عرصه های ملی دارای سند حدنگاری شده است که این اقدام 
مانع از کوه خــواری، جنگل خــواری، زمین خواری و ســاحل خواری 
می شود و تکلیف ســازمان ثبت اسناد و املاک کشــور در برنامه ششم 
توســعه حدنگاری ۱۱۰ میلیون هکتــار عرصه های ملــی بود که ۲۰ 

میلیون هکتار فراتر از تعهد عمل کرده ایم.
وی اظهارداشــت: بیش از ۵۰ درصد از روستاها و شــهرها دارای سند 
حدنگاری شده و مقرر است تا پایان سال جاری این میزان افزایش یابد 
تا به حد مطلوب برســد.وی ادامه داد: اکنون سند حرم رضوی و اراضی 
آستان قدس رضوی، آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها و 

مسجد جمکران نیز صادر شده است.
رئیس سازمان ثبت اســناد و املاک کشــور اضافه کرد: علاوه بر ثبت 
ســند حدنگاری 6۰ متری ســواحل شــمال، جنوب و دریاچه ارومیه 
به مســاحت ۱۸ هزار هکتار، همچنین بســتر قطعــی رودخانه های 

زاینده رود ، دز، کارون، کرخه و مارون نیز ثبت شده است.
بابایی افزود: ســند مالکیت اراضی و املاک متعلق بــه وزارت دفاع در 
مجموع به مســاحت بیش از ۲۳9 هــزار هکتار از جمله پایگاه ششــم 
شکاری شــهید یاســینی به مســاحت 9۰۰ هکتار، پایگاه عقاب در 
عسلویه ، پایگاه دریایی ارتش و پایگاه نیروی دریایی سپاه در مجموع به 

مساحت ۵۳۰ هکتار صادر شده است.
وی ادامه داد: سند مالکیت بیش از ۲۷۳ هکتار از اراضی و املاک متعلق 
به وزارت نیرو ، بیش از یکهزار و ۲۰۰ هکتــار از اراضی و املاک کمیته 
امداد امام خمینی همچنین بیش از ۱۵۵ هکتار املاک و اراضی موقوفه 
صادر شده است.رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور با اشاره به ۱۴ 
جزیره در اســتان هرمزگان، اظهارداشــت: تاکنون برای هشت جزیره 
سند مالکیت حدنگاری صادر شــده و صدور سند برای مابقی جزایر نیز 
در دست اقدام است.بابایی افزود: حدنگاری در منطقه آزاد جزیره کیش 
و جزایر اقماری آن به صورت کامل انجام شــده و ارائه خدمات ثبتی در 
بستر حدنگاری انجام می شــود همچنین برای دو سوم جزیره قشم نیز 

در اجرای قانون جامع حدنگار اسناد مالکیت صادر شده است.
وی گفت: سند مالکیت بستر تالاب های انزلی، گاوخونی و جازموریان 

به مساحت بیش از ۱۴۳ هزار هکتار صادر شده است.

رئیس سازمان ثبت اسناد ادامه داد: در سه ماه اخیر ۲۷ میلیون و 9۸۳ 
هزار مورد خدمت الکترونیکی ارائه شده که حاکی از رشد ۵۰ درصدی 

است.
وی با بیــان اینکه ثبت اســناد در حوزه الکترونیــک قدم های مثبتی 
برداشته است، گفت: بیش از ۲۵ سامانه تخصصی و ۱۳ سامانه عمومی 

راه اندازی کردیم.
بابایی افزود: در ســه ماه اخیر ۸۷۷ هزار و ۸96 فقره سند مالکیت صادر 

شد که در مدت مشابه رشد ۱۳ درصدی را نشان می دهد.

مدیرکل قرآن، عترت و نماز وزارت آموزش و پرورش خبرداد
برگزاری فعالیت های قرآنی تابستانی 

دانش آموزان به صورت حضوری و در بستر شاد
 مدیرکل قــرآن، عترت و نماز وزارت آموزش و پــرورش از به کارگیری 
همه ظرفیت هــای مجموعه آمــوزش و پرورش برای اوقــات فراغت 
تابســتانی دانش آموزان به صورت حضوری و همچنین در بستر شبکه 

شاد خبر داد.
به گزارش معاونت پرورشــی و فرهنگی آموزش و پــرورش، میکائیل 
باقری درخصوص غنی ســازی اوقات فراغت دانش آمــوزان با توجه به 
فرارســیدن فصل تابســتان اظهار کــرد: همواره تأکیــد کرده ایم که 
تابستان مدارس تعطیل می شــود، اما تربیت تعطیل نمی شود. با توجه 
به این اصل مهم، آموزش وپرورش بر اســاس وظایف ذاتی خود در طول 
سال تحصیلی، تابستان را هم به عنوان سال تحصیلی در نظر می گیرد؛ 
بنابراین فعالیت هــای جامعی را برای بخش هــای مختلف پیش بینی 
کرده است که بخشی از آن در بستر حقیقی و با توجه به گسترده شدن 
شبکه شــاد پس از کرونا بخشــی از آن در بســتر فضای مجازی انجام 

خواهد شد.
وی افــزود: غنی ســازی اوقات فراغــت دانــش آمــوزان در وزارت 
آموزش وپرورش همه ســاله بــا راه انــدازی پایگاه های تابســتانی، از 
ســوی معاونت پرورشــی و فرهنگی به عنوان دبیرخانه کشــوری این 
فعالیت های ارزشــمند و بزرگ و باهمت و همکاری اداره کل فرهنگی، 

هنری، اردوها و فضاهای پرورشی انجام می گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: اداره کل قرآن، عترت و نمــاز در پایگاه های ۱۷ 
گانه قرارگاه مجازی و همچنین به صورت ویژه مراکز دارالقرآن الکریم 
به عنــوان پایگاه و مأمــن فعالیت هــای قرآنی محله هــا فعالیت های 
آموزشــی متنوعی را در حوزه هــای مختلف به دانــش آموزان عرضه 
می کنند.باقــری ادامه داد: آمــوزش و پرورش در کنار ایــن پایگاه ها 
ظرفیت های دیگــری نیز پیش بینی کرده اســت، ازجمله، کانون های 
فرهنگــی و تربیتی، کانون های ورزشــی، پایگاه هــای اوقات فراغت، 
اردوگاه ها، پژوهســراهای دانش آموزی و... در خدمــت فعالیت های 

تابستانی دانش آموزان خواهند بود.
مدیرکل قــرآن، عترت و نمــاز وزارت آموزش  وپــرورش تصریح کرد: 
برگزاری مرحله کشــوری مســابقات قرآن، عترت و نماز دانش آموزان 
در دو بخش آوایی و پژوهشــی، فرآیندی تربیتی است که در طول سال 
تحصیلی و با هدف شناسایی دانش آموزان مســتعد قرآنی کشور انجام 
می شود و در فصل تابســتان به ایســتگاه پایانی خود می رسد و دانش 
آموزان در فضایی کاملا دوســتانه با هم به رقابت می پردازند و امســال 
پس از دو ســال تعطیلی فعالیت های گروهی حضوری، با حضور دانش 
آموزان به میزبانی اداره کل آموزش و پرورش اســتان آذربایجان شرقی 
در بخش آوایی و میزبانی اداره کل آموزش و پرورش خراسان رضوی در 
بخش پژوهشی برگزار می شــود.وی تصریح کرد: همچنین با توجه به 
تقارن تابستان با ماه محرم و ایام ســوگواری سرور و سالار شهیدان امام 
حسین علیه السلام و یاران با وفایش، امسال دهمین سوگواره سراسری 
احلی من العسل روز ششم محرم مصادف با سیزدهم مرداد ماه با حضور 

معنوی و پر شور دانش آموزان در اقصی نقاط کشور برگزار خواهد شد.

شهر

خریدار  خبر آغاز واکسیناســیون علیه 
کرونا ۲۱ بهمن ماه 99 به گوش همه رسید، 
اما محدودیتی برای واکسیناســیون وجود 
داشــت چون هنوز آمار واردات واکسن بالا 
نبود و مهمترین موضوع مطرح در آن زمان، 

اجرای واکسیناسیون برای همه بود.
اولیــن محمولــه واکســن  بــا واردات 
»اسپوتنیک وی« از روسیه، واکسیناسیون 
کرونا در ایران از سه شنبه ۲۱ بهمن ۱۳99 
در کشور با اولویت کادر بخش های آی سی 
یو آغاز شــد، با وجود خریــد ۱6 میلیون و 
۸۰۰ هزار واکسن از سبد کوواکس که برای 
هشت میلیون و ۴۰۰ هزار نفر کافی بود اما 
باید میزان بیشتری واکســن به کشور وارد 
می شــد چون این میزان واکســن جوابگو 
نبود.واکسیناســیون با واکســن روسی از 
سه شنبه براســاس ســند واکسیناسیون 
برای گروه هــای هدف کــه در مرحله اول 
افراد حاضــر در خط مقدم نظام ســلامت 
و کارکنــان بخش های آی ســی یــو آغاز 
شــد و ســپس بقیه کادر درمان، خانه های 
سالمندان و افراد بالای 6۵ سال در اولویت 
بودنــد و همین طور مرحله بــه مرحله این 

واکسیناسیون پیش رفت.

آغاز واکسیناسیون در ایران تیتر یک 
همه رسانه ها

شــاید در آن شــرایط نبــود شــناخت از 
ویروس کرونا یکــی از مهمترین موضوعات 
واکسیناســیون علیــه کرونا بــود تا همه 
بتوانند از شــر آن رها شــوند؛ اما چون در 
مجموع واکســن مورد نیــاز در جهان هم 
محدود بــود، در واکسیناســیون هم این 
محدودیت به وجود آمــد اما همین که تیتر 
یک همه رسانه ها آغاز طرح واکسیناسیون 
در ایران بود همه را به نوعی خوشــحال کرد 
چون این نویــد را می داد کــه می توانیم با 

تزریق واکسن به مبارزه با کرونا برویم.
در آن زمان یک دز واکسن کرونا برای مهار 
آن پیشنهاد داده شد اما کم کم زمزمه هایی 
از دزهای دوم تا ســوم هم به گوش رسید، 
واکسیناسیون از کادر ســلامت آغاز شده 
بود، این همان اقدام نویدبخشی بود که دل 
همه را شــاد کرد تا شــاید با تزریق به موقع 

واکسن مهار کرونا را در کشور شاهد باشیم.
واکسیناســیون کرونا در ایران با اســتفاده 
از واکسن »اســپوتنیک وی« روسی از روز 
سه شنبه ۲۱ بهمن ماه ۱۳99 در مراسمی 
در تالار امام بیمارســتان امام خمینی)ره( 
تهران بطور رسمی آغاز شد، »پارسا نمکی« 
فرزند وزیر سابق بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی نخســتین نفری بود که واکسن 

کرونا در ایران به او تزریق شد. 
اسپوتنیک پس از پارسا نمکی به دکتر فتاح 
قاضی متخصص بیهوشی در بخش آی سی 
یو بیمارستان امام خمینی)ره( به عنوان نفر 
دوم، سارا گودرزی پرســتار بخش آی سی 
یو بیمارســتان امام خمینی)ره( به عنوان 
نفر سوم و علی آسترکی کمک بهیار بخش 
آی سی یو این  بیمارستان تزریق شد؛ سید 
جمیل پرستار بخش آی سی یو بیمارستان 

امام خمینی)ره( نیز نفر بعدی بود.
واکسیناســیون کرونا با روزانــه یک هزار 
نفر در کشور آغاز شد و واکســن به افرادی 

تزریق شد که تســت PCR منفی داشتند. 
این واکسیناسیون روند چندان خوبی برای 
سرعت بخشــیدن به ایجاد ایمنی عمومی 
در کشور نداشــت و چون میزان واردات نیز 
پایین بود، هر روز صف هــای طولانی برای 

تزریق واکسن تشکیل می شد.

راه اندازی یک هزار و 400 مرکز 
تجمیعی واکسیناسیون

بــرای جلوگیــری از اجتمــاع مــردم در 
پایگاه هــای ســلامت وزارت بهداشــت و 
دیگر مراکزی که برای واکسیناســیون در 
نظر گرفته شــده بود، یک هزار و ۴۰۰ مرکز 
تجمیعی واکسیناسیون در سراسر کشور از 
تیرماه راه اندازی شد تا مردم بتوانند در این 
مراکز نسبت به تزریق واکســن خود اقدام 
کنند، چون اولویت بندی واکسیناســیون 
هم از سوی وزارت بهداشت اعلام شده بود، 
ضرورت ایجاد این مراکــز دوچندان بود تا 
مردم حداقل مدت زمــان کمتری در صف 

برای تزریق واکسن منتظر بمانند.
تزریق واکســن در این مراکز بــه نوعی کار 
را راحت تر کرده بود اما می بایســت روزانه 
آماری از واکســن های وارداتی به کشــور 
داشــته باشــیم تا به این مراکز برای تزریق 
مراجعــه کنیم، چــون به نوعی هرکســی 
مشــکلی داشــت و هرکدام از واکسن های 
وارداتی به کشــور نیز برای افراد خاصی در 
نظر گرفته شــده بود به همین منظور مردم 
باید برای هر بار مراجعــه حتما اطلاعاتی از 

قبل دریافت می کردند.

اولویت بندی برای تزریق واکسن
وزارت بهداشــت برای تزریق واکسن کرونا 
اولویت هایی را در نظر گرفت تا براساس آن 
ابتدا کادر درمان و فعالان عرصه سلامت در 
برابر این ویروس واکسینه شوند، در اولویت 
دوم سالمندان براساس ســن و افراد دارای 
بیماری هــای زمینه ای و بیمــاران خاص، 
اولویت سوم طبق سند ملی واکسیناسیون 
شــامل خبرنگاران، راننــدگان، زندانیان، 
کارکنــان بانک هــا، مبتلایــان دیابــت و 

معلولان شد.
در اولویت چهــارم و دیگــر اولویت ها نیز 

اساتید دانشگاه ها و دانشــجویان از اواسط 
مردادمــاه، فرهنگیان از هفتــم مردادماه 
به صوت نمادیــن و از 9 مردادماه همزمان 
با عیدســعید غدیرخم به صورت رسمی و 
دانش آموزان نیز از۱۵ مهرمــاه و در نهایت 
واکسیناســیون کودکان بالای ۵ سال علیه 
کرونا از اواسط بهمن ۱۴۰۰ در اولویت قرار 

گرفت.

صف های طولانی پس از اعلام اولویت 
تزریق واکسن کرونا

پس از اعلام اولویت بندی ها، اهمیت دادن 
جامعه به مساله تزریق واکسن کرونا و اینکه 
مردم مشاهده کردند پس از تزریق واکسن 
کرونا مرگ ناشی از این بیماری کمتر شده 
و امکان ابتلا و درگیــری زیاد با این بیماری 
نیز روند نزولی دارد، اســتقبال بیشــتری 
برای تزریق واکسن کرونا بروز داده شد؛ اما 
صف های طولانی و مــدت زمان زیاد انتظار 
برای تزریق واکســن به نوعی همه را کلافه 

کرده بود.
مردم بــرای هــر تزریق پــس از صف های 
طولانی ثبت نام وارد مرحله واکسیناسیون 
می شــدند، این روند به حدی طولانی بود 
کــه گاها یک نیمــروز طول می کشــید تا 
بتوان واکســن کرونا را تزریق کرد؛ هرچند 
برای بســیاری از مردم رضایت بخش نبود 
اما همین که می دانستند با امکان واکسینه 
شدن آنها تا حدودی وجود دارد، این مساله 
را نادیده می گرفتند و در صف های طولانی 

در انتظار تزریق واکسن می ماندند.

نوبت دهی اینترنتی برای تزریق 
واکسن کرونا

زمانی کــه اوج کرونــا در خــرداد و تیرماه 
۱۴۰۰ را شــاهد بودیم، وزارت بهداشــت 
برای تزریق واکسن کرونا موضوع نوبت دهی 
واکسیناسیون را اینترنتی و براساس اولویت 
برای تزریق واکســن فراخوان اعلام کرد، از 
ســالمندان و ۸۰ ساله ها شــروع شد و پس 
از آن متولدین ســال های دیگر برای تزریق 

واکسن فراخوانده شدند.
فراخوان برای گروه های ســنی انجام شد، 
گروه های مختلف مردمی شــامل اســاتید 

دانشگاه، دانشجویان، معلمان، فرهنگیان، 
خبرنگاران، راننــدگان، زندانیان، کارکنان 
بانک هــا، مبتلایــان دیابــت و معلــولان 
بــرای تزریق واکســن مراجعــه کردند تا 
واکسیناسیون سراســری در کشور شکل 
گیرد.تیرمــاه که اوج پیک چهــارم کرونا با 
سویه دلتا در کشور شــروع شد، خبرهایی 
از واکسیناسیون عمومی در کشور به گوش 
رســید، اخباری هم از تولید واکســن های 
داخلی در برخی محافل شــنیده می شــد، 
وزارت بهداشــت اعلام کرد واکسن پاستور 
زودتر از برکت آماده می شــود و قرار است 
تا اواخر تیر ۱۴۰۰ با تولید صنعتی واکسن 
در کشــور به میزان ۱۰ میلیــون دز در ماه، 
واکسیناســیون عمومی در کشور اجرایی 

شود.
مردادماه اوج کرونا بــود و مردم برای تزریق 
واکســن کرونا بــه مراکز تجمیعــی کرونا 
مراجعــه می کردنــد و به همیــن منظور 
از آن زمــان از شــهروندان تقاضا شــد که 
بــدون دریافت پیامک بــه مراکز تجمیعی 

واکسیناسیون مراجعه نکنند.

راه اندازی مراکز شبانه و خودرویی 
واکسیناسیون

وجود بیش از یک هزار و ۴۰۰ و یا شاید ۵۰۰ 
مرکز تجمیعی واکسیناســیون در کشــور 
کافی نبود که مراکز واکسیناســیون شبانه 
تزریق واکسن هم در شــهرهایی همچون 
تهران و دیگر شــهرهایی که متقاضی برای 

واکسیناسیون داشتند، راه اندازی شد.
بــا راه اندازی ایــن مراکز بخشــی از حجم 
فعالیت زیاد مراکز تجمیعــی و پایگاه های 
ســلامت وزارت بهداشت کاســته شد، اما 
سراسری شدن واکسیناســیون کرونا روز 
به روز با استقبال بیشــتر مردم روبه رو شد، 

واکسیناسیون خودرویی هم رونق گرفت.
کســانی که نمی توانســتند نوبــت تزریق 
واکسن کرونا را در روز رزرو کنند، از خدمات 
مراکز واکسیناســیون شــبانه یا خودرویی 
بهره مند می شــدند اما ایــن موضوع هم به 
دلیل سراسری شدن واکسیناسیون جوابگو 
نبود چرا که استقبال مردم از تزریق واکسن 
کرونا روز به روز بهتر می شد و دزهای اول و 

دوم برای همه مردم تزریق شد.

تزریق دز اول و دوم کافی نبود 
زمانی که مردم با فاصلــه ۴ تا 6 ماه از تزریق 
دز اول در حــال واکســینه شــدن در برابر 
ویروس کرونا با دز دوم شدند، دستورالعملی 
از وزارت بهداشــت آمــد که باید دز ســوم 
هم تزریق شــود، این بار مردم خود را برای 
دز ســوم آماده می کردند تا ایــن ویروس 

منحوس و کشنده را شکست دهند.
در آن زمان تزریــق دز اول و دوم کرونا علیه 
ویروس کرونا به مردم در حال تزریق بود که 
به دلیل اینکه مرگ و میر ناشــی از ویروس 
کرونا با استفاده از دز ســوم این واکسن به 
گونه ای به اثبات رســید که تا حدودی روند 
کاهشی خواهد داشــت، مردم از تزریق دز 

سوم هم استقبال کردند.
زمانی که تزریق دز ســوم دوباره با اولویت 
کادر سلامت و سالمندان شــروع شد، آمار 
افرادی که جــان خود را به خاطــر کرونا از 
دســت می دادند، نشــان داد که 9۰ درصد 
افرادی که واکسینه نشده اند در این دوران 
جان خود را از دســت می دهنــد و همین 
موضوع مــردم را مجبور به تزریق دز ســوم 
کــرد.روزگاری مــردم براســاس اولویت 
واکســن کرونا برای تزریق یک دز واکسن 
مشکل داشتند اما حالا دیگر مردم در حال 
تزریق نوبت سوم واکسن کرونا بودند و این 
نشان می داد که تزریق واکسن تا چه حدی 
در مهار کرونا موثر بوده است که امروز ایران 
به روزهای بدون مرگ رسیده است، اگرچه 
این روزها مسئولان وزارت بهداشت برای دز 
چهارم نیز فراخوانــی داده تا کادر درمانی و 
افرادی که بیماری زمینه ای، بیماران خاص 
و افــراد ســالمند از این نظر نیز واکســینه 
شــوند.۲۰۷ میلیون و 9۸ هــزار و ۱۸۳ دز 
واکســن داخلی و وارداتی در کشور وجود 
داشت، تاکنون بیش از ۱۵۱ میلیون دز آن 
استفاده شده و بیش از ۵۷ میلیون دُز برای 
استفاده مردم موجود اســت تا با استقبال 
مردم از دزهای دوم و ســوم برای تزریق این 

افراد مورد استفاده قرار گیرد.
در حــال حاضر بیــش از ۱۴ میلیــون نفر 
هنوز واکســن کرونا را تزریــق نکرده اند، 
هفت میلیون نفــر دز دوم و ۲9 میلیون نفر 
برای تزریق دز سوم واکســن کرونا اقدامی 
نداشــته اند، شــاید اگر این افراد هم برای 
تزریق واکسن اقدام کنند دیگر مهار کرونا به 
یک واقعیت تبدیل خواهد شد و آندمیک یا 

بومی شدن کرونا در ایران رقم بزند.
از ۱۲ خرداد ماه تاکنون سه روز مرگ ناشی 
از کرونا در ایران به رقم صفر رســیده است 
و ماههاســت که مرگ در ایران تک رقمی 
شده است و شــهرهای قرمز و نارنجی دیگر 
در ایران نداریم، شــهرهای آبی و زرد نقشه 
ایران را به این شــیوه رنگ آمیزی کرده اند، 
این ارقام و اعداد اگرچه بسیار خوشایند که 
مرگ کرونایی از ســه رقمی به تک رقمی و 
حتی صفر رســیده و ابتلا نیز از پنج رقمی 
به دو رقمی و ســه رقمی رســیده اما همه 
این موارد نباید به گونه ای باشــد که مردم 
با ســهل انگاری و عادی انگاری باعث شوند 
که کرونا دوباره در ایران اوج بگیرد و گرفتار 

تبعات شوم این ویروس شوند.

 مسئولان باید به مردم درمورد عملکرد خود گزارش دهند

همه دربرابر جهاد تبیین مسئولیت داریم
خریدار   سخنگوی شورای اسلامی شهر 
تهران با بیان اینکه ششــم تیرماه مناسب 
بزرگداشــت جهاد تبیین است، گفت: همه 

در برابر جهاد تبیین مسئولیت داریم.
 علیرضــا نادعلــی در هفتاد و ســومین در 
جلسه شورای اسلامی شــهر تهران با ارایه 
نطق پیش از دســتور اظهار داشــت: امروز 
پنجم تیرماه اســت و به جهــت زمانی در 
آســتانه چهل و یکمین ســالگرد دو اتفاق 
مهم قرار داریم که شــامل چنــد مورد می 
شــود، ابتدا  ششــم تیرماه ۱۳6۰ و سپس 
هفتم تیرماه این ســال کم نظیر و پرحادثه 
تاریخ جمهوری اســلامی؛ ششــم تیر که 
ترور حضرت آیت الله خامنه ای در مســجد 
ابوذر تهــران رخ داد و هفتم تیــر که عروج 
عاشقانه بهشتی مظلوم و هفتاد و اندی یاران 

انقلابیاش در حزب جمهوری رقم خورد.
وی افزود:  اینبار اما این دو تاریخ از منظری 
دیگر مد نظر و دقت قرار میگیرد؛ سید علی 
خامنه ای نمایندگی امــام روح الله )ره( در 
شــورای عالی دفاع را برعهده داشــت که 
دائم میــان پایتخت و جبهــه درحال آمد و 
شــد بودند و البته بار مسئولیت هایی چون 
نمایندگی مجلس شــورای اسلامی و غیره 
را نیز درایــن میان بر دوش می کشــیدند؛ 
اما آمده بودند تا در مســجد ابــوذر، برای 
نمازگزارانــی کــه مرتب در صفــوف نماز 
نشســته بودند، ســخن بگویند و به تعبیر 

خودشان چون آن روزها شــایعات فراوانی 
در میان مردم پخش شده بود و میخواستند  

به بخشی از آنها پاسخ دهند.
سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران  ادامه 
داد: پرســش هایی که به دســت سخنران 
مســجد ابوذر می رســید و برخی تند و گاه 
حتی بی ربط بــود اما آیــت الله خامنه ای  
به نیکی می دانســتند که هرکــدام از این 
سوالات  اگر پاسخ داده نشــود و هر کدام از 
این مسائل اگر به درستی تبیین  نشود غبار 
فتنه به واســطه آن، چگونه حتی چشمان 
مؤمنین به انقلاب را هم دستخوش تیرگی و 
نابینایی خواهد شد و این دقیقاً همان جهاد 
تبیین اســت و ایشــان خود همان مجاهد 
تبیین در دل ســال پر از اضطراب و التهاب 

و حادثه ۱۳6۰ بودند.
نائب رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 
شورای اســلامی شــهر تهران اظهار کرد: 
سیدمحمد حســینی بهشتی هم در ابتدای 
انقلاب اسلامی در کسوت عضویت شورای 
انقلاب، اندکی پــس از آن در لباس راهبری 
خبرگان ملت برای تنظیــم و تدوین قانون 
اساســی نظام و پس از آن نیــز در موقعیت 
طراحی و تأســیس قوه قضاییه جمهوری 
اســلامی و مدیریــت آن قرار داشــت؛ لذا 
همزمان از این مســجد به دیگر مساجد، از 
این دانشگاهی به دانشگاه دیگر و  گاهی  به 
دفتر حزب جمهوری اســلامی و از آنجا به 

میان رزمندگان جبهه حق می شــتافت  تا 
تبیین کند که حکومت ولایت فقیه چیست 
و چرا تنها نســخه قابل اجــرای عصر، برای 
این سرزمین ســتم دیده تازه انقلاب کرده 
است؛  ایشــان نیز مجاهد تبیین بود و هر دو 
مرد بزرگ، چه آن شهید مظلوم و عزیز و چه 
این رهبر آزادهی حکیم، در صف حواریون 
مسیح عصر و حســین زمان، جزو پیشروان 

نهضت جهاد تبیین به حساب می آیند.
نادعلی با اشــاره به نقل قولی از مقام معظم 
رهبری گفت: به قول رهبــر فرزانه انقلاب، 
تبیین اســاس کار ماســت؛ ما بــا ذهنها 
مواجهیــم؛ با دلهــا مواجهیــم و باید دلها 
قانع بشود؛ اگر دلها قانع نشــد، بدنها به راه 
نمیافتد؛ جســم ها بکار نمیافتد و این فرق 
بین تفکر اســلامی و تفکرات غیراســلامی 

است؛ آنها به تبیین اعتقادی ندارند.  

وی ادامه داد: امروز هم اگر در داخل کشــور 
کســانی به خاطر خوش کردن دل استکبار 
و راضی کردن دشــمنان اسلام و این ملت و 
کشــور چیزی بگویند و بنویسند که در آن 
تحریف اســلام و تاریخ انقلاب و چهره های 
آن باشــد، می بینیــد که در دنیــا از طرف 
دســتگاه هــای تبلیغاتی اســتکبار برای  
تشویق در نظر گرفته می شود و او را تشویق 

می کنند.
سخنگوی شــورای اسلامی شــهر تهران با 
اشــاره به جهاد تبیین گغت: تبیین دراین 
میان بسیار مهم اســت؛ چراکه انسانها تابع 
بینش و دید خود هســتند؛ اگر کسی بتواند 
حقایق را در چشم مردم تحریف کند، یعنی 
در واقع عمل و بازو و اراده مردم را به ســمت 
گمراهی کشــانده و این همان چیزی است 
که دشــمن می خواهد؛  لذا بــا تبیین لازم، 
منطقی و عالمانــه و دور از زیاده روی های 
گوناگون و با زبان صحیح و علمی اســت که 
موضوعی در راســتای اهــداف جبهه حق 
تبدیل به گفتمــان غالب جامعــه و دارای 

قدرت جریان سازی می شود.
وی عنوان کــرد:  تبیین درســت، زنجیره 
تواصی به حق و صبــر را در میان مؤمنین و 
آحاد مردم حفظ می کند و باعث امیدواری 
و ایستادن ایشان پای اهداف والای انقلاب 
می شود؛ جهاد و مجاهدت از جنس تبیین 
در مرام انقــلاب و نگاه پیشــوای آن، باید 

همراســتای با نقشــه کلان حرکت انقلاب 
باشــد؛ با توکل بر خدا و تکیه بر سنت های 
الهی صــورت پذیرد؛ بــا تقویــت ایمان و 
معنویت در خود و رعایت اخلاق دنبال شود؛ 
همواره بــا رعایت اولویت هــا و به اصطلاح 
اصلی  فرعی کردن ها همراه باشد؛ ضمن آن 
رعایت قانون مدنظر باشد؛ توأم بودن تبیین 
با عمل مورد توجه باشــد؛ تبیین بهنگام با 
اســتقامت و بصیرت و درعیــن حال ضمن 
مداومت در تکرار صورت پذیــرد؛ رویکرد 
تبیین، هم عملگرایانه و هم توصیه مدارانه 
باشد؛ با شــجاعت، بدون مصلحت اندیشی، 
به دور از هیاهــو و جنجال، بــه دور از فتنه 
انگیــزی و تعارف، با پرهیز از ســیاه نمایی، 
نوآورانه، هنرمندانه و تــوأم با بهره گیری از 
عاطفه و نیز با توجه ویــژه به فضای مجازی 
دنبال شــود.وی ادامــه داد: مــردم زینت 
المجالس نیســتند و باید به آن ها گزارش 
داده شــود؛ گاهی اگر مســئولان در کشور 
زحمت می کشــند و مردم آن را به رسمیت 
نمی شناند به دلیل عدم گزارش است. باید 
برای شهروندان احترام قائل شویم و آن ها را 
در تبین خود شریک قرار دهیم.سخنگوی 
شــورای اسلامی شــهر تهران افزود: ششم 
تیرماه مناســب بزرگداشــت جهاد تبیین 
اســت. چراکه مقام معظم رهبری بارها بر 
جهاد تبیین تاکید کردنــد و باید این جهاد 

به صورت جدی دنبال شود.



در همایش علمی فرصت ها و چالش های خوزستان عنوان شد؛

وت آفرین برای تولید دانش، اشتغال و افزایش قدرت اقتصادی است نفت یك منبع ثر

استان

اهواز - محمد مجــدم رئیس پژوهــش و فناوری 
شــرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب ضمــن ارائه مقاله 
برگزیــده با عنوان فرصت توســعه شــبکه ارزش منابع 
هیدروکربوری در همایــش مذکور گفت: نفت یک منبع 
ثروت آفرین برای تولید دانش، اشتغال و افزایش قدرت 

اقتصادی است.
 دکتر محمد گلســتانباغ  در همایــش علمی فرصت ها و 
چالش های خوزســتان در تحقق شعار ســال ۱۴۰۱ در 
سالن همایش دانشــکده علوم دانشــگاه شهید چمران 
اهواز برگزار شد اظهار داشــت: زمانی که رشد و توسعه 
را انتخاب می کنیم، بدون شــک بحــران و چالش را هم 

برگزیده ایم.
وی افزود: مجموعــه چالش ها در کنار هــم بحران می 
آفرینندوهربرنامه حرکتی رو به توســعه بدون شک ما را 
با چالش هایی مواجه خواهد نمود، چون چالش و بحران 
جزئی از مســیر رشــد و به عبارتی فرزند رشد و توسعه 

است.
وی با بیان اینکه بحران و چالش نقطــه عطف هر برنامه 
علمی و اجرایی است، اظهار داشــت: نقطه عطف جایی 

اســت که باید از آن نقطه به بعد پرش کنیم و به عبارتی 
تغییر مسیر هوشمندانه دهیم،اما اینکه چگونه این پرش 
رخ می دهد و از چه منابعی و با چه امکاناتی می بایســت 

برای تغییر مسیر استفاده نمود بسیار حائز اهمیت است.
دکتر گلســتانباغ با اشــاره به اینکه فرصت هــا، ثمره 
چالش ها و بحران هاســت افزود: زمانی که از استراتژی 
صحبت می  کنیم می دانیم که وضع موجود چیســت و 
مقصد مطلوب ما کجاســت اما باید بدانیم که با چه راهی 
می خواهیم به آن برســیم، راهی که ما را به وضع مطلوب 
می برد می شود اســتراتژی. وی بیان داشت: استراتژی 
دو بال دارد یکی برنامه ریزی و دیگــری اجرا و عمل، اما 
نکته مهم نوع عمل و اجراست. ما در برنامه ریزی و دانش 
چیزی کم نداریم امــا عمل و اجرای متناســب با برنامه 

نکته مهم هر استراتژی اجرایی است.
رئیس پژوهش و فناوری شــرکت ملــی مناطق نفتخیز 
جنوب گفت: ما خوب فکر میکنیــم و خوب برنامه تولید 
می کنیم اما گاهی در برخی مــوارد بد عمل می کنیم. به 
عنوان نمونه پالایشــگاهی را در جایی کــه نباید احداث 
کنیم احداث می کنیم یا پتروشیمی را در جایی که نیابد 

به آن خوراک بدهیم احداث و برای ده ســال خوراک آن 
برنامه ریزی می کنیم.

وی با بیــان اینکه برنامــه را باید متناســب بــا زمینه 
عملیاتــی اجرا نمــود افزود: بــار اصلی اســتراتژی در 
اجراست لذا ضرورت دارد در اســتراتژی های خود مدل 
برتری رشــد ماندگار را با توجه بــه ظرفیت عملیاتی که 
وجــود دارد انجام دهیم.  دکتر گلســتانباغ با اشــاره به 
بیانات مقــام معظم رهبری درباره ایــران قوی گفت: در 
این بیانات منظــور از قدرت فقط قدرت نظامی نیســت 
بلکه منظور این اســت که باید اقتصاد کشــور قوی شود 
و وابســتگی به نفت تمام شــود و جهش علمی و فناوری 
ادامه داشــته باشــد. وی با تاکید بر مولفه های قدرت از 
جمله جغرافیا و ظرفیت های دانش گفت: آنچه نمیتواند 
توسط بیگانگان از ما گرفته شــود به ما قدرت می دهد به 
شــرط آنکه تفکر و برنامه ریزی متناسب با عمل باشد در 
غیر این صورتمولفه های قدرت آفریــن اقتصاد تئوریزه 
می شــوند. رئیس پژوهش و فناوری شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب با اشاره به ظرفیت های استان خوزستان 
گفت: مدیریــت۸۵ درصد منابع نفتی و گازی کشــور، 

حــدود ۹۵ درصد تامینخوراک پالایشــگاهی کشــور 
و ۲۰ درصد منابع گازی کشــور در این اســتان است که 
نشــان میدهد با منبع عظیمیدر استان خوزستان روبرو 

هستیم.
وی با اشاره به امکان تولید محصولات متنوع از نفت خام 
گفت: مطابق منابع، نفت خام از عــدد کربن یک تا عدد 
کربن7۰را شامل می شود. برخی منابع تعداد محصولات 
رســمی تولیدی از نفت خام را 6۰۰۰ تــا 7۰۰۰ اعلام 
کرده اند اما برخی محققان با فــرآوری محصولات نوین 
به نظریه تعداد محصولات متناسب با ایزومرهای متنوع 

هیدروکربوری معتقدند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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جامع علمی کاربردی کرمانشاه اعلام شد
 کرمانشاه -حسنا فخارزاده دکتر حسن شرفی عناوین کدرشته 

محل در مقطع  کارشناسی حرفه ای و مهندسی فناوری را اعلام کرد.
رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی اســتان با اشاره به اینکه دانشگاه 
جامع علمی کاربردی یک دانشــگاه کار آفرین اســت و هدفش جهت 
گیری علمی است به رشته های بازار کار، افزود: امسال ۴۸ رشته جدید 
در هشت مرکز علمی کاربردی اســتان داریم، که ۲6 رشته مربوطه به 

کارشناسی و ۲۲ رشته در مقطع کاردانی است. 
وی با تاکید بر افزایش ۴۸ رشــته جدید و کاربردی در اســتان گفت: با 
توجه به نیاز بازار اشــتغال و خلاء های بوجود آمده در برخی رشته های 
دانشــگاهی، ضرورت ایجاد رشــته های کارآفرین و مهارت محور در 
استان احساس می شد که بحمدالله با تصویب ۴۸ کدرشته محل جدید 
برای دانشــگاه علمی کاربردی اســتان، این نیاز در پذیرش دانشجوی 
مهرماه ۱۴۰۱ مرتفع خواهد شد. رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی 
واحد کرمانشــاه با ابراز امیدواری از اســتقبال جوانان و علاقمندان از 
کدرشــته های جدید دانشــگاه جامع علمی کاربردی در استان گفت: 
در این راســتا امیدواریم بتوانیم آمار بیکاری را در استان کاهش دهیم 
و دانشــجویان را هدایت کنیم به ســمت جامعه کار و اشتغال جوانان و 

خانواده ها در اولویت آموزشهای مهارت محور علمی کاربردی است.
شرفی تاکید کرد: ثبت نام از اول تیر ماه آغاز شــده، امسال چهار دوره 
کوتاه مدت نیز شامل، تزریقات و پانسمان و بانداژ، نسخه نویسی، عدله 
اثبات دعوا و نرم افزاری ویژه مهندســین جهت بازاریابی در نظر گرفته 

شده، که می تواند نیازهایی را برای اشتغال برطرف کند.

مدیركل ارتباطات و فناوري اطلاعات مازندران خبرداد؛

وژه تقویت آنتن دهی تلفن همراه بخش  آغاز پر
وستای ایرا لاریجان از ر

ساری-اســامی مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات اســتان 
مازندران از آغاز پروژه تقویت آنتــن دهي تلفن همراه بخش لاریجان از 

روستاي ایرا، زادگاه علامه ذوالفنون حسن زاده آملي خبرداد.
اسماعیل اعزي صبح امروز پنج شنبه در آیین کلنگ زنی سایت جدید 
همراه اول در روســتای ایرا که با حضور ســید عباس حسیني فرماندار 
ویژه آمل و نوروزي مدیرکل مخابرات اســتان مازندران صورت گرفت، 
اظهار کرد: اجــرای پروژه یــو اس او  ) USO (  با هــدف تامین تلفن، 
اینترنت و سایر زیرســاخت های مخابراتی کلنگ زنی در روستاي ایرا 
شده اســت. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات مازندران با اشاره به 
اهمیت روستاي ایرا براي مدیریت شهرســتان و نیز زائران مزار علامه 
ذوالفنون، گفت: امکان افتتاح ســایت جدید همراه اول در این منطقه 
فراهم شده و این سایت حداکثر تا ۴۰ روز آینده به مرحله بهره برداری 
خواهد رسید. فرماندار ویژه شهرستان آمل نیز در این مراسم بر توسعه 
همه جانبه این روســتا تاکید کرد و گفت: به برکت مرحوم علامه حسن 

زاده آملی توسعه همه جانبه روستای ایرا با سرعت انجام مي شود.
وی با بیان اینکه اعتبار این پروژه از محل توســعه ارتباطات روستایی 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات تامین شده است، بیان کرد: سایت 

جدید تا ۴۰ روز آینده به مرحله بهره برداری خواهد رسید.
مقام عالی دولت در شهرســتان همچنین به توســعه زیر ساخت های 
ارتباطی بخش لاریجان نیز اشــاره کرد و گفت: هشت دکل یو اس ای 
دیگر در ســطح بخش لاریجان احداث خواهد شد تا تقویت آنتن دهي 

این منطقه میسر شود.
وی در خصوص اجرای پروژه فیبر نوری در لاریجان توضیح داد: پروژه 
فیبر نوری  در ایــن بخش از بزرگترین پروژه های مخابراتی در کشــور 
است که فازبندي شده و با ســرعت در حال انجام می باشد و به زودی به 

بهره برداری خواهد رسید.

  کاهش ساعت کاری پاکبانان
وع فصل  گرما  با شر

بوشهر -  رضاحیدری  با شــروع فصل  گرما ساعت کاري پاکبانان 
زحمتکش بوشــهری کاهش یافت.  فرشــید کارمزد رئیس ســازمان 
مدیریت پسماند شهرداری بندر بوشــهر افزود: باتوجه به افزایش دما 
و رطوبت هوا در این ایام وجلوگیــري ازگرمازدگي پاکبانان زحمتکش 
، سازمان مدیریت پســماند اقدام به کاهش ســاعت کاري جهت این 

عزیزان نموده است.
در همین راستا رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری بندر بوشهر 
از شهروندان خواســت با رعایت مسائل بهداشــتی و نریختن زباله در 
مکان های عمومی با نیروهای زحمتکش پســماند به ویژه در روزهای 

گرم سال همکاری بیشتری داشته باشند.

 سرپرست شركت توزیع نیروی برق گلستان:

بار برق مصرفی در گلستان ۳ برابر افزایش یافت
 گرگان - مهنازمحمدزمانی سرپرســت شرکت توزیع نیروی برق 
گلستان گفت: بار مصرفی برق در گلستان سه برابر افزایش یافته است 
که بیشتر مصرف مربوط به مشترکان خانگی و سیستم های گرمایشی 
است.ســید احمد موســوی اظهار کرد: در روزهای عادی سال چیزی 
در حدود ۳۵۰ مگاوات مصرف برق را تجربه کردیم اما در ســال جاری 
شاهد این هستیم که در برخی روزها مصرف برق از هزار و ۱۰۰ مگاوات 
گذشته است.سرپرست شــرکت توزیع نیروی برق گلستان با اشاره به 
اینکه بیشتر مصرف مربوط به بخش مشــترکان خانگی و سیستم های 
سرمایشی است، خاطرنشــان کرد: پیشــنهاد ما این است مشترکان 
با رعایت نکات مصــرف و قــرار دادن درجه رفاه برای سیســتم های 
سرمایشــی کمک کنند تا بتوانیم صرفه جویی بیشــتری در این حوزه 
داشته باشیم.موســوی با بیان اینکه برای اینکه بتوانیم کاهش مصرف 
برق را داشته باشیم طرح کاهش ســاعت کار در گلستان اجرایی شده 
است، یادآور شد: ساعت کار ادارات از ســاعت هفت تا یک و نیم تقلیل 
پیدا کرد و تمامی ادارات موظف هســتند در ســاعات اداری ۳۰ درصد 
و خارج از ســاعات اداری 6۰ درصد مدیریت مصرف داشته باشند.وی 
ادامه داد: با اجرای این طرح موفق شــدیم روزانه ۹ تا ۱۲ مگاوات صرفه 
جویی مصرف را داشته باشیم.سرپرست شرکت توزیع برق گلستان در 
خاتمه با بیان اینکه با اداراتی که مدیریت مصرف نداشته باشند برخورد 
خواهد شــد، خاطرنشــان کرد: با اجرای این طرح برخی از اداراتی که 
مدیریت مصــرف را رعایت نکردند تذکر و برخــی از ادارت نیز منجر به 

قطعی برق شده است.

ایام - حسن بیگی   شــهردار ایلام گفت: خبر 
منتشــره در فضای مجازی مبنی بر عدم استقبال از 
سرمایه گذار احداث شــهربازی در ایلام مورد تایید 

نیست و کذب است
بابک محمدی آوندی اظهار داشــت: شــهرداری 
ایلام آمــاده پذیرش و همــکاری با همه ســرمایه 

گذاران بومی و غیربومی بخش خصوصی است.
وی در مورد خبر منتشره در فضای مجازی توضیح 
داد: طی روزهای اخیر با فردی که مدعی ســرمایه 
گذاری برای ایجاد شــهربازی در یکــی از مناطق 
تفریحی و گردشگری شهر ایلام بود، صحبت هایی 

انجام گرفت.
دی آوندی ادامــه داد: اما هنگامیکه درخواســت 
بازدید از کارگاه محل فعالیت فرد نامبرده شد، وی 

فاقد کارگاه و تجهیزات مورد نیاز بود.
شــهردار ایلام یادآور شد: ســرمایه گذاری دارای 
شــاخصه ها و پارامترهایی اســت که بر اساس این 
فاکتورها برای همکاری با ســرمایه گذاران تصمیم 

گیری و اقدام می شود.
وی تاکید کرد: شهرداری ایلام از همه افراد مایل به 

ســرمایه گذاری که توان ایجاد طرح های مختلفی 
چون عمرانــی، رفاهی و تفریحی دارند، اســتقبال 

می کند.
خبری در رســانه های مجازی ایلام منتشر شد که 
سرمایه گذاری برای ایجاد شــهربازی در بام ایلام 
با شــهردار مذاکره کرده و با جواب منفی و برخورد 
سرد شــهردار مواجه شــده و از نتیجه بخشی طرح 
خود در ایلام مایوس می شــود و اجرای طرح خود 
را در یکی از شــهرهای استان خوزســتان پیگیری 

می کند.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز   شیراز -چراغی
اســتان فارس گفت: صیانت جــدی از اراضی ملی و 
منابع طبیعی در مقابل متصرفان و افراد ســودجو در 

دستور کار دادستانی مرکز استان قرار دارد.
ســید مصطفــی بحرینی، در نشســت خبــری با 
خبرنگاران در شیراز افزود: در همین راستا و با هدف 
جلوگیری از تغییر کاربری اراضی باغی و آزاد سازی 
حریم رودخانه ها طی یک ســال گذشــته تاکنون 

اقدامات مطلوبی انجام شده است.
وی ادامه داد: پارسال با ثبت ۱۲ هزار هکتار از اراضی 
منطقه قلات، کودیان و تنگ ســرخ در شمال غرب 
شیراز به عنوان مناطق حفاظت شــده توانستیم در 
مقابل تصرف و تغییر کاربــری این اراضی مانع ایجاد 

کنیم.
او اظهار داشــت: همچنین ســال گذشته حدود ۳۰ 
هکتار از اراضی بســتر و حریم رودخانه ها، تالاب ها 
و اطراف سدها در استان آزادسازی و رفع تصرف شد.

 دادســتان عمومی و انقلاب مرکز فارس، با اشــاره 
به اقدامات انجام شــده در جهت صیانت از باغ های 
قصردشت شــیراز در مقابل تخریب و تغییر کاربری 
افــزود: بــرای حفاظت از ایــن باغ ها یک قــرارگاه 

پیشگیری تشــکیل شــده و پرونده هایی نیز در این 
زمینه تشکیل شده است.

وی، پیگیری اجــرای دقیق طرح کاداســتر و ثبت 
اراضی ملی و کشــاورزی را از دیگــر اقدامات انجام 
شده در جهت حفاظت از اراضی برشمرد و گفت.: در 
همین ارتباط با دلالان و افرادی که اقدام به تفکیک 

غیرمجاز زمین می کردند برخورد شد
او اضافه کرد: سال گذشته ســه هزار و ۹۸۳ پرونده 
مرتبــط با رفــع تصرف اراضــی ملی، کشــاورزی، 
محیط زیســت، منابع طبیعی، راه و شهرسازی و آب 
منطقه ای تشکیل شد و در این ارتباط ۲ هزار و 7۰۰ 
هکتار از اراضی ملی بــه ارزش ۸۱ هزار میلیارد ریال 
آزادسازی شــد و ۲ هزار و ۵۹۱ نفر نیز در این ارتباط 

دستگیر شدند.

ایلام

خوزستان

فارس

البرز

مخالفت شهرداری ایلام با سرمایه گذاری بخش خصوصی صحت ندارد

با آغاز عملیات روكش آسفالت صورت گرفت؛

محور ال 300 تقاطع غیر همسطح شهید بندر)کجباف(  در ایستگاه پایانی

صیانت از اراضی ملی در دستور کار دادستانی مرکز استان فارس است

سرپرست شهرداری كرج:

 پیشرفت فیزیکی بزرگراه شمالی به ۷۵ درصد رسیده است

 خرم آباد-طولابی مسئول اجرایی ستاد کنگره ملی 
6۵۴۴ شهید لرســتان گفت: یادواره ملی شهدای اصناف 

استان برگزار می شود.
ســرهنگ محمودوند، اظهار کرد: قبلا یادواره شــهدای 
زیادی در لرســتان برگزار می شــد ولی کنگــره ای که 
در ســطح ملی باشد تاکنون نداشــته ایم و کنگره  6۵۴۴ 
شهید یک فرصت است که استان می تواند از آن به عنوان 

ظرفیت استفاده کند.

مسئول اجرایی ســتاد کنگره ملی 6۵۴۴ شهید لرستان 
خاطرنشــان کرد: بنا بود تابســتان ۱۴۰۰ کنگره برگزار 
شــود اما این برنامه اســفند ۱۴۰۱ یا اردیبهشت ۱۴۰۲ 

برگزار خواهد شد.
محمودوند اضافه کرد: برای این کنگره ۲۱7 عنوان برنامه 
تعریف شــده که ۴۳ هزار و ۳۳6 اقدام میدانی و عملیاتی 

است.
این مســئول اظهار کرد: این کنگره یک ظرفیت اســت و 

اعتباری برای آن اختصاص یافته به شرط اینکه مسئولین 
ما همت به خــرج دهند و با وزرا ارتبــاط برقرار کنند. وی 
تصریح کــرد: این کنگــره ۲۲ کمیته دارد کــه معاونین 
اســتاندار رئیس کمیته های آن هســتند؛ در نمایشگاه 

کنگره همه دستاوردها را ارائه می دهیم.
این مســئول خاطرنشــان کرد: یکی از کمیته ها، کمیته 
مراســمات بوده که معاون سیاســی امنیتی استانداری 
لرستان مسئولیت آن را بر عهده دارند. این کمیته مسئول 

برگزاری یادواره های شهدا است.
محمودوند اضافه کرد: در ایــن ۴۳ هزار و ۳۳6 برنامه قرار 
اســت ۱۴۱۴ یادواره را برگزار کنیم کــه از این تعداد ۳۲ 
یادواره تراز انقلاب اسلامی بوده، یعنی یادواره های بزرگ 

هستند.
مسئول اجرایی ســتاد کنگره ملی 6۵۴۴ شهید لرستان 
ادامه داد: یکی از این یادواره ها، یادواره ۳۰۰ شهید ۳۰۰ 

اصناف است.

یادواره ملی شهدای اصناف لرستان برگزار می شود

اصفهان - مریــم مومنی دکتر علیرضا مقدســی 
معاون وزیر امور اقتصاد و دارایــی و رئیس کل گمرک 
ایران و هیات همراه پ بــا حضور در ذوب آهن اصفهان 
ضمن دیــدار و گفتگو با مدیرعامل و دیگر مســئولین 
این مجتمع عظیم صنعتی ، درآیین افتتاح ساختمان 

جدید گمرک اختصاصی ذوب آهن شرکت نمود. 
گمرک اختصاصی ذوب آهــن اصفهان ، اولین گمرک 
اختصاصی واحدهای تولیدی کشور محسوب می شود 
که در دهه پنجاه همزمان با تاســیس این شرکت آغاز 
به کار نمود و هم اکنون عمــده واردات و صادرات ذوب 

آهن از این طریق انجام می شود.
رئیس کل گمرک ایــران در آیین افتتاح ســاختمان 
جدید گمــرک اختصاصی ذوب آهــن اصفهان گفت : 
این شرکت ، یک مجموعه پرتلاش و پرتوان در صنعت 
کشــور محســوب می شــود که با صادرات چشمگیر 
محصولات خود نقــش مهمــی در ارزآوری ایفا کرده 

است . 
وی افزود : گمرک به عنوان یک نهاد حاکمیتی وظیفه 
حمایت کامل از تولید را دارد و بایــد به گونه ای عمل 
کند که وقفه ای در تولید کشــور ایجاد نشــود و لذا از 
تمام ظرفیــت های قانونی برای همــکاری با صنایع از 

جمله ذوب آهن اصفهان استفاده می کنیم. 

دکتر مقدسی اظهار داشت : گمرک در کنار ذوب آهن 
اصفهان است چرا که این شــرکت را پشتوانه ای برای 
صنعت کشــور می دانیم و تلاشــگران آن نیز در واقع 
ایثارگرانی هســتند که در برابر تحریم های اقتصادی 

جهاد می کنند.
مدیرعامــل ذوب آهن اصفهــان نیز ضمــن تقدیر از 
مســئولین گمرک کشــور که حمایــت از تولید را در 
اولویت قرار داده اند ، گفت : این شرکت از سال گذشته 
حرکت تازه ای را در بخش تامین پایــدار مواد اولیه از 
طریق ورود بــه معدن داری و فراوری مــواد اولیه آغاز 
کرده اســت . بخشــی از تامین مواد اولیه که از طریق 
واردات تامین می شود ، بســتگی بسیاری به همکاری 
گمرک و مســائل مربوط به مبادی ورودی کشور دارد 
که در این زمینه تعاملات بسیار خوبی با گمرک برقرار 

شده است تا خدشه ای به تولیدوارد نشود. 
وی با اشــاره به اینکــه ذوب آهن اصفهــان همکاری 
خوبی با گمرک در دهه های گذشته داشته و قطعاً این 
همکاری ها توســعه می یابد، افزود : بــا توجه به مازاد 
تولید فولاد و ســرانه مصرف فولاد ، صــادرات اهمیت 
ویژه ای بــرای واحدهای تولیدکننده فــولاد دارد که 
برخی مسائل آن که به مبادی خروجی مربوط است از 

طریق همکاری و تعامل با گمرک کشور حل می شود.

مهنــدس رخصتی افــزود : ذوب آهن اصفهان ســال 
گذشــته یک میلیون و صد و پنجاه هــزار تن صادرات 
داشــته که این امر امســال نیز با جدیــت دنبال می 
شــود و البته تعامل با گمــرک در دســتیابی به این 
هدف نقش مهمــی دارد . لذا در جلســات ودیدارها با 
مسئولین گمرک کشور ، مشکلات موجود در صادرات 
و راهکارهای آن بررســی می شــود تا از طریق توسعه 

صادرات بتوانیم ارز آوری بیشــتری داشته باشیم و به 
اقتصاد کشور نیز کمک شود . 

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت : این شرکت تامین 
نیازهای داخل را در اولویت قرار داده است و تنها مازاد 
تولید صادر می شــود که ارز حاصــل از آن نیز صرف 
واردات مواد اولیــه و تجهیزات می شــود که در عمل 

برای حفظ تولید بسیار ضروری است.

اصفهان
رئیس كل گمرک ایران :

حمایت از صادرات ذوب آهن اصفهان ، حمایت از تولید ملی است

البرز-مظفری سرپرست شهرداری کرج با بیان اینکه این دوره از مدیریت شهری اهتمام ویژه ای بر تکمیل پروژه های 
نیمه تمام دارد، توضیح داد: با تزریق اعتبار مناسب، بخشی از مشکلات این پروژه از تامین مطالبات پیمانکار تا خرید تجهیزات 

باقی مانده رفع می شود و چند قدم به بهره برداری از آن نزدیک می شویم.
منوچهر غفاری در جلسه بررسی آخرین وضعیت پروژه بزرگراه شمالی اظهار کرد: پیشرفت فیزیکی 7۵ درصدی این پروژه 
نشان از عزم جدی برای تکمیل و بهره برداری از پروژه ای است که ابعاد ملی دارد. وی با بیان اینکه این دوره از مدیریت شهری 
اهتمام ویژه ای بر تکمیل پروژه های نیمه تمام دارد، توضیح داد: با تزریق اعتبار مناسب، بخشی از مشکلات این پروژه از تامین 

مطالبات پیمانکار تا خرید تجهیزات باقی مانده رفع می شود و چند قدم به بهره برداری ازآن نزدیک می شویم.

پروژه احداث تقاطع غیر همســطح شــهید بندر)کجباف( یکی از پروژه های ترافیکی  اهواز  -  محمد مجدم
است که بهره برداری از آن باعث کاهش ســوانح و تصادفات، افزایش ایمنی، کاهش بار ترافیکی، کاهش زمان سفر 
و صرفه جویی در مصرف سوخت می شــود.  پرویز حســینی معاون فنی وعمرانی از آغازعملیات روکش آسفالت 
محور چپگرد ال ۳۰۰ تقاطع غیرهمسطح شهیدبندر )کجباف( خبر داد.  حسینی با اعلام این خبر افزود: عملیات 
روکش آسفالت محور ال ۳۰۰ تقاطع غیر همسطح شهیدبندر )کجباف ( متصل کننده میدان چهار اسب )تپه( به 
میدان خلیج فارس )دروازه ( با هدف سرعت بخشــیدن به اجرای پروژه تقاطع غیر همسطح شهیدبندر) کجباف( 

توسط سازمان عمران شهری شهرداری اهواز و با استفاده از ماشین آلات این سازمان اجرایی شده است.



شعب بانک های دولتی: 
  بخشنامه وام ودیعه مسکن هنوز ابلاغ

 نشده است
 گزارش میدانی از روند پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن به متقاضیان 
بیانگر این است که با گذشت چهار هفته از دستور دولت بر انجام این کار 

بانک ها می گویند بخشنامه ای دریافت نکرده اند.
در ســال جاری معاونت مســکن و ســاختمان در اطلاعیه ای از آغاز 
ثبت نام متقاضیان تســهیلات کمک  ودیعه مســکن از روز پنج شنبه 
۱۲ خردادماه ۱۴۰۱ از طریق ثبت درخواســت در ســامانه طرح های 

حمایتی مسکن خبر داد.
متقاضیان دریافت تســهیلات در ســال جاری می تواننــد به آدرس 
اینترنتی به نشــانی http://saman.mrud.ir مراجعه و درخواســت 

خود را ثبت کنند.
به موجب مصوبه شورای پول و اعتبار و از محل تسهیلات ماده ۴ قانون 
جهش تولید مســکن به منظور حمایت از مســتاجران در سال جاری 
تا ســقف ۴۰ هزارمیلیاردتومان تســهیلات کمک ودیعه مســکن از 
طریق معرفی وزارت راه و شهرســازی توسط بانک های عامل پرداخت 
می شود. سقف تسهیلات کمک ودیعه مســکن در تهران ۱۰۰ میلیون 
تومان، مراکز اســتان ها ۷۰ میلیون تومان و ســایر نقاط شــهری ۴۰ 
میلیون تومان مصوب شــد. نرخ سود تســهیلات ۱۸ درصد و دورهب 

بازپرداخت پنج ساله است.
با گذشت چهار هفته از اطلاعیه معاونت مسکن وساختمان گزارش ها 
حاکی از این اســت که بانک ها هنــوز هیچ برنامه ای بــرای پرداخت 

تسهیلات به متقاضیان در سال جاری ندارند.
بســیاری از بانک ها در اظهارات خود مدعی شــدند که هنوز بخشنامه 
جدید برای آنها ارسال نشده اســت و عنوان می کنند که حداقل زمان 
ارسال بخشنامه جدید به بانک ها دو تا ســه ماه زمان نیاز دارد و به این 
زودی ابلاغ نمی شود.مســوولان تســهیلاتی بانک ها اعلام کردند در 
صورت دریافت بخشنامه اعتبار لازم برای پرداخت ندارند و حتی یکی 
از بانک ها اعلام کرد که در ماه های پایانی سال گذشته نزدیک به ۲۰ تا 
۳۰ نفر از افرادی که در صف دریافت تســهیلات بودند از دایره پرداخت 

خارج شدند چون بانک دیگر اعتبار لازم برای پرداخت نداشت.
متصدی تسهیلات بانک ملی شعبه میدان فاطمی در پاسخ به خبرنگار 
ایرنا که خود را متقاضی دریافت تســهیلات وام ودیعه مسکن معرفی 
کرد، گفت: در ابتدای سال ۱۴۰۱ شــعبه مرکزی بانک ملی در سه نامه 
به طور جد تاکید داشت که امســال به هیچ عنوان پرداخت تسهیلات 

ودیعه مسکن ندارد.
وی افزود: سال گذشته نیز پرداخت تسهیلات برحسب بخشنامه بانک 
مرکزی انجام می شد اما در روزهای پایانی سال در حالیکه ۲۰ تا ۳۰ نفر 
از متقاضیان که در نوبت دریافت تســهیلات بودند بنا به دستور شعبه 
مرکزی پرداخت آنها به دلیل نبود اعتبار لازم متوقف شد و اعلام کردند 

که افراد به بانک های دیگر مراجعه کنند.

متصدی تسهیلات بانک ملت شعبه اطراف میدان جهاد نیز اعلام کرد 
که بخشــنامه اعطای وام ودیعه مسکن ابلاغ شــده اما هنوز جزئیات 

بیشتر ارائه نشده است.
وی با بیان اینکه تا زمــان دریافت جزئیات بیشــتر نمی توان متقاضی 
جدیدی ثبت نام کرد، گفت: بهتر است ابتدا به سایت اعلامی وزارت راه 
و شهرسازی مراجعه شود و بعد از این مرحله فرد می تواند بانک مربوطه 
که در سایت معرفی می شــود را انتخاب کند البته هنوز زمان مناسبی 

برای مراجعه نیست چون چند و چون ماجرا مشخص نیست.
متصدی بانک ســپه که اصلا از اطلاعیه وزارت راه و شهرسازی در سال 
جاری برای پرداخت وام ودیعه مسکن خبرنداشت، گفت:  در دوره کرونا 
پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن در شعبات بانک سپه انجام می شد اما 

امسال هیچ بخشنامه ای در این خصوص دریافت نکرده است.
وی تصریح کرد: بعید می دانم بانک ســپه در ایــن دوره جزو بانک های 

عامل پرداخت وام ودیعه مسکن باشد.
در ادامه این گزارش میدانی متصدی تسهیلات دهی بانک صادرات نیز 
گفت: هنوز بخشــنامه جدیدی درخصوص پرداخت تسهیلات ودیعه 
مسکن به بانک ابلاغ نشده اســت.وی تاکید کرد: ۲ تا ۳ ماه زمان زمان 
صرف می شود تا بخشنامه پرداخت تسهیلات از بانک مرکزی به بانک ها 
برسد برای مثال در پرداخت تســهیلات فرزندآوری نیز پس از دستور 

رییس جمهوری بخشنامه این وام به بانک مربوطه رسید.
این متصدی تاکید کرد: تا زمان دریافت بخشنامه نمی تواند کمک کند 

و باید منتظر دریافت بخشنامه مربوطه بود.
متصدی تسهیلات دهی بانک کشــاورزی در محدوده میدان ولیعصر 
نیز به خبرنگار ایرنا گفت: سال گذشــته نیز بانک کشاورزی در لیست 
بانک های عامل پرداخت تســهیلات ودیعه مســکن نبود و امسال نیز 

سهمیه ای ندارد.
وی اظهارداشت: پروسه پرداخت تسهیلات در بانک ها پیچیده و زمان 
بر است و در خوشــبینانه ترین حالت پنج تا 6 ماه تسهیلات مربوطه به 

حساب متقاضی واریز می شود.

مدیر امور استان ها و بازاریابی بانک خبر داد

صدور دو هزار و ۶۵۵ کارت فعال مروارید، طی سه 
ماهه ابتدایی سال جاری

 مدیر امور اســتان ها و بازاریابی پســت بانک ایــران، از انعقاد 6۱ فقره 
قرارداد و صــدور دو هــزار و 6۵۵ کارت فعال مروارید، طی ســه ماهه 

ابتدایی سال جاری در شعب سراسر کشور خبر داد.
 به گزارش  “فرازنیوز”   علیرضا واحدپور مدیر امور اســتان ها و بازاریابی 
با اعلام این خبر افزود: در ســه ماهه ابتدایی سال جاری، شعبه مستقل 
666، مدیریت شعب منطقه شــرق تهران ۴۵۰، مدیریت شعب استان 
البرز ۱9۵، مدیریت شــعب منطقه غرب تهران ۱6۵، مدیریت شــعب 

استان های مرکزی و بوشهر به ترتیب ۱۵۵ و ۱۵۴ صادر کرده اند. 
وي با اشــاره به اینکه از ابتدای ســال تا پایان خردادماه سالجاری 6۱ 
فقره قرارداد مروارید کارت منعقد شده و بر اســاس این قراردادها دو 
هزار و 6۵۵ کارت فعال مروارید در شــعب سراســر صادر شده است، 
تصریح کرد:  6۷ درصد مروارید کارت ها، در مدیریت شعب استان های 
البرز، مرکزی و بوشهر، شعبه مســتقل و مدیریت شعب مناطق استان 
تهران و ۳۳ درصد کارت های فعال مروارید در ســایر اســتان ها صادر 

شده است.
 واحدپور ادامه داد: همچنین شعب تجریش، مستقل، کیش و شهرری 
در سالجاری بالاترین میزان کارمزد و شعب مستقل و تجریش بالاترین 
تعــداد کارت صادره را داشــته اند. بر اســاس این گــزارش، خدمات 
کارت اعتباری مروارید از آبان ماه ســال 9۸ با هدف جذب شرکت ها و 
فروشگاه های ارائه کننده کالا و خدمات در شعب بانک راه اندازی شده 

است.

رمزریال چیست، چه ویژگی ها و ابهاماتی دارد؟
 وعده هــا و خبر هایی که از بانــک مرکزی و مســئولان وزارت اقتصاد 
منتشر می شود، از شمارش معکوس برای رونمایی از رمزریال یا همان 
رمزارز ملی حکایت دارد. دیروز رئیس کل بانــک مرکزی از آغاز به کار 
رمزریال که با نام رمزارز ملی شــناخته می شود، از شــهریور خبر داد. 
علی صالح آبادی درباره زمان و نحوه اجرای »رمزریال« گفت: بررسی ها 
و اقدامات لازم برای رمزریال در حال انجام اســت و مقرر شــده که از 
شهریورماه شروع شود. رمزریال به جای همین اسکناسی که در دست 
مردم اســت، خواهد بود. فرد به جای این که اســکناس داشــته باشد، 

رمزریال دارد.
این مفهوم با مفهوم جهانــی »رمزارز« متفاوت اســت. در »رمزریال« 
ریال های اسکناس جای خود را به رمزریال می دهند. او افزود: رمزریال 
با تکمیل زیرســاخت های لازم از شــهریور عملیاتی می شــود. پیش 
از اجرای این طرح حتمــا به میزان کافی آموزش ها و اطلاع رســانی ها 
انجام می شود تا مردم با ســازوکار آن آشنا شوند. تصمیم بر این است که 
استفاده از رمزارز ابتدا به صورت آزمایشی از یکی از مناطق شروع شود و 
بعد به سراسر کشور تســری یابد... اقدامات دولت و بانک مرکزی درباره 
رمزارز و نظارت بر این حــوزه در دولت درحال جمع بندی اســت. این 
مسئله در اختیار محســن رضایی، معاون اقتصادی رئیس جمهور است 

که دراین باره در حال بررسی است تا در سطح دولت تصمیم گیری شود.

رمزریال چیست و چه ویژگی هایی دارد؟
رمزریال یا رمزپول ایرانی، شکل دیگری از اسکناس است که به صورت 
کاملا دیجیتال در اختیــار افراد قرار خواهد گرفــت. در رمزریال اصل 
پول به صورت الکترونیکی منتقل می شــود و نیاز به تسویه بین بانکی 
نیست. همچنین به واسطه تراکنش های رمزریال، کسبه بلافاصله قادر 
به دریافت وجه خود هســتند و پرداخت برای عموم مردم نیز به صورت 
آنی انجام خواهد شــد. البته کارت های نقدی یا اعتباری که بســیاری 
از ما برای خرید های روزانــه یا جابه جایی های مالی از آن ها اســتفاده 
می کنیم هم به نوعی پول دیجیتال هســتند، اما صــدور این کارت ها 
همیشه از طرف بانک ها و بر پایه اعتبار الکترونیکی که بانک مرکزی به 
آن ها می داد، انجام می شــد. اما رمزریال برای نخستین بار این امکان را 
می دهد که به طور مستقیم در نهادی امن تر، یعنی خود بانک مرکزی، 
حساب افتتاح و در ازای واریزی و ســپرده ریالی، ارز دیجیتال دریافت 
کنیم. راه اندازی ارز دیجیتال ایرانــی می تواند منجر به افزایش اعتبار و 
ارزش پول داخلی شود که اکنون در مقایسه با سایر ارزش های پولی در 

جایگاه پایین تری قرار دارد.

تفاوت رمزریال با ارز های دیجیتال جهانی چیست؟
همان طور که رئیس بانک مرکزی گفته است رمزریال با مفهوم جهانی 
رمزارز متفاوت اســت؛ بنابراین رمزریال مثل ســایر ارز های دیجیتال 
جهانی قابل استخراج نیســت و نمی توان روی آن سرمایه گذاری کرد. 
برای خرید ارز های دیجیتال جهانی نیاز به واسطه نیست، اما برای تهیه 
رمزریال نیاز به اشخاص حقیقی و حقوقی دارید و در صورت ورشکسته 
شدن احتمالی بانک، بلایی ســر پولتان نمی آید. اما فراموش نکنید که 
این تازه اول راه رمزریال است و ارز دیجیتال ایرانی هنوز تست و بررسی 

نشده است.

رمزپول ملی می تواند تحریم ها را دور بزند؟
ارز دیجیتال بانک مرکزی یــا پول دیجیتال بانک مرکــزی برای دور 
زدن تحریم ها ساخته نشــده و دقیقا همان ریالی است که در معاملات 
روزانه استفاده می شود منتها در تولید آن از زیرساخت های بلاکچینی 
اســتفاده شــده اســت و برای مجموعه ای از مزایایی که سمت مردم 
نیست و قابلیت های حاکمیتی دارد، ســاخته شده است؛ مانند قابلیت 
رهگیری بهتر، مبارزه با پولشویی به صورت بهتر یا ایجاد سیستم هایی 
که به لحاظ فنی پایداری بیشتری داشته باشــند؛ اما باید گفت همان 
قدر که با ریال می توان تحریم ها را دور زد، همان قدر هم با ارز دیجیتال 
بانک مرکزی می توان تحریم ها را دور زد. رمزریال در واقع ارز دیجیتال 
بانک مرکزی اســت که پول نقد الکترونیکی به شــمار می رود و نسخه 
الکترونیکی اســکناس های رایج در ایران خواهد بــود. ارزش آن هم به 

ریال کاغذی سنتی موجود بستگی دارد.

همه ابهامات رمز ارز ریال!
پس از تصویب چارچوب رمزریــال در دی ۱۴۰۰ که آن موقع از این پول 
دیجیتال با عنوان »رمزارز« یاد می شــد، برخی کارشناســان اقتصادی 
درباره آن ابهاماتی را ذکر می کردند که به نظر می رسید باید توضیحاتی 
درباره آن ارائه شود. هرچند هنوز هم که فاصله سه ماه تا انتشار آزمایشی 
»رمزریال« باقی مانده اســت هنوز این ابهامات وجود دارد و رئیس بانک 
مرکزی باز هم وعده داده که در آینده توضیحاتی درباره آن می دهد. چند 

مورد از ابهامات رمزریال را از نظر کاربران فضای مجازی مرور می کنیم:
۱- رئیس کل بانک مرکزی درباره انتشار اسکناس ملی دیجیتالی گفته 
است که برای انتشار آزمایشــی آن، ابتدا در یکی از مناطق »رمزریال« 
را اجرا خواهیم کــرد. در صورتی که پول دیجیتالــی برای یک منطقه 
جغرافیایی نیست که بتوان از انتشار آن در سایر مناطق جلوگیری کرد.

۲- هم اکنون ریــال فیزیکی در داخل کشــور دارد کار خــود را انجام 
می دهد و کســی مشــکلی ندارد. اگر ریال دارد ارزش خود را از دست 
می دهد آیا با استفاده از رمزریال می توان از کاهش ارزش آن جلوگیری 

کرد؟ نکته ای که تردید جدی کارشناسان را به دنبال دارد.
۳- رمزارز هایی که بیشــتر مورد توجه مردم در سراسر دنیا قرار گرفته، 
ارز هایی هســتند که ارتباطی با دولت ها ندارند و جنبه بین المللی پیدا 
کرده اند و دولت ها بــا آن ها کاری ندارند. با وجود ایــن، افراد می توانند 
از این رمزارز ها اســتفاده کنند. اما این رمز ریال مشخص نیست با چه 
هدفی منتشر می شــود و مردم چرا باید همان اعتبار کارت های خود را 

به رمزریال تبدیل کنند؟ چه منفعتی برای مردم دارد؟
۴- رمزریال یک دریافت کننــده ای دارد و باید آن را خرج کند. چه کســی 
می آید کالای خود را در ازای رمز ارزی بدهد که نمی توان آن را در جایی خرج 

کرد؟ همین الان هم پول رایج ما یعنی ریال با چنین چالشی روبه روست.
۵- دلار را می توان در بیشتر کشور های دنیا اســتفاده کرد، اما آیا ریال 
ایران هم همین قدر خواهان در کشــور های دیگر دارد؟ همین سوال را 

می شود درباره رمزریال هم مطرح کرد.
6- نکته بعدی این که حتما می دانید این پول ناشــناس اســت، اما به 
معنی غیرقابــل رهگیری بودن تراکنش ها نیســت. به نظر می رســد 
پرداخت های خرد تا سقف معینی ناشــناس می ماند و اگر پرداخت ها 
از سطح معین بالاتر باشــد کاربر باید احراز هویت انجام دهد؛ بنابراین 
هنوز معلوم نیست که اسکناس دیجیتالی شبیه رمزارز است که قابلیت 
رهگیری ندارد یا شــبیه کارت های بانکی اســت که با اپلیکیشن های 
خاصی پول جابه جا می شود و هنوز معلوم نیســت این ارز دیجیتالی با 
اعتبار داخل کارت های بانکی و اســتفاده از اپلیکیشن های انتقال وجه 

چه تفاوتی دارد.
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رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد

 شهریورماه موعد اجرای رمزریال

خریدار  رئیس کل بانک مرکزی، از اجرای رمز 
ریال در آینده نزدیک خبر داد و گفت: طبق قولی 
که همکارانم در بانک مرکزی داده  اند، رمزریال از 

شهریور به اجرا می  رسد.
 بســیاری افراد رمز ریال را با رمزارزهای موجود 
در دنیای ارزهــای دیجیتال اشــتباه می گیرند. 
رمزارزها مبتنی بر تمرکززدایی تشــکیل شــده 
و این ارزهای دیجیتال فضایــی نوین را در حوزه 

پولی و سایر حوزه  ها ایجاد کرده است.
در حوزه پولی، در صورتــی که بانک  های مرکزی 
نباشند، تمام اســکناس  های رایج، سکه ها و سایر 
موارد مرتبط از ارزش ســاقط می  شوند. به عبارت 
دیگر، هر پولی که در هر کشوری تبادل می شود، 
به اعتبار بانک مرکزی آن کشــور ارزش می یابد، 
اما رمز ارزها این قانون را زیر پا گذاشته و نیازی به 

تائید بانک های مرکزی کشورها ندارند.
از سال های پیش به دلیل تغییر شرایط اقتصادی 
و همچنین توســعه فناوری های نوین طرح های 
مختلفی برای به روزرســانی واحد پولی کشــور 
یعنی ریال در دستور کار بانک مرکزی قرار گرفته 
اســت. حذف ۴ صفر از پول ملی یکی از این طرح 
هاســت که هنوز مورد اجماع کارشناســان قرار 
نگرفته است.رمزپول های بانک مرکزی به مانند 
رمزارزها بی پشــتوانه نیســتند. در حال حاضر 
9۰ بانک مرکزی پــروژه  ای را بــر روی رمزپول 
ملی تعریف کردنــد که برخی از آنهــا در مراحل 
تحقیقاتی قــرار دارند و برخی دیگــر مقررات را 
تصویــب کرده اند و آماده ارائه رمزپول هســتند. 

تعدادی دیگر از بانک هــای مرکزی نیز ارائه اولیه 
و آزمایشی را آغاز کرده و در کشورهای معدودی 
نیز رمزپول عملیاتی شــده و مردم آن کشــورها 
می تواننــد در ســطح کل کشــور از رمزپول  ها 

استفاده کنند.

 شهریورماه موعد اجرای رمزریال
در اوایل پاییز سال گذشته زمزمه های راه اندازی 
رمزارز ملی بر پایه ریال مطرح شــد و رئیس کل 
بانک مرکــزی نیز اعلام کــرد رمزپــول ملی از 
جمله موارد مهــم در دســتور کار بانک مرکزی 
است که زیرساخت و دســتورالعمل های مربوط 
به آن تدوین شــده و در آینــده نزدیک به صورت 

آزمایشی راه اندازی خواهد شد.
صالح آبادی در ۲۷ دی ماه ســال گذشته نیز از 
تصویب رمزپول ملی در شــورای پول و اعتبار 
خبــر داد و گفت: چهارچوب اصلــی رمزپول یا 
رمزریال بانک مرکــزی با نظــر مثبت اعضای 
شــورای پــول و اعتبــار طراحی و بــه زودی 

راه اندازی خواهد شد.
علی صالح آبادی، رییس کل بانــک مرکزی، در 
بیســت  و نهمین همایش ســالانه سیاست های 
پولی و ارزی، از اجــرای رمز ریال در آینده نزدیک 
خبــر داد و گفت: طبــق قولی کــه همکارانم در 
بانک مرکــزی داده  اند، رمزریال از شــهریور ماه 
به اجرا می  رســد.وی درباره اقدامات بانک مرکزی 
درخصوص رمزریال می گوید: بررسی ها و اقدامات 
لازم بــرای رمزریال در حال انجام است و مقرر شده 

از شهریورماه شروع شــود. رمزریال به جای همین 
اسکناسی کــه در دست مردم است، خواهد بود. فرد 
به جای اینکه اسکناس داشــته باشد رمزریال دارد. 

این مفهوم با مفهوم جهانی رمزارز متفاوت است.

  رمزریال، پول ملی را قابل برنامه ریزی
 می کند

بیات، کارشناس اقتصاد ایران، می گوید: هدف از 
طراحی رمزریال در بانک مرکزی تبدیل اسکناس 
به یــک موجودیت قابــل برنامه  ریــزی و برنامه  
نویسی است و با این فرآیند پول دارای موجودیت 

هوشمند خواهد شد.
وی ادامه داد: درباره تفاوت رمزپول  با کارت های 
اعتباری باید گفت، کارت بانکی که در دســترس 
ما قــرار دارد، به مثابه پول نیســت و در واقع ابزار 
دسترســی ما به پــول در حســاب بــه صورت 
الکترونیکی اســت. ولی در رمزریالی که در داخل 
گوشی ما وجود دارد، بانک به عنوان شخص سوم 
و واســط که امکان انتقال وجه را فراهم می  کند، 
حذف می شود و رمزپول مانند پول و اسکناس به 

صورت الکترونیک منتقل می شود.
بیات تاکید کرد: بســیاری این تصور را دارند که 
رمزریال، مانند ســایر رمزارزها )coin( است که 
قابلیت سرمایه  گذاری دارد که باید گفت رمزپول 
ها اینگونه نیســتند. زیرا هیچ فردی بر روی پول 
ســرمایه  گذاری نمی  کند. به بیان بهتر رمزریال 
همچون اسکناس ابزار مبادله و یک ابزار پرداخت 

است.

خریدار  بانک توســعه صادرات ایران و وزارت 
نفت با هدف حمایت از شــرکت های دانش بنیان 
و فناور داخلی صنعت نفت و افزایش توان رقابتی 
و در نهایت ارتقای شــاخص های بهــره وری در 

اقتصاد، تفاهم نامه همکاری منعقد کردند.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات 
ایران، دکتر سیدعلی حســینی مدیرعامل بانک 
توسعه صادرات ایران در مراسم انعقاد این تفاهم 
نامه که با حضور وحید رضــا زیدی فر معاون امور 
مهندسی و پژوهش و فناوری وزارت نفت برگزار 
شــد، افزود: موضوع حمایت از دانــش بنیان ها 
طی چند سال اخیر در دســتور کار بانک توسعه 
صادرات ایران بوده و در ســال ۱۴۰۱ براساس نام 
گذاری و فرمایشــات مقام معظــم رهبری مبنی 
بر حمایت از این حوزه، مســیر و راهبردهای این 

سیاست روشن شده است.
وی با اشاره به مقررات و قوانین بالادستی و تاکید 
رهبری بر هموار ساختن مسیر رشد شرکت های 
دانش بنیان،اظهار داشــت: بانک توسعه صادرات 
ایران سال گذشــته با همکاری صندوق فناوری 
نفت، برنامــه های خود را به صــورت اخص برای 
شناسایی پتانســیل های صادراتی شرکت های 
دانش بنیان و فناور آغاز و با انعقاد این تفاهم نامه 

روند جدی تری را در این راستا ادامه خواهد داد.
وی گفت: این بانک به عنوان یکی از ســهامداران 

اصلی صندوق فناوری شــریف، بــه منظور ارائه 
خدمات متمرکز، یکی از شــعب خود در تهران را 
به ارائه خدمات به مشتریان معرفی شده از سوی 
این صنــدوق و صندوق فنــاوری نفت اختصاص 
می دهد.مدیرعامل بانک توســعه صادرات ایران 
با اعلام اینکــه ۵۰ درصد از شــرکت های دانش 
بنیان و فناور صنعت نفت، مشــتری بانک توسعه 
صادرات ایران هســتند، افزود: بر اســاس تفاهم 
نامه انجام شــده، بانک توســعه صــادرات ایران 
مطابــق با ضوابط بانــک مرکــزی، مجموعه ای 
از خدمات و تســهیلات خود را به شــرکت های 
دانش بنیان و فناور صنعت نفت و شــرکت های 
دارای قرارداد با کشــورهای هــدف اعطا خواهد 
کرد.وی اظهارداشــت: پس از معرفی شــرکت 
های دانش بنیان دارای قرارداد صادراتی از سوی 
وزارت نفت به بانک توسعه صادرات ایران، فرایند 

بررسی امکان استفاده از ظرفیت های تسهیلاتی 
و اعتباری انجام و در ادامه خدمات ذکر شــده به 

شرکت ها ارائه می شود.
به گفته حســینی، بانک توســعه صادرات ایران 
علاوه بر مشاوره و آموزش شــرکت های معرفی 
شــده، تســهیلات کوتاه مدت، میــان مدت و 
بلندمــدت صادراتــی، ضمانتنامه، گشــایش 
یا ابلاغ اعتبارات اســنادی، حواله و نقل و انتقال 
وجوه برای شــرکت های فناور صنعت نفت اعطا 
می کند.مدیرعامل بانک توســعه صادرات ایران 
خاطرنشان کرد: بر اســاس این تفاهم نامه، بانک 
اقدام به اعطــای خطوط اعتبــاری کوتاه و میان 
مدت با مشــارکت بانک های خارجــی به منظور 
تســهیل واردات و صادرات کالا و تجهیزات مورد 
نیاز شــرکت های دانش بنیان و فنــاور فعال در 

صنعت نفت خواهد کرد.
حســینی اظهار امیدواری کرد که سال ۱۴۰۱، 
ســالی پربار برای مشــتریان دانش بنیان باشد 
ضمن اینکــه به عنوان یــک بانک توســعه ای، 
آمادگی خود را برای ارائه خدمات به شرکت های 
فناور صنعت نفت اعلام می کنیم.یادآورمی شود، 
این تفاهم نامه با حضور مدیرعامل بانک توســعه 
صادرات ایران و وحید رضــا زیدی فر، معاون امور 
مهندسی و پژوهش و فناوری وزیر نفت در وزارت 

نفت به امضای طرفین رسید.

ملی

بانک ملی ایران ســال گذشته در 
راســتای تقویت امنیــت تامین 
غذا در کشــور، اقدام به پرداخت 
تسهیلات به شــرکت های فعال 
این صنعت در اســتان خوزستان 

کرده است.
بــه گــزارش خبرگــزاری آریا، 
شــرکت بهین گوشــت حلال 
ارونــد در ســال گذشــته مبلغ 
۴۰۰ میلیــارد ریال تســهیلات 
از این بانک دریافت کرده اســت.

زمینــه فعالیــت این 
پرواربندی  شــرکت، 
و ذبــح دام اســت.این 
بانــک همچنین مبلغ 
۲۵۰ میلیــارد ریــال 
به »شرکت  تسهیلات 
صنایع غذایی تک نان 

جنــوب« پرداخت کرده اســت.
این شــرکت نیز در زمینه تولید 
انواع نــان صنعتی فعال اســت. 
مبلغ ۱۳۰ میلیارد ریــال نیز به 

»شــرکت تولیدی آرد 
غنچه اهواز« تسهیلات 
پرداخت شده است.این 
شرکت در زمینه تولید 
دارد.در  فعالیــت  آرد 
این راســتا »شــرکت 
کرخــه«  گلوکــزان 
که در زمینه تولیــد محصولات 
فرآوری ذرت فعالیت دارد،مبلغ 
۱۰۰میلیــارد ریال تســهیلات 
از بانــک ملــی ایــران دریافت 

است.همچنین»شــرکت  کرده 
عمــران صنعت تجــارت خلیج 
فارس« کــه در زمینــه پرورش 
ماهی فعال اســت نیز مبلغ ۱۱۳ 
میلیارد ریــال از بانک ملی ایران 
تســهیلات دریافت کرده است.

با توجه به تامیــن امنیت غذا در 
کشور، بانک ملی ایران در استان 
های مختلف اقــدام به حمایت از 
تولیدکنندگان این صنعت کرده 

است.

حمایت بانک ملی از تولیدکنندگان خوزستانی با هدف تقویت امنیت غذایی کشور

رمزریالبانک

 ارتقا شاخص های بهره وری شرکت های دانش بنیان نفتی با حمایت
 بانک توسعه صادرات ایران


